
سه شنبه -  بیست و هفتم مردادماه  1394 - سوم ذی القعده 1436 -  سال هجدهم - شماره  3794 - قیمت 500 تومان

روزنامه

رهبر معظم انقلاب با اشاره به مقابله قاطع با »تلاش امریکا برای سوءاستفاده 
در  فرهنگی  و  سیاسی  اقتصادی  نفوذ  و  ای  هسته  مذاکرات  نتایج  از 
ایران«،گفتند: نقشه نظام سلطه در منطقه بر دو پایه ایجاد اختلاف و نفوذ 
استوار است که باید با نقشه های صحیح هجومی و دفاعی به مبارزه 

هوشیارانه و بی وقفه با آن پرداخت.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت 
آیت الله خامنه ای صبح دوشنبه در دیدار علما، صاحبنظران و میهمانان 

اجلاس مجمع جهانی اهل بیت علیهم السلام و اجلاس اتحادیه رادیو تلویزیونهای اسلامی، 
مبارزه با نقشه های استکبار در منطقه را مصداق بارز جهاد فی سبیل الله خواندند.

ایشان با اشاره به برگزاری ششمین مجمع عمومی مجمع جهانی اهل بیت علیهم السلام، 
لازمه پیروی از اهل بیت پیامبر صلوات الله علیهم اجمعین را ترویج معارف اسلامی، اقامه 
احکام الهی، مجاهدت در راه خدا با همه وجود، و مبارزه با ظلم و ظالم برشمردند و تأکید 
کردند: مجاهدت در راه خدا فقط به معنای جنگ نظامی نیست بلکه شامل مبارزه فرهنگی، 

اقتصادی و سیاسی نیز می شود...

 رهبر معظم انقلاب:با همه توان اجازه نفوذ و حضور آمریکایی ها در ایران را نمی دهیم

 ایجاد اختلاف و نفوذ، نقشه نظام سلطه در منطقه

استاندار در جمع قمی های مقیم تهران تاکید کرد:

پیشرفت و توسعه استان قم در سایه وفاق و همدلي

 حضور شبانه روزی مخالفان دولت در صداوسیما؛

ائتلاف  ضرغامی 
احمدی نژاد 

و یک داستان قدیمی

وکیل شاکیان مرتضوی در پرونده تامین اجتماعی:

بخش مهم تخلفات 
مرتضوی هنوز به دادگاه 

ارسال نشده است

روزی که یاران ضرغامی نام حامیان گفتمان سوم تیر 
را برای خود برگزیدند کمتر کسی به آنان خورده گرفت 
چرا که در سیاست ایران هیچکس به اندازه ضرغامی شبیه 

احمدی نژاد نیست.
محمود  با  دهه ای  سه  رفاقت  سابقه  ضرغامی  مهندس 
احمدی نژاد دارد. همان زمان که دانشجویان خط امام از دیوار 
سفارت بالا می رفتند، ضرغامی و احمدی نژاد دیرتر به صحنه 
رسیدند و بعد که دانشجویان خط امام در پست های حکومتی 
قرار گرفتند، دود این دیر رسیدن بیشتر به چشمشان رفت، اما 
زمانی که ورق برگشت و خط امامی های دهه شصت بدل به 
اصلاح طلبان دهه هفتاد شد، زمان انتقام آن نادیده گرفتن فرا 

رسید.
اگر کسی دادگاه  روزنامه سلام را که عباس عبدی و ابراهیم 
اصغرزاده و البته موسوی خوئینی ها را تحت فشار قرار داده بود، 
از یاد برده باشد و فراموش کرده باشد که محمود احمدی نژاد 
شاکی اصلی آن دادگاه بود، اما کمتر کسی است که تلاش های 
ضرغامی را در معاون پارلمانی صداوسیما فراموش کرده باشد که 
تمام تلاش خود را برای ضربه زدن به برخی نمایندگان، مثل 
محسن میردامادی و شمس الدین وهابی و محمد نعیمی پور 

فراموش کرده باشد...

وزیر بهداشت سخنران پیش از خطبه های نماز جمعه

هاشمی و نوبخت
جمعه در قم

سخنگوی دولت در مراسم ویژه روز پزشک شرکت می کند

به پیشنهاد شهردار قم صورت گرفت:

تشکیل کمیته تسریع در روند 
ساخت و ساز مصلای قم

راه اندازي مصلاي  اولین جلسه ستاد  شهردار قم در 
قدس که با حضور آیت الله سعیدي تولیت آستانه مقدس 
حضرت معصومه )س( و آیت الله حسیني بوشهري مدیر 
حوزه هاي علمیه کشور و دیگر مسئولان استاني برگزار 
جهت  کاري  کمیته  تشکیل  بر  مبني  پیشنهادي  شد، 

حضور  با  قدس  مصلاي  ساخت وساز  روند  در  تسریع 
که  کرد  مطرح  استاني  مربوطه  نهادهاي  از  نمایندگاني 
جلسه  در  حاضرین  تمامي  موافقت  با  جلسه  پایان  در 
این ستاد تشکیل شد. آیت الله سید محمد سعیدی در 

نخستین نشست ستاد راه اندازی مصلی قم ...
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ثبت ساعتی 19 طلاق در کشور 

اداره کل هواشناسی استان قم پیش بینی کرد:

هوای قم خنک تر می شود

 رهبر معظم انقلاب:با همه توان اجازه نفوذ و حضور آمریکایی ها در ایران را نمی دهیم

 ایجاد اختلاف و نفوذ، نقشه نظام سلطه در منطقه
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سرمقاله:  حجت الاسلام دکتر مسعود ادیب2

آنچه امروز در ادبیات سیاسی 
اصولگرایی  جریان  به عنوان 
آنکه  از  بیش  می شود،  شناخته 
یک جریان سیاسی یا یک جریان 
است  نحله  یک  باشد،  فکری 
عوامل  خاطر  به  آن  اعضای  که 
متعددی دورهم گرد آمده اند اما 
افرادی که در طیف اصولگرایان ...

عوامل بروز اختلاف 
در میان اصولگرایان

82
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اعضای شورای 
نگهبان انتخاب های 
سیاسی خود را 
فریاد نزنند
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رهبر معظم انقلاب با اشاره به مقابله قاطع با »تلاش امریکا 
برای سوءاستفاده از نتایج مذاکرات هسته ای و نفوذ اقتصادی 
سیاسی و فرهنگی در ایران«،گفتند: نقشه نظام سلطه در 
منطقه بر دو پایه ایجاد اختلاف و نفوذ استوار است که باید 
با نقشه های صحیح هجومی و دفاعی به مبارزه هوشیارانه و 

بی وقفه با آن پرداخت.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
حضرت آیت الله خامنه ای صبح دوشنبه در دیدار علما، صاحبنظران 
و میهمانان اجلاس مجمع جهانی اهل بیت علیهم السلام و اجلاس 
اتحادیه رادیو تلویزیونهای اسلامی، مبارزه با نقشه های استکبار در 

منطقه را مصداق بارز جهاد فی سبیل الله خواندند.
ایشان با اشاره به برگزاری ششمین مجمع عمومی مجمع جهانی 
اهل بیت علیهم السلام، لازمه پیروی از اهل بیت پیامبر صلوات الله 
علیهم اجمعین را ترویج معارف اسلامی، اقامه احکام الهی، مجاهدت 
در راه خدا با همه وجود، و مبارزه با ظلم و ظالم برشمردند و تأکید 
کردند: مجاهدت در راه خدا فقط به معنای جنگ نظامی نیست بلکه 

شامل مبارزه فرهنگی، اقتصادی و سیاسی نیز می شود.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: امروز مصداق عینی 
مجاهدت در راه خدا شناخت نقشه های استکبار در منطقه اسلامی 
و بویژه منطقه راهبردی و حساس غرب آسیا و برنامه ریزی برای 
مبارزه با آنها است که این مبارزه باید شامل مقابله دفاعی و مقابله 

هجومی باشد.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به توطئه های استکبار در منطقه 
در یکصد سال گذشته گفتند: اگر چه توطئه های استکبار در منطقه 
اسلامی، سابقه ای طولانی دارد اما فشارها و توطئه ها از زمان پیروزی 
انقلاب اسلامی در ایران، تشدید شد تا این تجربه در دیگر کشورها 

تکرار نشود.
ایشان خاطرنشان کردند: نظام جمهوری اسلامی از 35 سال 
گذشته همواره هدف تهدیدها، تحریم ها، فشارهای امنیتی و توطئه 
های گوناگون سیاسی بوده و ملت ایران به این فشارها عادت کرده 

است.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: البته توطئه های دشمنان در منطقه 
غرب آسیا، بعد از نهضت بیداری اسلامی که چند سال قبل از شمال 

آفریقا آغاز شد، به دلیل سراسیمگی دشمن شدت بیشتری گرفت.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: تصور آنها این است که توانسته 
اند، نهضت بیداری اسلامی را سرکوب کنند اما این نهضت سرکوب 
شدنی نیست و همچنان ادامه دارد و دیر یا زود واقعیت خود را نشان 

خواهد داد.
حضرت آیت الله خامنه ای، نظام سلطه و در رأس آن ایالات 
متحده امریکا را مصداق عینی و مظهر کامل »مفهوم دشمن« 
خواندند و تأکید کردند: آمریکا هیچ بهره ای از اخلاقیات انسانی ندارد 
و بدون هیچ ابائی و در پوشش الفاظ زیبا و لبخند، دست به خباثت 

و جنایت می زند.
رهبر انقلاب اسلامی سپس، به تبیین نقشه دشمن در شرایط 
کنونی پرداختند و افزودند: این نقشه بر دو پایه »ایجاد اختلاف« و 

»نفوذ« استوار است.
حضرت آیت الله خامنه ای درخصوص طراحی دشمن برای 
اختلاف انگیزی خاطرنشان کردند: ایجاد اختلاف میان دولتها و 

خطرناک تر از آن میان ملتها در دستور کار استکبار قرار دارد.
ایشان با اشاره به اینکه در مقطع فعلی برای ایجاد اختلاف میان 
ملتها از عناوینی همچون شیعه و سنی استفاده می شود، انگلیسی 
ها را متخصص اختلاف افکنی و امریکاییها را شاگرد آنها خواندند و 
افزودند: ایجاد گروههای جرار، هتاک و جبار تکفیری که امریکاییها به 
دست داشتن در ایجاد آنها اذعان کرده اند، مهمترین ابزار برای ایجاد 
اختلاف های به ظاهر مذهبی میان ملتها است که متأسفانه برخی 
مسلمانان ساده لوح نیز به دلیل نداشتن بصیرت، فریب این توطئه و 

نقشه را خورده و در داخل طراحی دشمن قرار گرفته اند.
رهبر انقلاب اسلامی نمونه واضح این موضوع را مسئله سوریه بیان 
کردند و گفتند: هنگامی که در تونس و مصر، حکومتهای طاغوتی با 
شعارهای اسلامی سرنگون شدند، امریکاییها و صهیونیستها تصمیم 
گرفتند از این فرمول برای نابودی کشورهای مقاومت استفاده کنند و 

به همین دلیل به سراغ سوریه رفتند.

آغاز  از  بعد  کردند:  خاطرنشان  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
ماجرای سوریه، عده ای مسلمان بی بصیرت در نقشه طراحی شده 
قرار گرفتند و با پر کردن جدول دشمن، کشور سوریه را به چنین 

وضعیتی رساندند.
ایشان تأکید کردند: آنچه که امروز در عراق، سوریه، یمن و مناطق 
دیگر در حال روی دادن است و تلاش می شود از آن به عنوان 
»جنگ مذهبی« یاد شود، به هیچ وجه جنگ مذهبی نیست بلکه 

جنگ سیاسی است.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: امروز مهمترین وظیفه، 

تلاش برای از بین بردن این اختلافها است.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: ما صریحاً و علناً گفته ایم 
که جمهوری اسلامی ایران دست دوستی را به سوی همه دولتهای 
اسلامی منطقه دراز می کند و با دولتهای مسلمان هیچ مشکلی 

ندارد.
ایشان افزودند: جمهوری اسلامی ایران با اغلب همسایگان خود 
روابط دوستانه دارد البته برخی کشورها هم با ما اختلاف دارند و 
لجاجت و خباثت انجام می دهند ولی ایران بنا را بر روابط خوب با 

همسایگان و دولتهای اسلامی و بویژه ملتهای منطقه گذارده است.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: مبنای رفتار جمهوری 
اسلامی ایران، اصولی است که امام بزرگوار )ره( بواسطه پایبندی به 

آنها توانست انقلاب اسلامی را پیروز کند و به مرحله ثبات برساند.
حضرت آیت الله خامنه ای »اشداء علی الکفار و رحماء بینهم« را 
یکی از اصول و مبانی مستحکم نظام اسلامی خواند و تأکید کردند: 
ما براساس درس امام بزرگوار )ره( و خط مسلم جمهوری اسلامی، با 
استکبار سرآشتی نداریم اما با برادران مسلمان بنای دوستی و رفاقت 

داریم.
ایشان خاطرنشان کردند: ما در حمایت از مظلوم توجهی به 
مذهب نمی کنیم و همان حمایتی را که از برادران شیعه خود در 
لبنان کردیم، از برادران اهل سنت خود در غزه نیز انجام داده ایم و 

مسئله فلسطین را مسئله اول جهان اسلام می دانیم.
»ایجاد  موضوع  بندی  در جمع  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
اختلاف« به عنوان پایه اول نقشه دشمن در منطقه اسلامی غرب 
آسیا، خاطرنشان کردند: تشدید اختلاف در دنیای اسلام ممنوع است 
و ما با هر رفتار و حرکتی که موجب ایجاد اختلاف شود حتی از 

جانب برخی گروههای شیعه مخالفیم و اهانت به مقدسات اهل سنت 
را محکوم می کنیم.

رهبر انقلاب اسلامی، »نفوذ« در کشورهای منطقه را دومین نقشه 
شوم امریکا برشمردند و تأکید کردند: ایالات متحده درصدد نفوذ 

دهها ساله در منطقه و بازسازی آبروی از دست رفته خویش است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تلاش واشنگتن برای 
سوءاستفاده از نتایج مذاکرات هسته ای افزودند: امریکایی ها می 
خواهند از توافقی که هنوز نه در ایران و نه در امریکا تکلیفش و رد یا 
قبول شدنش معلوم نیست، وسیله ای برای نفوذ در ایران بسازند اما 
ما این راه را قاطعانه بسته ایم و با همه توان بالای خود، اجازه نفوذ 
اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و یا حضور سیاسی در ایران را به امریکایی 

ها نمی دهیم.
ایشان سیاستهای منطقه ای جمهوری اسلامی را نقطه مقابل 
سیاستهای منطقه ای امریکا خواندند و افزودند: آنها به دنبال تجزیه 
کشورهای منطقه و ایجاد کشورهای کوچک و تابع هستند اما به 

حول و قوه الهی این اتفاق رخ نخواهد داد.
رهبر انقلاب هشدارهای قبلی خود را درباره تلاش امریکا برای 
تجزیه عراق یادآوری کردند و افزودند: برخی، از آن سخنان تعجب 
می کردند اما امروز امریکایی ها بصراحت از تجزیه عراق دم می زنند.

حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: تجزیه عراق و اگر بتوانند 
سوریه، هدف مشخص امریکایی هاست اما تمامیت ارضی کشورهای 

منطقه و عراق و سوریه برای ما بسیار مهم است.
رهبر انقلاب در ادامه تبیین تقابل سیاستهای منطقه ای جمهوری 
اسلامی با سیاستهای رژیم ایالات متحده، افزودند: ایران، از مقاومت 
در منطقه از جمله مقاومت فلسطین کاملاً دفاع می کند و از هرکسی 
که با اسرائیل مبارزه می کند و رژیم صهیونیستی را می کوبد حمایت 

خواهد کرد.
ایشان مقابله با سیاستهای تفرقه انگیز امریکا و مراکز اختلاف افکن 
را از دیگر سیاستهای اصلی ایران برشمردند و تأکید کردند: ما تشیعی 
را که پایگاه و مرکز تبلیغاتش لندن است و نقش جاده صاف کن 

استکبار را ایفا می کند اصولاً تشیع نمی دانیم.
رهبر انقلاب دفاع جمهوری اسلامی ایران از همه مظلومان از 
جمله مردم بحرین و یمن را خاطرنشان کردند و افزودند: برخلاف 
ادعاهای بی پایه، ما در این کشورها دخالتی نمی کنیم اما به حمایت 

از مردم مظلوم ادامه می دهیم.
ایشان با انتقاد شدید از کشتار مظلومان یمن و ویران کردن 
این کشور گفتند: پیگیری برخی اهداف سیاسی آن هم با روشهای 

حماقت آمیز، باعث ادامه جنایات در حق مردم یمن شده است.
حضرت آیت الله خامنه ای در جمع بندی این بخش از سخنانشان 
افزودند: در مناطق دیگر جهان اسلام از جمله پاکستان و افغانستان 
نیز حوادث دردآوری روی می دهد که مسلمانان باید با بصیرت و 

هوشیاری این مشکلات را علاج کنند.
رادیو  اتحادیه  از سخنانشان،  دیگری  بخش  در  انقلاب  رهبر 
تلویزیونهای اسلامی را مرکزی بسیار مهم برای مقابله با امپراطوری 
خطرناک و مافیای پیچیده رسانه های امریکایی - صهیونیستی 
خواندند و افزودند: این حرکت باید کاملاً تقویت شود و گسترش یابد.

از  اسلامی  کشورهای  اکثر  های  رسانه  فراوان  فاصله  ایشان 
خواستهای مردم مسلمان و تبعیت این رسانه ها از سیاستهای 
خطرناک استکبار را یادآور شدند و افزودند: »امپراطوری رسانه ای 
ظالمان«، در عین ادعای بی طرفی، با تحریف و دروغ و انواع روشهای 

پیچیده، در خدمت اهداف زورگویان جهانی است.
رهبر انقلاب در پایان سخنانشان افزودند: با وجود رجزخوانی های 
استکبار و دنباله های آن، بدون تردید عزت و قدرت اسلام، به برکت 
حضور مردان و جوانان و زنان مجاهد، روشن و تضمین شده است و 

آینده منطقه به ملتهای مسلمان تعلق دارد.
در پایان این دیدار، رهبر انقلاب با جمعی از میهمانان، از نزدیک 

دیدار و گفتگو کردند.
پیش از بیانات رهبر معظم انقلاب، حجت الاسلام و المسلمین 
محمد حسن اختری دبیر کل مجمع جهانی اهل بیت)ع(با بیان 
گزارشی از اجلاس ششم مجمع گفت: جلسه عمومی مجمع جهانی 
اهل بیت )ع( با حضور علمای و شخصیتهای بیش از 30 کشور جهان 

تشکیل شده است.
حجت الاسلام کریمیان دبیرکل اتحادیه رادیو تلویزیون های 
کشورهای اسلامی نیز در گزارشی خاطرنشان کرد: تلاش برای ایجاد 
ادبیاتی جدید در عرصه رسانه ای با معیارهای اسلامی، کسب اعتماد 
عمومی، تمرکز بر تربیت نیروی انسانی، ایجاد سازوکار تولید توزیع و 
انتشار خبر و تلاش برای مدیریت محتوا از مهمترین اقدامات اتحادیه 

رادیو و تلویزیون های اسلامی بوده است.

علی لاریجانی: 

مذاکرات به درخواست غربی ها انجام شد
رئیس مجلس گفت: در بحث عبور از تحریم ها رهبری پشتیبان تیم مذاکره 
کننده بود چرا که با توجه به درخواست خود غرب فرصت مغتنم و قابل بررسی بود.

علی لاریجانی در شانزدهمین اجلاس سراسری بسیج اساتید کشور و همایش الزامات 
تبدیل جمهوری اسلامی به یک قدرت بین المللی که در سالن صبای مشهد برگزار شد، 
تاکید کرد: نباید بگذاریم شرایط ملتهب منطقه باعث لغزش های داخلی در کشور شود و ما 

در شرایط حاضر نیازمند وفاق عمومی بیشتری در اداره کشور هستیم.
وی با بیان اینکه برای دستیابی به اهداف بزرگ انقلاب باید از احساسات دوری جست 
و فرهنگ عقلانی را دستور کار قرار داد افزود: نظام جمهوری اسلامی عموما در مسائل 
استراتژیک چه در سطح منطقه ای و چه بین المللی خوب عمل کرده است چرا که استراتژی 

های اصلی توسط مقام معظم رهبری مشخص و تبیین شده بود.
وی با اشاره به مباحث هسته ای ادامه داد: در این خصوص دیدگاه های مختلفی 
مطرح است و باید نقاط قوت و ضعف برجام به خوبی مورد تحلیل قرار گیرد اما سوال 
مهم این است که چرا آمریکا و غرب اظهار داشتند که در مذاکرات با ایران به توافق 

رسیده اند.
لاریجانی اضافه کرد: در ارتباط با نتایج مذاکرات در غرب دو گروه هستند که برخی 
معتقدند، توافق اقدام غلطی بوده و نباید توافقی صورت می گرفت و به دنبال آن نیز برای 
سرکوب ایران باید فشارهای بیشتری را تحمیل می کردند که از جمله افراد این گروه می 

توان به جمهوری خواهان و اسرائیل اشاره کرد.
وی ادامه داد: گروه دوم نیز معتقد بودند که مذاکرات فرصتی است که باید از آن استفاده 
کرد چرا که تحریم ها نتوانست با دستیابی ایران به انرژی هسته ای مقابله کند و ایران توانسته 
است با دانش داخلی به آن دست پیدا کنند و در کنار همه این ها مسائلی است که ما برای 

رفع شان نیازمند ایران هستیم.
وی تصمیم نظام را در خصوص مذاکرات استراتژیک و خوب اعلام کرد و گفت: نکته قابل 
اهمیت در مذاکرات این بود که انجام آن به درخواست غرب و آمریکا صورت گرفت نه کشور 

ما و همچنین آنها شرط پذیرش غنی سازی ما را به صورت کتبی پذیرفتند.
رییس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: توجه داشته باشید که آنها دستیابی به انرژی 
هسته ای را در معنای داشتن نیروگاه پذیرفته بودند اما انجام غنی سازی را نمی پذیرفتند و 

نزاع اصلی ما با غرب سر همین نکته بوده است.
وی با بیان اینکه غرب نمی تواند برای رفع برخی از نیازهایش در دنیا از ایران چشم 
پوشی کند، گفت: امروز غرب ایران را به عنوان یک قدرت در منطقه می شناسد که دارای 
باروری است و توانسته با ایستادگی، دقت نظر و تکیه بر تلاش دانشمندان خود به دانش 

هسته ای دست پیدا کند.
ایران راه خود را می رود

وی با اشاره به رفتار غرب و آمریکا در جنگ عراق ابراز کرد: ایران همیشه در فعالیت های 
منطقه ای راه خود را رفته است، دخالت ما در کشور عراق برای از بین بردن عنصر فسادی 

مانند صدام بود نه اشغال آن که هدف کشورهای غربی بود.
لاریجانی با اشاره به نقش رهبری در مذاکرات هسته ای بیان کرد: مقام معظم رهبری 
با نقش اساسی خود در نظام جمهوری اسلامی ایران نسبت به دستیابی انرژی هسته ای از 
تمامی دولت ها حمایت کردند و یا زماني که برخی به دنبال عبور از خط قرمز های هسته 

ای بودند ایشان ایستادگی کردند.
وی افزود: همچنین در بحث عبور از تحریم ها نیز رهبری پشتیبان تیم مذاکره کننده بود 

چرا که با توجه به درخواست خود غرب فرصت مغتنم و قابل بررسی بود.

جناب آقای
ابراهیم  عسگری

با نهایت تاسف و تاثر درگذشت 
پدر گرامیتان را به شما و خانواده محترم 
تسلیت عرض نموده، برای آن مرحوم از 

درگاه ایزد منان علو درجات اخروی
و برای شما و سایر بازماندگان صبر و اجر 

مسئلت داریم.
حسین عبداللهی، روح ا... کرمانی، حسن زرنوش

پیام  تسلیت

سخنگوی شورای نگهبان:
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اخبار
حجت الاسلام والمسلمین اعرافی: 

به دنبال تحمیل مذهب نیستیم 
امام جمعه موقت قم گفت: پرهیز و حذف بسیاری از افراط و تفریط ها رمز حل 

مشکلات و ایجاد همبستگی در جهان اسلام است.
حجت الاسلام و المسلمین علیرضا اعرافی در همایش بین المللی امام رضا)ع( اسوه 
حیات طیبه، ضمن تبریک فرارسیدن هفته کرامت افزود: فاصله  گرفتن از سیره علمی و 

علمی سنت رسول خدا و اهل بیت علیهم السلام عامل این همه ظلم در عالم شده است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهارداشت: ما امروز نیاز به بازگشت به گذشته داریم 
و حل مشکلات عالم اسلام هم در اصلاح این افراط  تفریط ها است، امروز باید تلاش کنیم 
تا به آن سنت پاک رسول خدا)ص( برگردیم و ما از اینکه امت اسلام برگردد استقبال و 
حمایت می کنیم. رئیس جامعه المصطفی العالمیه ادامه داد: ایران و امت اسلامی آن به 
عنوان پرچمدار بازگشت به اسلام و اندیشه های اسلامی بوده است و استقبال می کنیم که 

همه مسلمانان و مذاهب اسلامی به اسلام بازگردند.
حجت الاسلام  والمسلمین اعرافی تصریح کرد: ایران اسلامی هرگز به دنبال اینکه 
مذهبی را بر مذاهب دیگر تحمیل کند نیست، بلکه به دنبال عرضه آزاد اندیشه ناب هستیم، 
اما نباید این بازگشت، بازگشت به اندیشه ای  انحرافی باشد که از دل آن داعش بیرون بیاید.

امام جمعه موقت قم بیان داشت: ما بر خلاف اندیشه های لیبرالی خواستار بازگشت 
مسلمانان به اسلام ناب  هستیم، می خواهیم به آن اندیشه های ناب اسلام که از آن تمدن 

اسلامی بیرون بیاید و مشوّق همدلی و همبستگی است برسیم.

معاون فرهنگی آستان مقدس قم خبرداد: 

تربیت سالانه 1۸ هزار قرآن آموز 
در حرم بانوی کرامت 

معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها از 
شرکت بیش از 1۸ هزار قرآن آموز در مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س( 

در سال خبرداد.
حجت الاسلام احمدی در طرح ملی قرآنی 1449 که در شبستان نجمه خاتون حرم 
مطهر برگزار شد، گفت: هدف معاونت فرهنگی آستان مقدس نشر معارف قرآن و عترت 

است و این مهمترین  رسالت این بارگاه نورانی می باشد.
معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها با استناد به 
روایتی از امام صادق علیه السلام، قم را حرم اهل بیت علیهم السلام معرفی کرد و گفت: 

حرم حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها به عنوان محور شهر مقدس قم است.
وی ادامه داد: برگزاری دوره های قرآنی، موجب پیوند قرآن و عترت در حرم آل الله شده 
است؛ تلاش می شود، نشر قرآن برای گروه های سنی مختلفی انجام گردد که در این راستا 
راه اندازی رواق کودک و رواق نوجوان و اجرای برنامه های مختلف دینی و قرآنی برای این 

گروه های سنی در حال برگزاریست.
حجت الاسلام احمدی به فعالیت مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س( اشاره کرد 
و گفت: در سال بیش از 18 هزار نفر در این مرکز آموزش قرآن و معارف دینی می بینند 

که بخش عمده ای از این تعداد را بانوان تشکیل می دهند.
وی با اشاره به برگزاری رشته های آموزشی مختلف در مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل 
بیت)س( افزود: در این مرکز، دوره های روخوانی، تجوید، حفظ، صوت و لحن ، ترجمه و 
مفاهیم و... برای گروه های سنی مختلف برگزار می شود. وی در پایان افزود: مسابقات قرآنی 
استانی نیز در ایام دهه کرامت )29 و 30 مرداد ماه( در حرم مطهر برگزار می شود و علاقه 

مندان می توانند در این مسابقات نام نویسی و شرکت کنند.

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم: 

شهداء راه امام را با خونشان مهر کردند
فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم گفت: شهدای عزیز و 

گرانقدر راه امام خمینی)ره( را با خونشان مهر کردند.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، سردار مهدی مهدوی نژاد در همایش تکریم 
فرزندان شاهد شاغل در سپاه قم که در مجتمع فرهنگی-تفریحی دشت بهشت روستای فردو 
برگزار شد، طی سخنانی ضمن تبریک ایام دهه کرامت اظهار کرد: یکی از بزرگترین نعمت 
های الهی که خداوند به ما عنایت کرده است نعمت هدایت است . وی با بیان اینکه برای آنکه 
بشر در مسیر مستقیم یعنی در صراط مستقیم الهی حرکت بکند، خداوند راهنمایانی را برای 
ما فرستاده است، ابراز کرد: انبیاء و اولیا یکی پس از دیگری آمدند تا ما را در مسیر مستقیم 
هدایت کنند.فرمانده سپاه استان قم افزود: از الطاف بزرگ الهی این است که همه چیز را در 
اختیار ما قرار داده است تا ما بتوانیم در این مسیر درست حرکت کنیم و خودمان به نعمات 
بیشمار الهی دست پیدا کنیم .وی با اشاره به اینکه ائمه و انبیاء در این راه آنچه را که داشتند 
در کف اخلاص گذاشتند تا ما بتوانیم این مسیر را ادامه بدهیم، بیان نمود: همین امروز که 
در جوار کریمه اهلبیت)ع( جمع می شویم و از این نورانیت این بزرگوار استفاده می کنیم از 
نعمت هایی است که خداوند در اختیار ما گذاشته است .این یادگار هشت سال دفاع مقدس 
خاطرنشان کرد: در این برهه از زمان هم خداوند بر ما منت گذاشت و امام خمینی)ره( را بر ما 
عطا کرد تا ما را در این مسیر سوق بدهد و هدایت کند.وی امام را از معجزات الهی دانست و 
افزود: شهدای عزیز و گرانقدر نیز راه امام را با خونشان مهر کردند.فرمانده سپاه امام علی بن ابی 
طالب)ع( ادامه داد: راهی که امام برای ما نشان داد راهی بود که ابتدا شاید کسی تصور نمی 
کرد این راه چقدر عمق دارد و نورانی است اما امروز می بینیم که ما را به سمت جلو برده است 
و شهدا بودند که در روزهای سخت با تقدیم خونشان راه امام را مهر کردند .وی با بیان اینکه 
شهدا راه امام )ره( را نهادینه کردند، ابراز کرد: شهداء راه امام را به تمام آزادگان که دنبال حرکت 
در مسیر الهی هستند، نشان دادند.سردار مهدوی نژاد با اشاره به اینکه شهدا امروز را می دیدند 
و هدف ها را به خوبی پیدا کرده بودند، بیان کرد: شهدا همچون ستارگان درخشان راه را برای 

ما روشن و هموار کردند تا ما بتواینم در مسیر قرار بگیریم .

فعالیت بیش از ۴ هزار خادم افتخاری 
در مسجد مقدس جمکران

مدیر مرکز خادمین افتخاری مسجد مقدس جمکران گفت: در حال حاضر دو 
هزار و ۳۵۰ خادم افتخاری برادر و دو هزار خادم افتخاری خواهر در این مکان 

مقدس مشغول خدمات رسانی به زائرین امام زمان)عج( هستند.
سید حسین موسوی رابطی در سخنانی با اشاره به فعالیت پر شور خادمین افتخاری در 
مسجد جمکران اظهار کرد: در حال حاضر دو هزار و 350 خادم افتخاری برادر و دو هزار 
خادم افتخاری خواهر در مسجد مشغول خدمات رسانی به زائرین امام زمان)عجل الله تعالی 
فرجه( هستند.وی ادامه داد: هر خادم افتخاری باید هر هفته یک نوبت 4 ساعته در مسجد 
حضور داشته باشد، یعنی هر روز به 6 شیفت کاری و مجموعا هر هفته به 42 شیفت کاری 

تقسیم می شود که هر خادم در یکی از این شیفت ها در مسجد حضور دارد.

اخبار
سردار مجتبایی تاکید کرد :

تشدید برخورد با بدحجابی و آلودگی صوتی 
فرمانده انتظامي استان قم از اهتمام جدي پلیس قم بر ارتقاء امنیت اجتماعي 

استان خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سردار کاظم مجتبایي اظهارداشت: پلیس بایستي 
ماموریت ها و مسئولیت هاي خود را با علم، دیانت و معنویت اجرا کند و این روند همواره 
ادامه داشته و هیچ گاه فراموش نشود. وي عنوان داشت: پلیس باید مراقب باشد تا به جهت 
عهده دار بودن ماموریت ها و مسئولیت هاي مختلف دچار  غفلت نشود که این موضوع 
بستر و زمینه سوءاستفاده متخلفان از این فرصت و فضا را فراهم مي کند. فرمانده انتظامي 
استان در ادامه بر تشدید برخورد پلیس قم با بدحجابي، آلودگي هاي صوتي و مزاحمت 
هایي مانند قلیان کشیدن در پارک ها تأکید و خاطرنشان کرد: این قبیل مسائل، موجب 
رنجش مردم و پلیس مي شود که امید است با پیگیري و برخورد قاطعانه ، شاهد کاهش 

این آسیب ها و بهبود وضعیت استان و ارتقاء امنیت اجتماعي آن باشیم.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم  خبرداد:

کشف بیش از 2۰ کیلوگرم تریاک
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان قم از کشف بیش 

از 2۰ کیلوگرم تریاک در این استان خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ  غلام عباس بلفکه در تشریح این خبر گفت: 
در پیگیري هاي اطلاعاتي پلیس مبارزه با مواد مخدر استان بر روي عناصر اصلي تهیه و 
توزیع مواد مخدر مشخص شد یک قاچاقچي مواد مخدر قصد دارد مقدار قابل توجهي مواد 
مخدر را از یکي از شهرهاي جنوبي به استان قم منتقل کند. وي افزود: با استقرار مأموران 
در محورهاي ورودي استان، خودرو سواري فرد قاچاقچي در ابتداي جاده کاشان روئیت و 
پس از متوقف کردن آن ، راننده که همان متهم بود دستگیر شد. رئیس پلیس مبارزه با 
مواد مخدر استان قم افزود: پس از انتقال خودرو به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان در 
بازرسي از آن 20 کیلو و 600 گرم تریاک در قالب 4 بسته کشف و در نهایت متهم نیز 
تحویل مرجع قضائي استان شد. سرهنگ بلفکه در خاتمه از شهروندان درخواست کرد تا 
در صورت داشتن هرگونه اطلاعات پیرامون مواد مخدر و یا مشاهده موارد مشکوک، پلیس 

را مطلع کرده تا قاچاقچیان مجال و فرصت فعالیت پیدا نکنند.

رییس پلیس فتا استان قم هشدار داد:

به تبلیغات اینترنتي اعتماد نکنید
رییس پلیس فتا فرماندهي انتظامي استان قم با هشدار در خصوص تبلیغات 
اینترنتي، اعلام کرد: مردم به اینگونه تبلیغات که مخاطبان را در معرض یک 

نمایش اجباري قرار مي دهد اعتماد نکنند. 
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ علي موالي  اظهارکرد: تبلیغات اینترنتي بدلیل 
ارزان بودن، ماندگاري زیاد و فراگیر بودن آن همزمان با رشد ابزارهاي اطلاع رساني و روابط 
عمومي جایگاه خاصي را در بین گروه هاي تبلیغاتي باز کرده است. وي ادامه داد: از طرفي 
یکي از محدودیت هاي تبلیغات اینترنتي فقدان کنترل هاي لازم است که مشاهده شده 
برخي از تبلیغ کنندگان با هدف قراردادن کودکان و افراد ساده لوح با پیام هاي تبلیغاتي 
زیرکانه، سعي در فریب آن ها را دارند. رییس پلیس فتا فرماندهي انتظامي استان قم 
به شهروندان توصیه کرد: به تبلیغات اینترنتي که به صورت ناخواسته دریافت مي شود و 

مخاطبان را در معرض یک نمایش اجباري قرار مي دهد اعتماد نکنند. 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی قم خبر داد:

افزایش ۵ خودروی نیسان به ناوگان آتش نشانی 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از اضافه شدن 

پنج خودروی نیسان به ناوگان این سازمان خبر داد.
عباس جعفری با اشاره به احداث 10 ایستگاه آتش نشانی جدید در سطح شهر و ضرورت 
تجهیز این ایستگاه ها اظهار کرد: با تلاش و پیگیری سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
در کنار حمایت همه جانبه شهرداری قم پنج دستگاه خودرو نیسان با مبلغ بیش از 150 
میلیون تومان برای استفاده در واحد عملیات تحویل سازمان آتش نشانی شهرداری قم شد.

وی با بیان اینکه این خودروها برای تجهیز و نصب منبع آب و لوازم اطفای حریق به 
کارگاه تجهیز تحویل داده شده  اند، گفت: این خودروها قرار است به عنوان خودرو پیشرو 
برای عبور و مرور در معابر باریک و بافت های فرسوده استفاده شود. مدیرعامل سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تصریح کرد: برای تجهیز ایستگاه های آتش نشانی 

پنج خودروی نیسان خریداری شده است.

اداره کل هواشناسی استان قم پیش بینی کرد:

هوای قم خنک تر می شود
کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم از افزایش دمای هوا طی 

هفته جاری در این استان خبر داد. 
محمدجواد ترابیان گفت: امروز هوای قم صاف همراه با وزش باد متوسط خواهد بود. 
وی افزود: در روز چهارشنبه هوای قم صاف تا کمی ابری همراه با وزش باد متوسط خواهد 
بود. کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم عنوان کرد: حداقل دمای هوای 
امروز 19 درجه و حداکثر دمای هوا 20 درجه و حداکثر دمای هوا 44 درجه و حداقل 
دمای هوای چهارشنبه 20 درجه و حداکثر دمای هوا نیز 44 درجه خواهد بود. وی بیان 
کرد: دمای هوا طی هفته جاری نسبت به هفته گذشته افزایش می یابد اما در روزهای 
پایانی هفته با استقرار سامانه بارشی در شمال کشور دمای هوا اندکی کاهش خواهد یافت. 
وی عنوان کرد: طی هفته جاری آلودگی هوا در استان قم شاهد آلودگی هوا نخواهیم بود. 
کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم بیان کرد: پدیده غالب در استان قم 

افزایش دمای هوا است که تا اواسط هفته ادامه می یابد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

بیش از 12 هزار واحد مسکن مهر 
در دولت یازدهم درقم واگذار شده است

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: در طول فعالیت دولت یازدهم بیش 
از 12 هزار واحد مسکن مهر در این استان به متقاضیان واگذار شده است.

محسن بهشتی درگفت و گو با ایرنا بیان داشت: با توجه به تعهدات استانی اداره کل 
راه و شهرسازی قم در راستای واگذاری بیش از 46 هزار واحد مسکن مهر، تاکنون طی 9 
مرحله جمعا 38 هزار و 30 واحد تحویل متقاضیان شده است. وی ادامه داد: سهم دولت 
تدبیر و امید در تکمیل و واگذاری واحدهای مسکن مهر طی سه مرحله افتتاحیه تعداد 12 
هزار و 729 واحد می باشد که در مرحله هفتم در 15 آبان ماه 92 تعداد چهار هزار و 717 
واحد، در مرحله هشتم در سوم شهریور 93 تعداد چهار هزار واحد و در مرحله نهم در 15 
اسفند ماه گذشته تعداد چهار هزار و 12 واحد به متقاضیان تحویل شده است. مدیرکل 
راه و شهرسازی قم افزود: با احتساب واگذاری تعداد 12 هزار و 729 واحد مسکن مهر در 
سه مرحله اخیر، میزان مانده تعهد استان در واگذاری این واحدها بالغ بر هشت هزار و 
540 واحد می باشد که تا پایان سال 1394 تکمیل و به متقاضیان تحویل می گرددوی 
با اشاره به این که درحال حاضر بیش از سه هزار و 200 واحد مسکونی آماده افتتاح می 
گردد بیان داشت: تکمیل و آماده سازی اراضی در نقاط مختلف شهر جهت احداث تجمع 
های مسکونی به مساحت 86 هکتار، اجرا و تکمیل قطعی بیشتر از هفت کیلومتر از شوارع 
اصلی منطقه پردیسان، نظارت بر پیشرفت فیزیکی چهار هزار و 658 واحدمسکونی و تایید 
و معرفی آن به بانک ها جهت اخذ تسهیلات بخشی دیگر از اقداماتی است که در حوزه 

مدیریت مسکن و ساختمان با جدیت پیگیری می شود.

مدیرکل بهزیستی استان  قم گفت: 
بهزیستی به عنوان یک نهاد حمایتی با 
ارائه خدمات مختلف، از آسیب شناسی 
مسائل گوناگون تا پیشگیری و درمان، 
سعی دارد به جامعه ارائه خدمت کند تا 
جامعه به سوی سلامت و رفاه اجتماعی 

پیش رود.
دکتر رضا سلیقه ، با بیان اینکه بهزیستی 
با توجه به گستردگی خدماتش، هدف نهایی 
را سلامت افراد جامعه قرار داده، افزود: ما 
از طریق ان جی اوها، برنامه های تحکیم 
و  ازدواج  از  پیش  آموزش های  و  خانواده 
مهارت های زندگی را در دستور کار قرار داده 
ایم که با برگزاری این دوره ها، گستردگی 

وظایف و مسئولیت بهزیستی در ارتباط با 
جامعه مشخص می شود.

وی در ادامه با اشاره به اینکه، حمایت 
از معلولان هدف اصلی و سرلوحه کار ما 
می باشد، گفت: برنامه جامع حمایت از 
حقوق معلولین بعد از ویرایش نهائی در 
امید  که  رسید  تصویب  به  دولت  هیات 
است تغییرات اساسی در راستای نیازهای 
معلولان را در بر داشته باشد و با استفاده 
از برنامه های توانبخشی و مشاوره درمانی، 
افراد معلول بتوانند خانواده و جامعه خود 
را احیا کنند و برای خانواده و جامعه مثمر 

ثمر باشند.
تنها  بهزیستی  اینکه  بیان  با  سلیقه 

کودکان  مسئولیت  که  است  دستگاهی 
عهده  بر  را  بدسرپرست  یا  بی سرپرست 
دارد، افزود: این نهاد در چند سال گذشته 
به اجتماعی کردن نقش کودکان و مشارکت 
نهادهای مردمی و مدنی در برابر این موضوع 
اهمیت داده است و تاکید زیادی بر تشکیل 
خانه های کودک و نوجوان توسط افراد خیر 

و نیکوکار دارد.
افراد معلول  با اشاره به مشکلات  وی 
در جامعه، تصریح کرد: ستاد هماهنگی و 
پیگیری مناسب سازی کشور طی 2 سال 
گذشته بسیار فعال عمل کرده است و اعتقاد 
دارد که معلولان باید همچون دیگر افراد از 
تمام امکانات برخوردار باشند و فرصت های 

یکسانی برای آنان ایجاد شود.
مدیرکل بهزیستی استان قم در پایان 
مقوله ای  را  پیشگیری  و  آسیب شناسی 
مهم دانست و گفت: یکی از مبانی اساسی 
و  پدیده ها  شناخت  اجتماعی،   خدمات 
حال  در  و  موجود  اجتماعی  آسیب های 
بروز یا همان آسیب های نوپدید است که 
از  برنامه ریزی و جلوگیری  برای  می تواند 
ناهنجاری های اجتماعی به ما کمک کند؛  
همچنین رسانه ها نقش پررنگی در بحث 
آسیب های  بروز  از  پیشگیری  و  آموزش 
اجتماعی ایفا می کنند و فضای مجازی نیز 
به عنوان یک فرصت در این راستا بسیار 

کمک کننده است.

جلسه  اولین  در  قم  شهردار 
که  قدس  مصلاي  راه اندازي  ستاد 
تولیت  سعیدي  آیت الله  حضور  با 
معصومه  حضرت  مقدس  آستانه 
بوشهري  حسیني  آیت الله  و  )س( 
و  کشور  علمیه  حوزه هاي  مدیر 
برگزار  استاني  مسئولان  دیگر 
تشکیل  بر  مبني  پیشنهادي  شد، 
کمیته کاري جهت تسریع در روند 
ساخت وساز مصلاي قدس با حضور 
مربوطه  نهادهاي  از  نمایندگاني 
استاني مطرح کرد که در پایان جلسه 
با موافقت تمامي حاضرین در جلسه 

این ستاد تشکیل شد.

تأکید ائمه جمعه قم
 بر تسریع در اتمام مصلی قدس

در  سعیدی  محمد  سید  الله  آیت 
نخستین نشست ستاد راه اندازی مصلی 
قم که در سالن محراب حرم مطهر برگزار 
عملیاتی  کمیته  تشکیل  در  گفت:  شد، 
جنبه  کمیته  این  بودن  مراقب  باید 

تشریفاتی نداشته باشد.
نماز  اقامه  ضرورت  بر  تأکید  با  وی 
جمعه در مصلی قدس قم گفت: باید با 
تلاش همه جانبه سعی شود تا با اتمام 
در  جمعه  نماز  قدس،  مصلی  شبستان 

اسرع وقت در این مکان برگزار گردد.

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری 
اتمام  برای  گفت:  نشست  این  در  نیز 
ساختمان مصلی قدس، توجه به بودجه 
های مردمی خوب است ولی در مقایسه 
با نیازهای مالی برای این کار که بیش از 
7 میلیارد تومان برآورد هزینه شده است، 

نیازمند اعتبارات کلان هستیم.
به  اشاره  با   مدیر حوزه های علمیه 
استفاده از بودجه های عمومی در مراحل 
قدس  مصلی  ساخت  عملیات  مختلف  
هزینه  تأمین  با  کرد  تلاش  باید  گفت: 
هرچه زودتر مصلی قم راه اندازی گردد. 
امام جمعه قم با ضروری دانستن تشکیل 
کمیته عملیاتی برای تسریع در به نتیجه 
گفت:  قدس  مصلی  ساخت  رسیدن 
کمیته کاری باید از اعضای موجود جلسه 
یا نمایندگان دستگاه ها تشکیل شود و 
کارها  تا  باشند  داشته  منظمی  جلسات 

دنبال و پیگیری شود.

راه اندازی مصلی قدس قم نیازمند 
همدلی مردم و مسئولان است

ائمه  سیاستگذاری  شورای  رئیس 
جمعه قم نیز در این نشست گفت: راه 
اندازی مصلی قدس قم نیازمند همدلی و 

همزبانی مردم و مسئولان است.
حجت الاسلام محمد باقر ولدان اظهار 
داشت: برگزاری این نشست در راستای 

هماهنگی هرچه بیشتر برای کاری مهم 
و اساسی است.

وی با اشاره به عملیات عمرانی مصلی 
اظهارداشت:  گذشته،  سال  از  8  قدس 
مصلی قدس قم با مساحتی نزدیک به 33 
هزار متر مربع و با شبستانی با به متراژ 
15 هزار متر مربع در عملیات مقاومت 

سازی قرار دارد.
ائمه  سیاستگذاری  شورای  رئیس 
و  توسعه  مسیر  در  افزود:  قم  جمعه 
منزل  باب   67 قم،  مصلی  بازسازی 
شده  انجام  مصلی  حریم  توسعه  برای 

است.
وی با اشاره به نامگذاری سال 94 از 
سوی مقام معظم رهبری به عنوان ملت 
و دولت، همدلی و همزبانی گفت: یکی 
از مصادیق همدلی و همزبانی که بودجه 
های دولتی و مردمی را به میدان بیاوریم، 

تشکیل این ستاد است.
از  پس  افزود:  ولدان  الاسلام  حجت 
بازدید ائمه جمعه قم از ساختمان مصلی، 
تصمیم گرفته شد ستادی درباره امور راه 
گیری  تصمیم  قم  قدس  مصلی  اندازی 

نماید.

احداث پارکینگ یکی ازضرورت هاي 
اصلي طرح توسعه مصلاي قم

شهردار قم نیز در این نشست با تأکید 

بر بهره برداري هرچه سریع تر از مصلاي 
قدس بر لزوم تشکیل کمیته کاري جهت 
تسریع در روند ساخت وساز این مصلاي 

تأکید کرد.
اینکه  بیان  با  ادامه  در  قم  شهردار 
باید  سریع تر  چه  هر  مصلاي  یک  فاز 
راه اندازي شود ابراز داشت: راه اندازي فاز 
نخست مصلاي باعث حضور نمازگزاران و 
پشتیباني هاي مالي مردمي و خیرین براي 
تسریع در روند توسعه این مکان مقدس 

مي شود.
احداث  ادامه  در  نژاد  سقائیان  دکتر 
اصلي طرح  از ضرورت هاي  را  پارکینگ 
توسعه مصلاي عنوان کرد و افزود: احداث 
ضرورت  یک  مکان  این  در  پارکینگ 
محسوب مي شود و شهرداري هم در این 
زمینه آمادگي کامل براي همکاري هاي 

همه جانبه را دارد.
پیشنهاد  با  جلسه  این  پایان  در 
شهردار قم و موافقت دیگر حاضرین در 
معاون  از  متشکل  کاري  جلسه، کمیته 
شهرداري  زیربنایي  امور  و  شهرسازي 
انساني  منابع  و  برنامه ریزي  معاون  قم، 
استانداري،  عمراني  معاون  استانداري، 
مدیر دفتر فني مصلاي قدس و رئیس 
قم  اسلامي  تبلیغات  هماهنگي  شوراي 
پروژه  پیشرفت  روند  پیگیري  جهت 

مصلاي تشکیل شد.

استاندار قم بهره گیري از همه ي 
توانمندي ها و ظرفیت هاي نیروهاي 
ي  همه  توسط  را  غیربومي  و  بومي 
سطوح مختلف مدیریتي ضروري تلقي 
کرد و گفت: پیشرفت و توسعه استان 
میسر  همدلي  و  وفاق  سایه  در  قم 

خواهد بود.
سید مهدی صادقی استاندار قم عصر 
یکشنبه طي سفر به تهران با قمي هاي 
مقیم مرکز دیدار و بر ضرورت تلاش همه 
ي افراد براي ارتقاي شاخص هاي استان قم 

تاکید کرد.
افزایي  هم  اینکه  بیان  با  قم  استاندار 
نقش  اجرایي  هاي  دستگاه  هماهنگي  و 
بسزایي در اجراي سیاست هاي دولت دارد 
افزود: صداقت در گفتار و رفتار عقلایي از 
جمله مسائلي هستند که مدیران دولت 

تدبیر و امید باید به آنها پایبند باشند.
وي بهره گیري از همه ي توانمندي ها 
و ظرفیت هاي نیروهاي بومي و غیربومي 
را توسط همه ي سطوح مختلف مدیریتي 

ضروري تلقي کرد و گفت: از تخصص و 
تجربیات متخصصین و پیشکسوتان باید در 

همه ي زمینه ها استفاده شود.
صادقي ایجاد زمینه و فضاي مناسب 
براي فعالیت همه ي گروه هاي سیاسي 
وفادار به نظام جمهوري اسلامي را از دیگر 
مصادیق ایجاد انگیزش هاي لازم براي رشد 
و توسعه ي استان دانست و افزود: در سایه 

این مهم و با وفاق و همدلي و همگرایي مي 
توان زمینه تعالي و توسعه و پیشرفت قم در 

همه ي زمینه ها را فراهم کرد.
استاندار قم در ادامه بحران آب قم را 
مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: نداشتن 
الگوي مناسب کشت و عدم وجود برنامه 
ریزي مدون طي چند دهه ي اخیر موجب 

تشدید کاهش منابع آب قم شده است.

نماینده عالي دولت در استان توجه به 
درآمد زایي در بخش خدمات را از دیگر 
اولویت هاي قم برشمرد و با اشاره به ظرفیت 
مذهبي  گردشگري  بخش  در  قم  هاي 
افزود: باید با تسهیل سرمایه گذاري بخش 
خصوصي در بخش خدمات و گردشگري، 
ضمن عینیت بخشي به این پتانسیل بالقوه 
زمینه ساز ترویج فرهنگ اهل بیت علیهم 

السلام در سطح کشور باشیم.
صادقي همچنین اجراي صحیح سیاست 
هاي خصوصي سازي اصل 44 را مد نظر 
قرارد داد و گفت: تلاش براي برداشتن موانع 
سرمایه گذاران و کوچک سازي دولت تنها 
اقتصادي  بحران  از  استان  رفت  برون  راه 

است.
در این نشست تعدادي از سرمایه گذاران 
قمي مقیم تهران در حوزه هاي مختلف نیز 
به بیان نظرات و پیشنهادات خود در بخش 
صنعت، گردشگري و کشاورزي پرداختند. 
شایان ذکر است نشست قمي هاي مقیم 

تهران به صورت ماهیانه برگزار مي شود.

مدیرکل بهزیستی استان تاکید کرد :

ضرورت تشکیل خانه های کودک توسط خیرین

به پیشنهاد شهردار قم صورت گرفت:

تشکیل کمیته تسریع در روند ساخت و ساز مصلای قم

استاندار در جمع قمی های مقیم تهران تاکید کرد:

پیشرفت و توسعه استان قم در سایه وفاق و همدلي

صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
گفت:  قم  استان   گردشگری  و  دستی 
های  جاذبه  مسافرتی  دفاتر  مدیران 
تاریخی و گردشگری قم را برای زایران و 

مردم بومی استان معرفی کنند.
دفاتر  مدیران  جلسه  در  رضایی  عیسی 
مسافرتی و مدیرکل حفاظت از محیط زیست 
با اشاره به اینکه استان قم از لحاظ تاریخی 
قم 350  استان  گفت:  دارد  خوبی  ظرفیت 
اثر تاریخی ثبت شده دارد که بسیاری از این 
آثار برای مردم شناخته شده نیستند از این رو 
مدیران دفاتر مسافرتی می توانند این آثار را 

شناخته و به مردم معرفی کنند.
تورهای  برگزاری  با  دفاتر  داد:  ادامه  وی 

گردشگری به مناطق مختلف در معرفی آثار استان قم نقش 
بسزایی دارند چراکه استان قم به دلیل حضور زائران ایرانی 
و غیرایرانی ظرفیت اقتصادی و اجتماعی خوبی برای مدیران 

دفاتر مسافرتی است.
رضایی افزود: این اداره کل بسته های فرهنگی، تاریخی 
و گردشگری در قالب تصاویر به دو زبان عربی و انگلیسی 
منتشر کرده است که دفاتر می توانند این بسته ها را در 

اختیار مسافران قرار دهند.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، 
با بیان اینکه برخی از گونه های طبیعت گردی و گردشگری 
تنها مختص به استان قم است گفت: استان قم تالاب ها و 
طبیعت بی نظیری با گونه های مختلف طبیعی و جانوری 

دفاتر  مدیران  مندی  بهره  برای  خوبی  فرصت  که  دارد 
مسافرتی است.

افزود: در راستای فرهنگ سازی حضور زائران و  وی 
گردشگران در اماکن مختلف استان قم و حفظ آثار تاریخی 
و طبیعت گردی با اداره کل حفاظت از محیط زیست قم 
تفاهمنامه ای امضا کردیم تا بتوانیم در این عرصه همکاری 
های لازم را در معرفی طبیعت استان قم و حفظ و احیای 

محیط زیست انجام دهیم.
ملی  جشنواره  دومین  برگزاری  به  اشاره  با  رضایی 
مردمی  مشارکت  جشنواره  دومین  گفت:  گردشگری 
گردشگری با رویکرد همدلی و همزبانی توسط سازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری با تاکید بر 
معرفی جاذبه های ناشناخته و کمتر شناخته شده در چهار 

محور عکس، خاطره نویسی ، ایده های نو و 
فیلم کوتاه 60 ثانیه ای فراخوان شده است 
و بهترین فرصت برای معرفی آثار تاریخی و 

گردشگری استان است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قم افزود: مدیران با اعلام و انتشار 
این فراخوان در بین زائران و گردشگران می 
معرفی  در  جشنواره  ظرفیت  این  از  توانند 
آثار تاریخی و گردشگری قم استفاده کنند 
همچنین اصحاب رسانه و اقشار مختلف مردم 
می توانند در معرفی آثار استان قم با شرکت در 

این جشنواره نقش مهمی ایفا کنند.
وی یادآور شد: این جشنواره تا 15 شهریور 
ماه ادامه دارد و علاقمندان می توانند برای 
به سایت  بیشتر و شرکت در جشنواره  اطلاعات  کسب 

com.www.Irantourismfestival2 مراجعه کنند. 
کل  مدیر  دانیالی  سیدرحمان  مراسم،  این  ادامه  در 
حفاظت محیط زیست استان قم ضمن ارائه گزارشی از 
وضعیت زیست محیطی استان قم گفت: بعضی از آثار قم 
در عرصه طبیعت گردی نیازمند ثبت ملی است که این اداره 
کل می توانند با تعامل اداره کل میراث فرهنگی قم مسایل را 

پیگیری کرده و مورد بررسی قرار دهد.
ادارهکل  با  تفاهمنامه همکاری  مراسم  این  پایان  در 
حفاظت محیط زیست استان قم با موضوع طبیعت گردی 
بیان مشکلات و  به  و مدیران دفاتر مسافرتی  امضا شد 

راهکارهای آن پرداختند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
اتحادیه  و ۴  تعاونی  فعالیت ۴۵  از  قم 

تولیدی در بخش کشاورزی قم خبر داد.
محمدرضا طلایی ظهر دیروز در گردهمایی 
اتحادیه های  مدیران  آموزشی  و  فرهنگی 
سراسری تعاونی روستایی و کشاورزی که با 
محوریت سرمایه گذاری و کارآفرینی در بخش 
کشاورزی در سالن همایش سازمان تبلیغات 
اسلامی استان قم برگزار شد، اظهار داشت: 
قم  کشاورزی  بخش  از  درصد  از 90  بیش 
زیر نظر این تشکل ها فعالیت دارند و سازمان 
جهاد کشاورزی نیز خدمات خود را به آنها 
واگذار کرده و در راستای حمایت از انها گام 
بر می دارد.  وی با تاکید بر اینکه پنج درصد 

از جمعیت استان قم در روستاها زندگی می کنند، افزود: 
کشاورزی از اولویت های استان قم نیست، اما از ضرورت های 
این استان است. وی با اشاره به اینکه مشکلات بسیاری در 
زنجیره تولید وجود دارد؛ تشکل ها به عنوان بازوان مجموعه 

جهاد کشاورزی باید مشکلات زنجیره تولید را برطرف کنند، 
اضافه کرد: با وجود مشکلات اقتصادی در استان قم تاکنون 
کشاورزان و دامداران در عرصه تولید گام های مناسبی را 
برداشته و با گسترش حمایت ها می توانند به جایگاه های 

بالاتری برسند. 

استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
تولیدات کشور  اینکه 56 صدم  بیان  با  قم 
در این استان انجام می شود، گفت: در تولید 
به  تاکنون  انگور  و  انار  پسته،  محصولات 
دستاوردهای مناسبی رسیده و این دستاوردها 
وی  هستیم.  کشاورزان  تلاش  مدیون  را 
خاطرنشان کرد: اکنون میدان دام استان قم 
برخی از قیمت های بازار دام کشور را تعیین 
می کند، زیرا بخش قابل توجهی از فرآورده های 
گوشتی در استان قم تولید می شود. وی با 
تاکید بر اینکه تشکل های استان قم به رونق 
مناسبی رسیده اند، عنوان کرد: این تشکل ها 
با نگاه بازرگانی برنامه ریزی های خود را برای 
گسترش عرصه تولید انجام داده اند. طلایی با 
اشاره به اینکه تشکل ها اکنون باید به عرصه های تولیدی به 
صورت تخصصی ورود پیدا کنند، گفت: مشکلات بسیاری در 
زنجیره تولید وجود دارد؛ تشکل ها به عنوان بازوان مجموعه 
جهاد کشاورزی باید مشکلات زنجیره تولید را برطرف کنند.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم :

مدیران دفاتر مسافرتی جاذبه های تاریخی قم را معرفی کنند

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد:

فعالیت ۴9 تعاونی و اتحادیه تولیدی در بخش کشاورزی قم

سرمقاله
عوامل بروز اختلاف 
در میان اصولگرایان

آنچه امروز در ادبیات سیاسی به عنوان جریان اصولگرایی 
شناخته می شود، بیش از آنکه یک جریان سیاسی یا یک 
جریان فکری باشد، یک نحله است که اعضای آن به خاطر 

عوامل متعددی دورهم گرد آمده اند اما افرادی که در طیف اصولگرایان قرار می گیرند الزاما 
دارای نظرات یکسانی درباره مسائل سیاسی کشور نیستند. به طور کلی ما حزب یا جریان 
سیاسی که دارای استراتژی مشخص و قدرت اجتماعی گسترده در کشور باشد، نداریم. 
وقتی احزاب سیاسی قدرت ندارند جریانات جای احزاب را می گیرند اما در ایران یکی از 
علل شکل گیری احزاب ارتباط میان اعضای آن است. در بسیاری موارد مشاهده می کنیم 
که اعضای یک حزب قبلا همکار بودند یا در جبهه همرزم بودند یا در یک دانشگاه تحصیل 
کرده اند. به همین خاطر است که در موارد متعددی افرادی در میان اصولگرایان هستند که 
گرایش اصلاح طلبی دارند و برعکس! در بین همین مجموعه ها هم این اتفاق افتاده است و 
بسیار دیده شده که افرادی در یک مجموعه اصولگرا به افرادی در مجموعه دیگری قرابت 

فکری بیشتری دارد.
در بین اصولگرایان افرادی هستند که گرایش سیاسی ملایم تری دارند و برخی گرایشات 
رادیکال تری را نمایندگی می کنند. در اقتصاد طرفداران بازار آزاد و طرفداران اقتصاد دولتی 
و افرادی که به آزادی در فرهنگ اعتقاد دارند در برابر کسانی که طرفدار فرهنگ تمرکزگرا 
این مسائل بحث  هستند، گرایش های مختلف اصولگرایان را نشان می دهد. به جز 
اقتدارگرایی هم هست؛ یعنی میزان اعتقاد گروه های مختلف اصولگرا به اصول دموکراسی 
باعث به وجود آمدن اختلاف در میان آنها شده است. در نهایت هم اعتقاد گروه های مختلف 
اصولگرا به بحث سنتی و مدرنیته است. مجموع این عوامل در کنار هم باعث بروز اختلاف 

در میان اصولگرایان شده است.
مسائلی که گفتم هرازگاهی باعث به وجود آمدن اختلاف در میان اصولگرایان می شود و 
هرازگاهی انشعاب و اختلاف را میان آنها به وجود می آورد. این اختلافات نه نمایشی است و 
نه شوخی بلکه بیشتر اختلافاتشان بر سر میزان اقتدارگرایی و پایبندی به آن است. به نظرم 
حتی افراد رده دوم اصولگرایان سنتی از نفرات صدر اصولگرایان قوی تر هستند. از سویی 
دیگر جبهه پایداری پایگاه اجتماعی گسترده ندارد البته به خاطر شعارهای عدالت خواهانه 
و طرح بعضی مسائل بدنه اجتماعی دارد و ضریب نفوذ در برخی مناطق به دست آورده 
است اما در عین حال بسیاری از اعضای آن افرادی نیستند که شناخته شده باشند و در 
برابر اصولگرایان سنتی پایگاه اجتماعی ضعیف تری دارند. با این حال جامعه ما وتجربه 
انتخابات 84 نشان داد که ناگهان آقای احمدی نژاد وارد شد و پلکان قدرت را طی کرد و 
آقای هاشمی را در انتخابات شکست داد؛ اما ظرفیت درونی جبهه پایداری به اندازه دامنه ای 

که ادعا می کند، نیست.
* استاد حوزه و دانشگاه

دکتر مسعود ادیب  *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,948,000یک مثقال طلا

911,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,885,000سکه بهار آزاد ی

8,885,000سکه امامی

4,730,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 ۳2,۴۰۰,۰۰۰پژو 

SLX 405 ۳2,6۰۰,۰۰۰پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 ۳9,۰۰۰,۰۰۰پژو پارس سال

E2 90 ۴6,۰۰۰,۰۰۰تند ر 

LX ۳۳,۰۰۰,۰۰۰رانا 

TU5 ۳۳,۳۰۰,۰۰۰رانا 

LX ۳۰,2۰۰,۰۰۰سمند 

LX EF7 ۳1,۰۰۰,۰۰۰سمند 

ELX ۳7,۰۰۰,۰۰۰سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,۰۰۰,۰۰۰سایپا 111

 2۰,۵۰۰,۰۰۰سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 2۴,۵۰۰,۰۰۰سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

نان ایرانی ها امسال ملی می شود؟
با توجه به اظهارات وزیر جهاد کشاورزی درباره افزایش خرید تضمینی گندم 
و نداشتن کسری برای تامین نیاز داخل، احتمالا امسال نان مردم از گندم تولید 

داخلی و بدون نیاز به واردات تامین می شود.
در طول سال های مدیریت دولت گذشته همواره ایران به واردات گندم برای تامین نیاز 
داخلی خود نیازمند بود و گویا مسئولان وقت و مردم، سال های خودکفایی گندم را به 
فراموشی سپرده  بودند. چراکه به گفته رییس دولت یازدهم در این سال ها روند افزایشی 
واردات و روند کاهش��ی تولید گندم همواره ادامه داشت تا جایی که در سال های پایانی 

دولت گذشته میزان واردات آن به هفت میلیون تن رسید. 
اما پس از روی کار آمدن دولت یازدهم و بازگش��تن حجتی به وزارت جهاد کشاورزی 
خودکفا شدن در تولید گندم در دستور کار مسئولان وزارت جهاد کشاورزی قرار گرفت 
و به گفته وزیر جهاد کشاورزی طی سال های اخیر همواره واردات کاهش و تولید و خرید 
تضمینی این محصول افزایش یافته است، چرا که در سال 1392 میزان خرید تضمینی 

گندم چهار میلیون و 700 تن و در سال 1393 شش میلیون و 700 هزار تن بود. 
البته حجتی درباره امسال نیز نویدی دوباره برای گندم داد و گفت :امسال میزان خرید 
تضمینی گندم به هشت میلیون تن خواهد رسید و دیگر کسری تولید نداریم که به واردات 
نیازمند باشیم و تنها برخی کارخانه های تولید ماکارونی و نشاسته برای تامین بخشی از 

نیازهایشان به صورت محدود، گندم وارد می کنند. 
علی قنبری، معاون وزیر جهاد کشاورزی نیز از کافی بودن ذخایر و میزان خرید تضمینی 

گندم خبر داده و اعلام کرده که امسال گندمی به کشور وارد نخواهد شد. 

رییس صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک؛

خرید مواد اولیه و فروش کالاهای صنعتی 
تضمین می شوند

رییس صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک با اشاره به حل مشکل 
سرمایه در گردش برخی از بنگاه های اقتصادی گفت: از این پس خرید مواد اولیه 

و فروش کالا به خریداران عمده توسط این صندوق تضمین می شود.
 علی تعقلی در نشس��ت هماهنگی در تعامل با صنایع کوچک با اشاره به فعالیت های 
صندوق ضمانت س��رمایه گذاری صنایع کوچک که در هفته گذشته به تصویب رسیده 
اس��ت، اظهار کرد: براساس این مصوبات، سقف صدور ضمانت ها برای هر فرد حقیقی و 
حقوقی شش میلیارد تومان است و سقف هر ضمانت نامه نیز به مبلغ سه میلیارد تومان 

تعیین شده است.
 وی با اشاره به صدور ضمانت نامه شرکت در مناقصه و مزایده مورد نیاز صنایع صندوق 
ادامه داد: از هفته گذشته این ضمانت نامه ها با کارمزدی برابر نصف کارمزد بانک ها قابل ارائه 

است. از سوی دیگر ودیعه ای برای صدور ضمانت نامه ها از تولید کننده دریافت نمی شود.
 به گفته رییس صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک، اگر تولید کننده قبلا به 

صندوق مراجعه کرده باشد مراحل انجام کار وی تسریع خواهد شد.
 تعقلی با بیان این که ضمانت نامه های حسن انجام، پیش پرداخت و کسور وجه الضمانت 
نیز صادر می شود، گفت: کارمزد این ضمانت نامه ها نیز نسبت به بانک 50 درصد تخفیف 
دارد و برای وجه تودیعی آنها تولید کننده ملزم به پرداخت نصف مبلغی است که باید به 

بانک بدهد. 
وی همچنین با اشاره به صدور ضمانت نامه تعهد پرداخت که در سیستم بانکی توسط 
بانک مرکزی ممنوع شده است، اظهار کرد: این ضمانت نامه در سه - چهار ضمانت نامه ارائه 

می شود و ما در این زمینه رقیبی نداریم. 
ریی��س صندوق ضمانت س��رمایه گذاری صنایع کوچک افزود: صن��دوق آمادگی دارد 
تسهیلات اعطایی بانک ها و موسساتی که به تولید کنندگان وام می دهند را تضمین کند که 
البته سقف آن با توجه به اساسنامه صندوق بین 70 تا 85 درصد از تسهیلات ارائه شده 

است که قصد داریم اساسنامه را اصلاح کنیم تا بتوان همه مبلغ را ضمانت کرد. 
تعقلی با بیان این که یکی از مهم ترین مشکلات واحد های تولیدی در حال حاضر تامین 
س��رمایه در گردش آنهاست، گفت: این مشکل را تا حدی که بضاعتمان اجازه می داد با 
اس��تفاده از ضمانت نامه اعتبار خریدار حل کردیم؛ به طوری که تولید کننده می تواند به 
فروش��نده مواد اولیه مراجعه کرده و زمان تسویه بدهی خود را مشخص کند که در این 

مدت صندوق آن قرار را تضمین می کند که پول فروشنده در زمان مقرر پرداخت شود.
 به گفته وی به این ترتیب مشکل سرمایه در گردش از بین می رود، چرا که تامین کننده 

مالی دیگر بانک نیست و نیازی به سرمایه در گردش وجود ندارد. 
رییس صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک با بیان این که با تامین کنندگان مواد 
اولیه مکاتباتی انجام داده ایم، اظهار کرد: تولید کنندگان می توانند ماده اولیه را به صورت 
نسیه دریافت کنند و صندوق قرار داد آنها را تضمین می کند. این در حالی است که کارمزد 

این ضمانت نامه بسیار ناچیز یعنی سالی یک درصد است.
 تعقلی با بیان این که کالای پیش ساخته، خدمات و ماشین آلات نیز شامل این ضمانت نامه 
می شوند، گفت: فروشنده هم می تواند خارجی باشد که ما در آن صورت ضمانت نامه ارزی 

صادر می کنیم و هم داخلی که این کار در حد بضاعتمان انجام می شود. 
وی با اشاره به ضمانت قرار داد های سرمایه گذاری که حداقل دو ساله باشد، گفت: از سوی 
دیگر در برخی موارد تولید کنندگان کالا را می فروشند اما پولشان را دریافت نمی کنند. ما 
در این زمینه نیز حاضریم بنکداران و خریداران عمده را اعتبار سنجی کنیم و در صورتی که 

تولید کننده با فروش کالا با آنها پول خود را دریافت نکرد، هر دو آن را می پذیرند.
 به گفته رییس صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک اگر صنایع اوراق بدهی 
را در بورس یا خارج از آن منتش��ر کنند، صندوق ضمانت سرمایه گذاری آنها را تضمین 

خواهد کرد. 

رییس انجمن سنگ ایران اعلام کرد؛

اعتراض سراسری سنگ بران همچنان ادامه دارد

رییس انجمن س�نگ از ادامه اعتراض سنگ بران خبر داد و گفت: هنوز وزارت 
اقتصاد و دارایی جلس�ات خود را برای تعیین تکلیف مالیات ب�ر ارزش افزوده 

تشکیل نداده است.
 ابوالقاس��م شفیعی با اش��اره به تش��کیل کارگروهی با حضور نمایندگان اتحادیه های 
س��نگ سراسر کشور به دبیری انجمن س��نگ ایران برای حل مشکل سنگ بران، اظهار 
کرد: سنگ بران تقاضای تعیین تکلیف مالیات بر ارزش افزوده سال های گذشته و تعیین 

سیاست گذاری برای پرداخت این مالیات در سال جاری را دارند. 
وی با اش��اره به اعتراض گسترده سنگ بران به ویژه در استان اصفهان خاطرنشان کرد: 
سنگ بران تقاضا دارند تا پایان سال گذشته مالیات بر ارزش افزوده به صورت علی الرأس 

پرداخت و چگونگی پرداخت مالیات بر ارزش افزوده سال جاری نیز تعیین تکلیف شود. 
رییس انجمن سنگ با بیان این که میزان مالیات بر ارزش افزوده در سال جاری 9 درصد 
است و با توجه به قانونی بودن این رقم کسی نمی تواند آن را تعدیل کند، اظهار کرد: بحث 
سنگ بران بر سر چگونگی پرداخت آن است.  به گفته وی رکود در ساخت و ساز باعث غیر 
فعال شدن بازار شده و در این شرایط نیاز است که دولت صنعت را همراهی کند.  شفیعی 
با اش��اره به گلایه های سنگ بران گفت: این بحث مطرح است که سنگ با سیاست های 
تشویقی وارد کشور می شود و تولیدکنندگان داخل توان رقابت ندارند. همچنین صنایع 
زیادی جایگزین سنگ شده اند؛ به گونه ای که سرامیک و کاشی تا حدودی جایگزین این 

محصول معدنی شده که این مساله مشکلاتی را رقم زده است. 
به گزارش ایسنا، از روز دوازدهم مرداد ماه سنگ بران به صورت سراسری کار خود را متوقف 
کرده اند.  این در حالی اس��ت که 6600 واحد سنگ بری در کشور وجود دارد که بسیاری 
از آنها خواهان حل مشکل پرداخت مالیات بر ارزش افزوده هستند که با توجه به مذاکره 
سنگ بران با نمایندگان دولت، مقرر شده وزارت امور اقتصاد و دارایی جلساتی را برای حل 

این مشکل تشکیل دهد.

وزیر امور اقتصاد، روز واریز یارانه های نقدی برای 
دولت را »مصیبت عظما« توصیف کرد.

 علی طیب نیا در مراسم بزرگداشت روز خبرنگار گفت: 
دوشنبه شب قرار است یارانه های نقدی واریز شود و 
چنین روزی برای ما »مصیب عظما« است، زیرا با این 
شرایط درآمدی باید پرداخت های نقدی یارانه ها را انجام 
دهیم و این از مشکلات جدی ما در این دولت بوده و 

هست.
 وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به پرداخت 3 هزار 
و 400 میلیارد تومان بابت یارانه نقدی ماهیانه، به جلسه 
دیروز هیات دولت درباره بهره وری اشاره و تصریح کرد: در 
دولت بحث بر این بود که چه کنیم در اقتصاد بهره وری 

را افزایش دهیم.
 وی ادامه داد: کشور در شرایط حساس قرار گرفته و 
اقتصادمان از سال های دور با بیماری نفتی مواجه بوده و 
ثمره آن، اقتصاد ضعیف، نوسانات رشد اقتصادی و سهم 

ناچیز بهره وری در رشد اقتصادی بوده است.
 طیب نیا با بیان اینکه در دهه اخیر با سیاست های 
اقتصادی نادرست، مشکلات وخیم تر شده و تحریم های 
تحمیلی ما را در شرایط خاص رکود همراه با تورم قرار 
داده است، تصریح کرد: سال گذشته با کاهش چشمگیر 

درآمدهای نفتی مواجه شدیم.
 وزیر اقتصاد گفت: تمام تلاشمان در دو سال اخیر در 
وزارت اقتصاد معطوف به این بود که شرایط حاد موجود 
کشور و تورم لجام گسیخته را مهار و آرامش در بازارها 
را برقرار کنیم و شرایط رکودی به سمت رشد اقتصادی 
مثبت سوق یابد و با این شرایط و همچنین مقابله با آثار 

شوم تحریم ها بود که امکان توفیق در مذاکرات برایمان 
فراهم می شد.

 وی با اشاره به توفیقات تیم مذاکره کننده و حمایت 
آنها از حقوق حقه ملت ایران، تصریح کرد: برای اولین بار 
در تاریخ، حقوق یک ملت را در غنی سازی به رسمیت 
شناختند و امید است نتایج عملی آن نمایان شود و تحریم 
ها برداشته شود تا زمینه برای اصلاح ساختار اقتصاد کشور 

و دستیابی به رشد اقتصادی پایدار فراهم گردد.

 طیب نیا خاطرنشان کرد: برای رسیدن به این هدف و 
اینکه اشتباهات گذشته را دوباره مرتکب نشویم و استفاده 
درست از منابع کشور داشته باشیم باید به یک فهم و درک 

مشترک از مشکلات و مسائل اقتصاد ایران برسیم. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر تبیین مشکلات 
اقتصاد ایران و ارائه راهکار درست برای آن، عنوان کرد: 
پس از فهم مشترک نیازمند عزم مشترک هستیم و باید 

به سمت رفع بیماری مزمن اقتصاد حرکت کنیم.

طیب نیا عنوان کرد:

روز واریز یارانه نقدی برای دولت »مصیبت عظما« است

بر اساس آنچه که مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اعلام کرده اند، توزیع سیگار تاکنون دست عده ای محدود 
بوده و همین امر سبب شده انحصار در توزیع این ماده دخانی 
که بعضا از آن به عنوان کالایی پرسود یاد می شود، ایجاد شود. 
حال آنکه رییس مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات کشور 

اخیرا از اصلاح روش توزیع سیگار در کشور خبر داده است.
 در سال های گذشته حرف و حدیث ها درباره سیگار بیش از پیش 
مطرح شد تا جایی که قانون برنامه پنجم توسعه که روزهای پایانی 
خود را می گذراند، دولت را موظف کرده است واردات سیگار را تا پایان 

این برنامه، یعنی انتهای سال جاری به صفر برساند. 
صحبت کردن از قطع واردات سیگار به عنوان یک قانون شاید بسیار 
ساده تر از آنچه که باید در عمل اتفاق بیفتد باشد، چراکه با توجه به 
زیرساخت های فعلی تولید سیگار در کشور و از سوی دیگر تغییرات 
پی در پی شرکت دخانیات ایران در چندماه گذشته تامین نیاز داخلی 
به کشور که در حال حاضر بیش از 60 میلیارد نخ در سال است، نه 
تنها امکان پذیر نیست بلکه در صورت اصرار برای قطع واردات، صدمات 

جبران ناپذیری را به این صنعت و جامعه خواهد زد.
نعمت الله شهبازی، سرپرست سابق شرکت ملی  نیز   پیش تر 
دخانیات به ایسنا گفته بود که با توجه به میزان تولید و زیرساخت های 
کشور امکان قطع واردات سیگار وجود ندارد و شرکت ملی دخانیات 
در خوش بینانه ترین حالت، توانایی تامین تنها 50 درصد از نیاز داخلی 

را دارد.
 به این ترتیب می توان  گفت که قطع واردات سیگار نه تنها مشکلی 
را حل نمی کند بلکه حجم قاچاق و احتمالا قیمت فروش این کالا را تا 

حد زیادی افزایش خواهد داد.
 این در حالی است که مشکلات سیگار در کشور تنها در بحث 
تولید خلاصه نمی شود و به گفته مسئولان امر در زمینه توزیع 
سیگار در کشور انحصار وجود دارد؛ به گونه ای که افرادی معدود به 
شکل انحصاری بخش عمده ای از سیگار مصرفی در کشور را توزیع 
می کردند و برندهای خاصی بصورت انحصاری به اشخاص داده و 
تمامی سیگارهای تولیدی یا وارداتی توسط چند فرد یا شرکت خاص 

توزیع می شد.

 به گفته علی اصغر رمزی، رییس مرکز برنامه ریزی و نظارت بر 
دخانیات، این افراد محدود با مجوزهای دریافتی، حجم بالایی از توزیع 
سیگار را در کشور در دست داشتند و منافع و رانت زیادی ایجاد شده 
بود و در نتیجه تنها این افراد درسیستم نظارت و کنترل حاکمیتی 

شناخته شده بودند.
 وی می گوید عوامل، شیوه ها و مشخصات توزیع کنندگان سیگار در 
سراسر کشور شناخته شده نبود و در نتیجه اعتراضات زیادی مبنی بر 
توزیع انحصاری برخی از برندها دریافت می شد، توزیع کنندگان سیگار 
منافع کلانی را به واسطه انحصار موجود می بردند و اجازه فعالیت 

سایرین را در بخش توزیع نمی دادند.

 به این ترتیب وزارت صنعت، معدن و تجارت در روزهای اخیر 
تصمیم گرفته است که این انحصار را از بین برده و توزیع سیگار به 
افراد مختلف بسپارد و برای توزیع نیز محدودیت ایجاد کند؛ هرچند 
که گفته می شود در این مسیر مقاومت و حتی تهدیداتی نیز وجود 

داشته که کارساز نبوده است.
 به نظر می رسد که رییس مرکز نظارت بر دخانیات با اعلام شیوه 
جدید توزیع سیگار قصد دارد به این قائله خاتمه و شفاف سازی 
را افزایش دهد.  بر اساس این گزارش، در روش جدید، مجوزهای 
توزیع  مجوز  سطح  سه  در  دخانی  محصولات  و  سیگار  توزیع 
سراسری )کشوری(، استانی و خرده فروشی تعیین شده است که 

توزیع کنندگان کشوری ملزم به انتخاب و معرفی تمامی عوامل توزیع 
استانی از دارندگان مجوز توزیع استانی هستند.

 همچنین سقف مجاز توزیع در سال برای توزیع کنندگان کشوری 
یک میلیارد نخ است و تاکنون 45 مجوز برای توزیع کنندگان کشوری 
صادر شده که احتمالا تا یک ماه آینده تعداد آن ها به بیش از 60 

مجوز می رسد.
 به گفته رییس مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات، تعداد 700 
نفر مجوز توزیع استانی نیز وجود دارد و صاحبان این مجوزها تا سقف 
50 میلیون نخ در سال به کار توزیع می پردازند و متقاضیان این مجوزها 
بطور مستمر از طریق سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها در 

حال ارائه مدارک لازم برای اخذ مجوز توزیع استانی هستند.
 وی همچنین گفته که در خصوص مجوز خرده فروشی محصولات 
دخانی نیز دستورالعمل و ضوابط صدور پروانه خرده فروشی طبق 
قوانین و مقررات مربوطه تهیه و به معاونت ذیربط در وزارت صنعت 
معدن و تجارت ارسال شده که در آینده نزدیک به اتحادیه های مربوطه 
ابلاغ خواهد شد که بر این اساس تنها واحدهای صنفی که دارای مجوز 
یا پروانه خاص خرده فروشی محصولات دخانی باشند، امکان توزیع و 
فروش سیگار و سایر محصولات دخانی را دارند و توزیع سیگار بدون 
پروانه یاد شده تخلف تلقی شده و با توزیع کنندگان غیرمجاز برخورد 

قانونی خواهد شد.
 البته طرح جدید مزایا و معایب خود را دارد، چراکه کماکان ممکن 
است افرادی که انحصار این شبکه توزیع را در دست داشته اند، به 
صورت شبکه ای با گروه خود به عنوان توزیع کنندگان مختلف کشوری 
وارد عرصه شوند و در حقیقت بازهم توزیع در دست گروهی خاص 
باقی بماند که وزارت صنعت، معدن و تجارت باید برای این امر نیز 

راهکاری بیندیشد تا جلوی سودجویی های این گونه گرفته شود. 
توزیع  شفاف سازی  طرح  این  مزیت  مهم ترین  حال  عین  در 
سیگار در کشور است، چراکه در طرح جدید تمامی توزیع کنندگان 
ثبت  توزیع  فروشی در سیستم  استانی و خرده  از کشوری،  اعم 
می شوند، نظارت بر فعالیت های آنان بهبود یافته و امکان اقدامات و 
برنامه ریزی های موثر دیگر از سوی دولت از جمله مبارزه با قاچاق 

فراهم خواهد شد. 

با اعلام جزئیات نحوه جدید توزیع؛

 منافع انحصارگران سیگار دود شد

آگهی مزایده 
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 2۵9۵/171 اصلی واقع 

در بخش دو قم مربوط به کلاسه پرونده 1۳9۳۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۳۳1
ب��ه موجب پرونده اجرائی کلاس��ه بایگانی 9300337، له : موسس��ه قرض 
الحسنه مهر بسیجیان ، و علیه: محمد رضا شکری و غیره مستند سند رهنی 
ش��ماره 5698 دفتر خانه اسناد رسمی شماره 74 قم ، ششدانگ پلاک ثبتی 
2595/171 اصلی به شماره ثبت 64640 در صفحات 293 و 296 دفتر 355 
واقع در بخش دو قم واقع در : قم – بلوار امام موسی صدر-)خاکفرج( – خیابان 
نواب- 12 متری س��عیدی- پشت وادی السلام – پلاک 218 متعلق به خانم 

گل بندی عبدی از طریق مزایده به فروش می رسد.
حدود و مشخصات مورد مزایده:

شمالا: بطول 22 متر پی اشتراکی با قطعه 170 فرعی 
شرقا: بطول 6 متر پی اشتراکی با قطعه 185 فرعی 

جنوبا: بطول 22 متر پی اشتراکی با قطعه 172 فرعی 
غربا: بطول 6 متر به خیابان 12 متری احداثی

 اس��کلت ساختمان دیوار باربر و ستون فلزی و سقف طاق ضربی می باشد . 
اعیانی ساختمان دو طبقه همکف شامل یک واحد مسکونی یک واحد تجاری و 
سرویس توالت ) داخل حیاط( و طبقه اول به مساحت کلی 249/20 متر مربع 

که 15/20 متر مربع آن تجاری است .
قدمت بنا : بالای 30 سال می باشد.

واحد مسکونی:
طبقه همکف دارای آش��پزخانه اوپن و پذیرایی و حمام می باش��د و توالت 
در گوش��ه حیاط قرار دارد طبقه اول دارای یک اتاق خواب، س��الن پذیرایی، 
آش��پزخانه اوپن ، حمام، کف موزائیک و بدنه نقاش��ی و گچبری شده است . 
سیس��تم س��رمایش کولرآبی و گرمایش آبگرمکن و بخاری گازی است . کف 

حیاط موزائیک و بدنه و نمای اصلی سیمانکاری شده است .
کاربری: مسکونی و تجاری

انشعابات: آب یک انشعاب ، برق یک انشعاب، گاز یک انشعاب و تلفن .
باتوجه به مشخصات فوق الذکر از نظر کارشناس رسمی دادگستری قیمت 

عرصه و اعیان ملک به شرح ذیل ارزیابی می گردد:
1- ارزش اعیانی به متراژ 249/20 متر مربع از قرار هر مترمربع 4/000/000 

ریال جمعا 996/000/000ریال
2- ارزش عرصه به مساحت 132 متر مربع در زیرزمین از قرار هر متر مربع 

15/000/000 ریال جمعا 1/980/000/000 ریال 
3- ارزش تجاری به مساحت 15/20 متر مربع در همکف از قرارهر متر مربع 

10/000/000 ریال جمعا 152/000/000 ریال
4- انشعابات جمعا 60/000/000 ریال 

مل��ک مذک��ور از نظ��ر کارش��ناس رس��می دادگس��تری جمعا ب��ه ارزش 
3/188/800/000 ریال )معادل سه میلیارد و یکصد و هشتاد و هشت میلیون 

و هشتصد هزار ریال( ارزیابی و اعلام می گردد.
مزایده ملک مذکور از س��اعت 9 الی 12 روز یکشنبه مورخ 1394/6/29 در 
اج��رای ثبت قم واقع درخیابان س��احلی انجام می ش��ود مزایده از مبلغ پایه 
3/188/800/000 ریال) س��ه میلیارد و یکصد و هش��تاد و هشت میلیون و 
هشتصد هزارریال( شروع و به بالاترین قمیت فروخته می شود حق الحراج و 
نیمعشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود در ضمن 
بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض ش��هرداری و آب و برق گاز وغیره تا 
تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده 
مزایده خواهد بود خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در 
مزایده به حس��اب این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی 
براساس توافق اقدام خواهد شد . و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی 
غیر مترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام 
می شود و حقوق دولتی و حق مزایده و مازاد طبق مقررات وصول خواهد شد.

مسئول اجرای ثبت قم – مهدی روز خوش 

آگهی مزایده 
 آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 2۵96/7۰/192 اصلی 
بخش دو قم مربوط به پرونده اجرائی کلاسه 1۳9۳۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۳۳1

به موجب پرونده اجرائی کلاسه بایگانی 9300337، له موسسه قرض الحسنه 
مهر بسیجیان ، و علیه: آقایان محمد رضا شکری و علی رضا عبدی و خانم گل 
بند عبدی و آمنه زارعی و غیره مس��تند سند رهنی شماره 5698 دفتر خانه 
اس��ناد رسمی شماره 74 قم، ششدانگ پلاک ثبتی 2596/70/192 اصلی به 
ش��ماره ثبت شده در صفحات 293 و 296 و دفتر 355 واقع در بخش دو قم 
واقع در: قم – بلوار امام موسی صدر)خاکفرج( ، میدان نبوت کوچه 11 پلاک 3 
متعلق به آقای علیرضا عبدی، و خانم آمنه زارعی)هر یک نسبت به سه دانگ 

مشاع از ششدانگ( از طریق مزایده به فروش می رسد.
حدود و مشخصات مورد مزایده:

شمالا: بطول 5/50 متر درب و دیواریست به شارع 8 متری 
شرقا: بطول 19/60 متر دیوار مشترک با پلاک باقیمانده 70 فرعی از 2596 

اصلی 
 جنوبا: بطول 6 متر درب و دیواریست به خیابان 45 متری نواب 

غربا: بطول 21/50 متر دیوار به دیوار پلاک 69 فرعی از 2596 اصلی
اس��کلت ساختمان دیوار باربر و س��تون فلزی و سقف طاق ضربی می باشد. 
اعیانی ساختمان دو طبقه همکف شامل یک واحد مسکونی یک واحد تجاری 
و سرویس توالت) داخل حیاط( و خر پشته به مساحت که 105 متر مربع آن 

تجاری است .
واحد مسکونی دارای یک اتاق خواب ، سالن پذیرایی ،آشپزخانه اوپن ، حمام 
کف سیمانی، بدنه نقاشی شده است. سیستم سرمایش کولر آبی و گرمایش 
آبگرمک��ن و بخ��اری گازی اس��ت. کف حیاط موزاییک و بدن��ه  نمای اصلی 

سیمانکاری شده است.
با توجه به مشخصات فوق الذکراز نظر کارشناس رسمی دادگستری قیمت 

عرصه و اعیان ملک به شرح ذیل ارزیابی می گردد:
1- ارزش عرصه به متراژ 116/10 متر مربع از قرار هر متر 30/000/000 ریال 

جمعا 3/483/000/000 ریال
2- ارزش اعیان��ی به متراژ 105 متر مربع از ق��رار هر متر 3/000/000 ریال 

جمعا 315/000/000 ریال
3- ارزش تج��اری 51 مت��ر مربع از قرار هر مت��ر 10/000/000 ریال جمعا 

510/000/000 ریال
4- ارزش انشعابات 6 متر جمعا 100/000/000 ریال

بنابراین ملک مذکور از نظر کارش��ناس رس��می دادگستری جمعا به ارزش 
4/408/000/000 ریال ) معادل چهار میلیارد و چهارصد و هشت میلیون ریال 

ارزیابی (و اعلام می گردد.
مزایده ملک مذکور از س��اعت 9 الی 12 روز یکش��نبه مورخه 1394/6/29 
در اجرای ثبت قم واقع در خیابان س��احلی انجام می شود مزایده از مبلغ پایه 
4/408/000/000 ری��ال ) معادل چهار میلیارد و چهارصد و هش��ت میلیون 
ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته می شود حق الحراج و  نیم عشر دولتی 
مازاد برمبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود در ضمن بدهی ملک اعم 
از مالیات و عوارض ش��هرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از 
اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود 
خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب این 
اداره واریز نمایند ودر صورت توافق بر واریزغیرنقدی براساس توافق اقدام خواهد 
شد. وچنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز 
اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و 

حق مزایده ومازاد طبق مقررات وصول خواهد شد.
مسئول محترم اجرای ثبت قم – مهدی روز خوش 
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 رئیس هیئت دو و میدانی قم خبر داد ؛
کسب 3 مدال توسط دو و میدانی کاران قمی 

در مسابقات قهرمانی کشور
 رئیس هیئت دو و میدانی استان قم از کسب ۳ مدال دو و میدانی کاران قمی 

در مسابقات قهرمانی کشور خبر داد.
علی رضایی اظهار داشت: تیم دو و میدانی استان قم متشکل از 5 ورزشکار در مسابقات 
قهرمانی نخبگان کشور ویژه استعدادیابی تیم های ملی حضور یافت و توانست 3 مدال 
باارزش به دست آورد. وی افزود: گل سرسبد موفقیت های این تیم، مدال طلای محمدرضا 
فریدی دو و میدانی کار ملی پوش قمی بود که برای کسب مدال طلا کار دشواری در پیش 
نداشت و همان طور که از وی انتظار می رفت توانست در 400 متر عنوان نخست را از آن 
خود کند. رئیس هیئت دو و میدانی استان قم گفت: این مدال طلا از این جهت حائز 
اهمیت بود که فریدی در مسابقات نوجوانان آسیا در قطر به دلیل اشتباه سرپرست تیم 
ملی در تحویل استارت لیست، موفق به حضور در مسابقات نشده بود و با حضور در این 

مسابقات عزم خود را برای حضور دوباره در میادین بین المللی نشان داد.
رضایی بیان کرد: این ورزشکار که گزینه حضور در مسابقات نوجوانان جهان در کلمبیا 
است موفق شد در این مسابقات با حد نصاب 51 ثانیه و شش دهم ثانیه عنوان نخست 
را در رقابت با حریفان خود کسب کند. وی عنوان کرد: علی سلامتیان دیگر دو و میدانی 
کار قمی بود که در ماده 110 متر با مانع موفق به کسب مدال شد وتوانست با ثبت رکورد 

15 ثانیه و 60 دهم ثانیه به مدال نقره و عنوان نایب قهرمانی برسد.
رئیس هیئت دو و میدانی اس��تان قم تصریح کرد: این دو و میدانی کار در مس��ابقات 
دانش آموزی کشور در مشهد عنوان نخست را کسب کرده بود ضمن این که علی کشاورز 
نیز در همین ماده یعنی 110 متر با مانع، با زمان 15 ثانیه و هفتادو چهار صدم ثانیه 
صاحب مدال برنز ش��د. رضایی خاطرنش��ان کرد: تیم رله امدادی قم در این مسابقات 
عملکرد خوبی داش��ت اما با بداقبالی و با وجود شایس��تگی در رده چهارم قرار گرفت و 

نتوانست به مدالی دست پیدا کند و محمدباقر محمدی نیز در 200 متر ششم شد.

نایب رئیس هیئت والیبال قم:
جوانان والیبالیست قم در مسابقات قهرمانی 

کشور به 2 پیروزی دست یافتند
نایب رئیس هیئت والیبال قم گفت: جوانان والیبالیس�ت قم در مس�ابقات 

قهرمانی کشورشروع بسیار خوبی داشتند و به 2 پیروزی پیاپی دست یافتند.
نسرین رامین اظهار داشت: تیم والیبال جوانان پسر قم که در مسابقات قهرمانی کشور 
حضور پیدا کرده در این مسابقات شروع خوبی داشت و به 2 برد متوالی دست پیدا کرد.

 وی اف��زود: تیم والیبال جوانان قم که در این مس��ابقات با تیم های ایلام، چهارمحال 
بختیاری، اردبیل، خراسان شمالی، لرستان، بوشهر، سیستان و بلوچستان و کهگیلویه و 

بویر احمد هم گروه شده است توانست در آغاز این مسابقات به 6 امتیاز دست یابد.
 نایب رئیس هیئت والیبال قم گفت: تیم والیبال جوانان پسر قم در نخستین مسابقه خود 
برابر تیم چهارمحال و بختیاری صف آرایی کرد و موفق شد در 3 ست پیاپی حریف خود 

را شکست دهد و گام نخست را محکم بردارد. 
رامین بیان کرد: دومین مسابقه تیم والیبال جوانان قم برابر خراسان شمالی برگزار شد که 
والیبالیست های قمی در این مسابقه نیز همانند دیدار نخست مجال خودنمایی به حریف 
ندادند و این تیم را نیز 3 بر صفر شکست دادند.  وی عنوان کرد: تیم والیبال قم در دور 
سوم این مسابقات با قرعه استراحت مواجه شد اما مسابقات خود را در دور چهارم برای 
صعود به دسته بالا تر از سر می گیرد.  نایب رئیس هیئت والیبال قم در مورد حضور تیم 
والیبال نوجوانان دختر قم در مسابقات قهرمانی کشور تصریح کرد: تیم والیبال نوجوانان 
دختر قم در این مسابقات موفق به کسب عنوان دوم شد و به همراه سیستان و بلوچستان 
به دسته بالا تر صعود کرد.  رامین خاطرنشان کرد: تیم والیبال قم با مربیگری سعیده 
سادات خلیلی در سومین مسابقه خود 3 بر صفر کهگیلویه و بویراحمد را شکست داد و با 

7 امتیاز به عنوان تیم دوم جواز صعود را کسب کرد.

سرپرست هیئت کاراته قم:
تیم کاراته قم نایب قهرمان 

کاتای نونهالان کشور شد 

 سرپرست هیئت کاراته قم گفت: تیم کاراته قم با کسب ۳ مدال رنگارنگ نائب 
قهرمان کاتای نونهالان کشور شد.

علیرضا برخورداری اظهار داشت: تیم کاراته استان قم در رقابت های کاتای نونهالان و 
نوجوانان قهرمانی کشور عملکرد خوبی داشت و توانست در رده سنی نونهالان بر سکوی 
دوم کشور قرار گیرد. وی افزود: در این مسابقات، محمد معین غلامی کاتاروی آینده دار 
قمی در رده سنی 7 تا 9 سال موفق به کسب تنها مدال تیم اعزامی قم به این رقابت ها 
ش��د. سرپرس��ت هیئت کاراته قم گفت: متین محمدی یکتا کاتاروی قمی رده سنی 
نونهالان 10 و 11 سال موفق شد عنوان نایب قهرمانی و مدال نقره این مسابقات را از آن 
خود کند.  برخورداری بیان کرد: سید مجید وکیلی دیگر کاتاروی شایسته استان قم بود 
که در رده سنی نونهالان 12 و 13 سال به مقام سوم رسید و مدال برنز را بر گردن آویخت.

وی عنوان کرد: تیم کاتای موبایل جهان قم متشکل از متین محمدی یکتا، محمدمعین 
غلامی و رضا تلخابی نیز در کاتای تیمی نونهالان به مقام هفتم رسید و رضا تلخابی در 

رده سنی نونهالان 7 تا 9 سال به مقام هشتم بسنده کرد.
سرپرس��ت هیئت کاراته قم تصریح کرد: علیرضا خدری کاتاروی شایس��ته قمی در 
در رده��س نی جوانان نیز صاحب عنوان چهارم ش��د و ب��ه اردوی تیم ملی راه یافت و 
محمدمهدی صالح پور نیز در رده سنی نوجوانان به مقام پنجم رسید و وی نیز به اردوی 
تیم ملی فراخوانده شد. برخورداری خاطرنشان کرد: تیم کاتای استان قم در این مسابقات 
علاوه بر نایب قهرمانی در رده نونهالان، در مجموع رده های سنی به مقام پنجم رسید در 
حالی که محمد سلطانی و علی سلطانی مربیگری این تیم را بر عهده داشتند و ابراهیم 
ماجد ویش��گاهی، محمدمهدی سلطانی و ابوالقاس��م پایدار از قم به عنوان داور در این 

رقابت ها حضور پیدا کردند.

در گروه های سوم و هفتم مرحله مقدماتی؛

هندبالیست های قم در جام ریاست جمهوری با 
چین همگروه شدند

سرمربی تیم هندبال اس�تان قم از همگروه با تیم قدرتمند چین در مسابقات 
بین المللی هندبال جام ریاست جمهوری خبر داد.

رضا سفیدگر اظهار کرد: رقابت های هندبال نخستین دوره جام بین المللی ریاست جمهوری 
از امروز به میزبانی هیئت هندبال خراسان رضوی و در شهر مقدس مشهد با حضور تیم های 

متعدد خارجی و داخلی برگزار می شود.
 وی ادامه داد: این دوره از پیکارها با حضور 84 تیم از کشورمان که از استان های مختلف 
هندبال کشور دعوت شده اند و همچنین 6 تیم خارجی برگزار می شود و هندبالیست های 

نوجوان قم نیز فرصت حضور در این دوره از رقابت ها را به دست آورده اند.
 س��رمربی تیم هندبال پس��ران نوجوان اس��تان قم اضافه کرد: تیم هندبال)الف( قم در 
گروه هفتم مرحله مقدماتی با تیم های هیئت هندبال سبزوار ، هیئت هندبال مهدی  شهر، 

بجنورد)الف(، شهرستان نور و شهرستان اسلامشهر همگروه شده است. 
وی خاطرنشان کرد: همچنین تیم هندبال)ب( نوجوانان استان قم در گروه سوم از مرحله 
گروهی نخستین دوره مسابقات بین المللی هندبال جام نهاد ریاست جمهوری برای به دست 
آوردن مجوز صعود به مرحله بعد با تیم های هیئت نجف آباد، لردگان، دیلم، بوشهر و تیم ملی 

هندبال نوجوانان چین همگروه شده است.
 س��فیدگر عنوان کرد: ترکیبی از پس��ران مس��تعد و آینده دار هندبال قم که محصول 
استعدادیابی هیئت هندبال استان قم و سرمایه گذاری بر روی رده های سنی پایه هستند، 
در این دوره از پیکارها جام بین المللی نهاد ریاست جمهوری در ترکیب تیم های اول و دوم 

قم حضور دارند. 
وی با بیان اینکه نخستین دوره مسابقات جام نهاد ریاست جمهوری هندبال در مشهد در 
جریان است، اضافه کرد: این دوره از رقابت ها در رده سنی نوجوانان و با حضور 84 تیم داخلی 
و 6 تیم خارجی از کشورهای لهستان، کره جنوبی، قطر، چین و ازبکستان به انجام می رسد.

 سرمربی تیم هندبال پسران نوجوان استان قم عنوان کرد: این دوره از مسابقات با توجه به 
اینکه در رده سنی نوجوانان برگزار می شود، از سوی فدراسیون هندبال به منظور توسعه زیر 

ساخت  ها، هندبال پایه و طرح استعداد یابی هندبالیست ها برنامه ریزی شده است.
 وی با بیان اینکه مراسم افتتاحیه این دوره از رقابت ها در آرامگاه فردوسی مشهد برگزار شد، 
خاطرنشان کرد: فینال  مسابقات نیز روز یکشنبه هفته آینده یعنی اول شهریور برگزار می شود 

تا نخستین قهرمان جام ریاست جمهوری ایران مشخص شود.
 سفیدگر تصریح کرد: مسابقات هندبال جام بین المللی نهاد ریاست جمهوری دو سالانه 
است و زیر نظر 250 مربی دوره دیده فلمدمن سرمربی تیم ملی کشورمان رهبری می شوند 
و پ��س از آن نخبه های هندبال انتخ��اب  و به اردوهای نوجوانان و جوانان تیم ملی راه پیدا 

می کنند.
 وی یاد آور ش��د: در طول مدت زمان برگزاری  این دوره از مس��ابقات در مشهد مقدس، 
مسابقات هندبال با حضور 100 تیم در رده سنی جوانان  و پیشکسوتان هندبال با حضور 
هشت تیم داخلی در روزهای  بیست و هشتم مرداد تا اول شهریور برگزار خواهد شد و در روز 

پایانی با حضور مسئولان ورزش کشور از تیم های برتر تجلیل خواهد شد.

رئیس هیئت کشتی استان قم خبر داد
اعزام کشتی گیر قمی به رقابت های

 جهانی نوجوانان
رئیس هیئت کش�تی استان قم گفت: کشتی گیر نوجوان قم شهریور ماه به 

رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی نوجوانان جهان اعزام می شود.
محسن حلوایی اظهار کرد: کشتی گیری که خرداد ماه امسال نماینده کشتی استان قم 
در مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی نوجوانان آسیا بود و از این پیکارها صاحب مقام نایب 

قهرمانی و نشان نقره شد، برای اعزام به رقابت های جهانی انتخاب شده است.
 وی ادامه داد: این کشتی گیر محمدجواد رضایی است که در وزن 46 کیلوگرم رقابت های 
قهرمانی نوجوانان آسیا برای تیم ملی کشتی فرنگی ایران به میدان رفت و خوشبختانه 

با شایستگی به دیدار نهایی رسید، اما با بدشانسی در فینال باخت و به مدال نقره رسید.
 رئیس هیئت کشتی استان قم با بیان اینکه رضایی به واسطه درخشش در مسابقات 
قهرمانی آسیا مسافر رقابت های جهانی شده است، افزود: محمد جواد رضایی کشتی گیر 
شاخص استان قم همراه با سایر اعضای تیم ملی نوجوانان به رقابت های جهانی 2015 
اعزام می شود. وی یاد آور شد: با انتخاب قطعی محمدجواد رضایی توسط کادر فنی تیم 
ملی کشتی فرنگی رده سنی نوجوانان ایران به منظور اعزام به پیکارهای جهانی، نوجوان 

شایسته کشتی قم اکنون در اردوی تیم ملی مهیای حضور در این مسابقات می شود. 
حلوایی عنوان کرد: رضایی در حال حاضر مش��غول انجام تمرینات جدی و پرفش��ار 
این روزهای تیم ملی کش��تی فرنگی نوجوانان ایران و کس��ب آمادگی کامل خود برای 
افتخارآفرینی مجدد در میادین برون مرزی است و بدون تردید با دعای خیر مردم و همت 

و تلاش بالای خود به این موفقیت دست پیدا می کند.
 وی خاطرنشان کرد: محمدجواد رضایی بعد از کسب مقام نایب قهرمانی و نشان نقره 
رقابت های کشتی فرنگی نوجوانان آسیا در کشور هندوستان، حالا می کوشد افتخاری دیگر 

برای کشتی قم و کشور در سال جاری کسب کند و با مدال، دست پر به کشور بازگردد.
 رئیس هیئت کشتی استان قم اضافه کرد: رقابت های کشتی قهرمانی نوجوانان جهان 
روزهای سوم تا هشتم شهریور ماه به میزبانی شهر سارایوو پایتخت بوسنی و هرزگوین 

برگزار می شود و رضایی در وزن 46 کیلوگرم به روی تشک خواهد رفت. 
حلوایی ابراز کرد: رضایی از بیست و یکم مرداد ماه در کنار دیگر ملی پوشان کشتی فرنگی 
کش��ورمان در آخرین اردوی تیم ملی حضور دارد تا پیش از اعزام به رقابت های جهانی 

بوسنی با سایر اعضای تیم ملی زیر نظر کادر فنی به آمادگی مطلوب دست پیدا کند.
 وی در ادامه از برنامه ریزی هیئت کشتی برای رشد و توسعه این رشته در قم خبر داد و 
افزود: با توجه به اینکه کشتی گیران قم در نیمه دوم سال جاری رقابت های مهمی مانند 
قهرمانی نوجوانان، جوانان و بزرگسالان کشور را پیش رو دارند، از اکنون برای اعزام پرقدرت 
آنها به این پیکارها برنامه ریزی کرده ایم. رئیس هیئت کشتی استان قم افزود: قم در کشتی 
فرنگی همواره یکی از مدعیان کسب مقام های اول تا سوم و نشان های طلا، نقره و برنز 
کشور و میادین برون مرزی است، ضمن اینکه سعی کرده ایم با استفاده از مربیان کارآزموده 
در کشتی آزاد نیز به سطح فرنگی نزدیک شویم. وی عنوان کرد: خوشبختانه کشتی قم 
هر ساله در مسیر موفقیت گام برمی دارد و کسب سهمیه برای حضور کشتی گیران قم 
در مسابقات قهرمانی نوجوانان و جوانان قهرمانی آسیا و جهان امسال نیز برای چهره های 

شاخص کشتی قم تحقق پیدا کرد.

از بیست و نهم مرداد ماه صورت می گیرد
اعزام 4 نماینده قم به مسابقات بین المللی

 کاراته جام وحدت و دوستی
چهار نماینده کاراته استان قم در ترکیب تیم ملی کشورمان روزهای پایانی 
هفته جاری در مس�ابقات بین المللی کاراته جام وحدت و دوستی حضور پیدا 

می کنند.
 هر ساله رقابت های بین المللی کاراته با عنوان جام وحدت و دوستی با حضور تیم ها و 
کاراته کاهای مطرح کش��ورمان و رقبای سرشناس خارجی به میزبانی استان آذربایجان 
ش��رقی و در شهرستان ارومیه برگزاری می شود.امسال نیز در مسابقات بین المللی جام 
وحدت و دوستی چهره های مطرحی از کشورهای مختلف و ملی پوشان کشورمان حضور 
دارند، زیرا رقابت های قهرمانی مردان آسیا پیش روی مردان ملی پوش رده سنی بزرگسالان 

ایران قرار دارد و ملی پوشان رده های سنی پایه نیز باید به مسابقات جهانی اعزام شوند.
تیم های ملی رده های سنی نوجوانان، جوانان و امید زیر 21 سال کاراته کشورمان امسال 
مسابقات کاراته قهرمانی جهان را پیش رو دارند و به منظور کسب آمادگی مطلوب برای 
حضور در این رقابت ها که میزبان آن کش��ور اندونزی اس��ت، در جام صلح و دوستی به 

میدان می روند.
همچنین تیم ملی کاراته رده سنی بزرگسالان کشورمان خود را با تمام توان برای اعزام 
به مسابقات قهرمانی مردان آسیا آماده می کند در حالی که رقابت های آسیایی 2015 با 

حضور قدرت های کاراته آسیا به میزبانی کشور ژاپن به انجام خواهد رسید.
تیم ملی کاراته رده سنی بزرگسالان کشورمان باید کمتر از سه هفته دیگر در رقابت های 
کاراته قهرمانی مردان آسیا به مصاف حریفان برود، به همین منظور با تصمیم کادر فنی 

تیم ملی، اردوی تیم ملی کاراته از امروز در شهر ارومیه برپا خواهد شد.
دور جدید تمرینات تیم ملی کاراته بزرگس��الان در حالی از امروز آغاز می ش��ود که بر 
اساس برنامه ریزی فدراسیون کاراته، تیم ملی کاراته کشورمان قرار است در یازدهمین 

دوره رقابت های جام بین المللی وحدت و دوستی نیز حضور پیدا کند.
مس��ابقات بین المللی کاراته جام وحدت و دوستی از روز پنجشنبه هفته جاری یعنی 
بیست و نهم مرداد ماه آغاز می شود و در حالی تا روز سی ام مرداد در شهر ارومیه به انجام 
خواهد رسید که پس از شرکت در این رقابت ها، اردونشینان به مدت دو روز استراحت 
می کنند.اعضای تیم ملی کاراته رده سنی بزرگسالان ایران در حالی اردوی پایانی خود 
پیش از اعزام به مس��ابقات کاراته 2015 مردان قهرمانی آسیا را برگزار خواهند کرد که 
در ترکیب تیم ملی کشورمان امیر مهدی زاده ستاره کاراته استان قم در وزن منهای 60 
کیلوگرم حضور دارد.دیگر نماینده های کاراته استان قم در تیم ملی بزرگسالان کشورمان 
در کادر فنی این تیم حضور دارند، غلامرضا دباغیان که در گذشته بیش از 15 سال هدایت 
تیم ملی کاراته در مسابقات مختلف برون مرزی را بر عهده داشته بار دیگر سکان هدایت 
تیم ملی را در دست گرفته و علیرضا کتیرایی که زمانی شاگرد وی در تیم ملی بود اکنون 
مربی تیم ملی و یکی از اعضای کادر فنی است.چهارمین نماینده ملی پوش کاراته استان 
قم در مسابقات بین المللی جام وحدت و دوستی، حمیدرضا نجاتی است که در اردوی تیم 
ملی کاراته رده سنی جوانان ایران حضور دارد و در ترکیب تیم ملی جوانان خود را آماده 

حضور در مسابقات جهانی اندونزی می کند.

تضعیف ها با برنامه ریزی و تبانی صورت می گیرد"
 مدیران سرخابی ها علیه ی داوران دست به قلم شدند

واکنش پورحیدری به حضور مظلومی در هیات مدیره

مدیران اس�تقلال و پرس�پولیس پس از گذشت سه 
هفته از رقابت های لیگ برتر با ارسال نامه هایی جداگانه 
خواستار نظارت جدی بر عملکرد داوران شده اند. آنها 
معتقدند که این شیوه داوری برنامه ریزی شده و به نوعی 

تبانی است برای نابود کردن سرخابی ها.
 داوری های فصل پانزدهم لیگ برتر تا اینجای کار پر حرف و 
حدیث بوده است. از یک طرف تیم های بازنده تمام تقصیرها را 
بعد از باخت به گردن قاضیان سیاه پوش می اندازند و از طرف 
دیگر کمیته داوران و فدراسیون فوتبال پشت داوران در می آیند 

و از آنها حمایت می کنند. 
حالا بعد از گذشت سه هفته از شروع فصل، صدای اعتراض 
باشگاه های مطرح دیگر محدود به نشست های خبری پیش 
از بازی ها نمی ش��ود. مدیران استقلال و پرسپولیس که بعد از 
شکست اخیر تیم هایشان به شدت زیر فشار قرار گرفته اند در دو 
نامه جداگانه به وضعیت داوری ها اعتراض کرده اند. نامه هایی که 
خبرنگار ورزشی ایسنا به نسخه ای از آنها دسترسی پیدا کرده 

است.
 بهرام افشارزاده مدیرعامل باشگاه استقلال به مهدی تاج نامه 
نوشته و علی اکبر طاهری مدیرعامل باشگاه پرسپولیس هم 
وزارت ورزش را مورد خطاب قرار داده و از آنها برای آنچه تبانی 

علیه پرسپولیس خوانده طلب کمک کرده  است.
 در بخشی از نامه باشگاه پرسپولیس خطاب به وزارت ورزش 
و جوانان آمده است: "با امعان نظر به برخی اتفاقات در نحوه ی 
قضاوت بازی های باشگاه متبوع از فصل قبل و حدوث حواشی 
و اعتراضات هواداران، که بعضا اعلام می نمایند تضعیف جایگاه 
پرس��پولیس با یک برنامه ریزی و تبانی صورت می پذیرد،  لذا 
صرف نظر از صحت و سقم موضوع، با عنایت به جایگاه باشگاه 

و انتس��اب آن به دولت و انعکاس عملکرد ضعی��ف داوران در 
جراید و رس��انه ها که به نظر محرز و مبرهن است )من جمله 
بازی های اخیر فی ما بین باش��گاه متبوع و تیم های استقلال 
اهواز و سپاهان( این امر اقتضا می کند،  موضوع توسط مراجع 
ذی صلاح نظارتی مورد برس��ی دقی��ق قرار گرفته تا از تبعات 
اجتماعی و امنیتی ناشی از آن تصمیمات و اشتباهات فاحش 
داوری پیگیری شود."  باشگاه استقلال تهران هم در نامه اش به 
سازمان لیگ به قضاوت جهانبازی در دیدار هفته اخیر این تیم 
برابر ذوب آهن اشاره کرده و آورده است: "با عنایت به برگزاری 
دیدار استقلال تهران و ذوب آهن اصفهان در روز جمعه مورخ 

23/5/94 در اس��تادیوم آزادی ضم��ن احترام به کلیه جامعه 
داوری کشور بدین وسیله مراتب اعتراض خود را در خصوص 
داوری مس��ابقه اعلام می داریم، صحنه های مربوط به داوری 
بیشتر تحت تاثیر احساسات شخصی قرار داشته که باعث شد 
با قضاوت خود تصمیمات��ی را اتخاذ کنند که زیان و ضرر آن 
مستقیما متوجه باشگاه استقلال شده و اینکه بیشتر این اتفاقات 

برای در نظر گرفتن ملاحظات تیم های مقابل به کار رود."
باید دید واکنش مخاطبان این دو نامه چه خواهد کرد و اینکه 
دیگر باشگاه ها نسبت به درخواست این دو باشگاه دولتی چه 

راهی را در پیش خواهند گرفت.

سرپرست تیم فوتبال استقلال با تاکید براینکه پرویز مظلومی باید به هیات مدیره 
برود تا این اعضا متوجه مشکلات تیم شوند، گفت: نمی دانم بر چه اساسی می گویند 

استقلال برای قهرمانی بسته شده است. 
منصور پورحیدری در مورد دعوت جهانیان عضو هیات مدیره باشگاه استقلال از پرویز مظلومی 
جهت پاسخگویی در هیات مدیره این باشگاه، بعد از نخستین شکست این تیم در لیگ پانزدهم، 
ضمن بیان مطلب فوق گفت: ایشان سخنگوی هیات مدیره هستند و حتما از طرف هیات 

مدیره برنامه داشته  و مظلومی را دعوت کرده اند. 
وی در ادامه افزود: البته یکی دو مرتبه پرویز مظلومی به جلس��ه هیات مدیره رفته است و 
مشکلی از این بابت وجود ندارد اما تصور می کنم دعوت اخیر مقداری از روی ناراحتی بوده است.

 سرپرست تیم فوتبال استقلال تهران در این مورد که خودش با این نوع دعوت موافق است 
یا نه، تاکید کرد: به اعتقادم هرچقدر صحبت بیشتر باشد، بهتر است و بنده استقبال می کنم 
پرویز مظلومی به این جلسات برود، چرا که می تواند از کمبود ها و مشکلات تیم در آن جلسات 

حرف بزند و به برطرف شدن آن کمبودها کمک کند. شاید خیلی ها اطلاع نداشته باشند که 
چه مشکلاتی در استقلال وجود دارد.

 وی در این رابطه که س��بک دس��ت اعلام کرده استقلال امسال برای قهرمانی بسته شده 
است، نیز اظهار کرد: نمی دانم ایشان بر چه اساسی این حرف را  زده است، البته استقلال در هر 
لیگ و جامی که به میدان می رود، باید برای رسیدن به قهرمانی تلاش کند زیرا هدف نهایی 

همین است. 
پورحیدری اضافه کرد: حتی همین اس��تقلال با این همه تغییر و جوانگرایی هم باید برای 
قهرمان��ی به میدان برود ولی باید با این تیم که جوان ش��ده و تغییرات زیادی هم داش��ته، 
باحوصله تر برخورد کنیم، اگر فشار بیاوریم، ممکن است جواب معکوس بگیریم. به هر حال با 

این کمبود ها و گرفتاری ها من فکر می کنم باید ارتباطات بیشتر باشد. 
  وی در مورد اینکه سال گذشته نخستین نفری بود که اعلام کرد تیم مشکل بدنی دارد و 
آیا باز هم چنین نقصی را در تیم می بیند، خاطرنشان کرد: به نظرم هنوز این تیم مشکل بدنی 
دارد. در این رابطه نشستی با اعضای فنی تیم داشتیم، برخی بازیکنان هم البته انرژی خود را 

به دلیل جوانی تقسیم نمی کنند و در نیمه اول آنقدر می دوند که در نیمه دوم کم می آورند.
 سرپرست تیم فوتبال استقلال تهران همچنین تاکید کرد: بعد از این هفته لیگ بیست روز 
تعطیل می شود و کادر فنی برای این روزها برنامه ریزی کرده اند تا ضعف بدنی نفرات تیم را 

حل کنند.
 وی در ادامه در مورد کند بودن و ناهماهنگی دو دفاع وسط استقلال نیز اینگونه توضیح داد: 
شاید این مهم به آن دلیل باشد که این دو بازیکن و البته روزبه چشمی در این چند بار و برای 
نخستین مرتبه کنار هم بازی می کنند اما من فکر می کنم ساختار دفاعی ما ایراد دارد و بازیکنان 

زمانی که توپ را از دست می دهند، نمی دانند باید چه کنند. 
پورحیدری در مورد وضعیت پرو پیچ هم تصریح کرد: کمی کم تحرک بود اما جا بیافتد بهتر 
می شود. در مورد شایعه شکایت ذوب آهن هم باید بگویم خودشان می دانند که چه می خواهند 
انجام بدهند، ما به هر حال مجوز بازی این بازیکن را دریافت کرده ایم اما باز هم منتظر نامه فیفا 

ماندیم و بعد او را به میدان فرستادیم. 
وی در مورد بازی تیم فوتبال استقلال تهران با استقلال اهواز در هفته چهارم رقابتهای فوتبال 
لیگ برتر باشگاه های کشور هم اینگونه صحبت کرد: استقلال اهواز تیم خوبی است، البته همه 

تیم ها امسال خوب هستند اما در اهواز کار سختی داریم. 
سرپرست تیم فوتبال استقلال تهران در پایان گفت: امیدوارم پاسخ محبت 35 هزار هواداری 
که ورزش��گاه آمده اند، را در آینده ای نزدیک بدهیم زیرا حیف است این تماشاگر به ورزشگاه 

بیاید و تیم نتیجه نگیرد.

در هفته چهارم لیگ برتر؛

صبای قم به ایستگاه راه آهن می رود

  تیم فوتبال صبای قم در دومین میهمانی فصل جاری مسابقات لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور در میهمانی تیم راه آهن شهر ری مقابل شاگردان فرهاد کاظمی 

صف آرایی می کند.

 تیم فوتبال صبای قم در دومین بازی خارج از خانه خود در لیگ پانزدهم فوتبال باشگاه های 
برتر کشور جام خلیج فارس در تهران به مصاف راه آهن شهر ری می رود، دیداری که بین 

تیم های نهم و سیزدهم جدول رده بندی لیگ برتر به انجام می رسد.

 نتایج تیم صبای قم در هفته های سپری شده از نیم فصل نخست لیگ پانزدهم فوتبال 
باشگاه های برتر کشور تا کنون با سه تساوی متوالی همراه بود و به همین دلیل مدیران، 
کادر فنی و بازیکنان این تیم را مصمم به ارائه یک بازی قدرتی در مقابل راه آهن برای کسب 

نخستین پیروزی در پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور کرده است.
 *دو تساوی خانگی و یک تساوی در میهمانی رقبا

 این در حالی است که موقعیت علی دایی سرمربی صبای قم نیز در حال حاضر در وضعیت 
خوبی است و این مربی مطرح تلاش می کند تا تیم صبای قم را با نام و عنوان بزرگی که در 
دنیای فوتبال دارد به جایگاهی مطلوب در سطح اول فوتبال کشور برساند و صبا را به عنوان 
یکی از مدعیان قهرمانی پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال و مدعی کسب سهمیه لیگ 

قهرمانان آسیا معرفی کند. 
البته عملکرد صبای قم تا این هفته از فصل جاری لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور 
نشان می دهد که شاگردان علی دایی در کارنامه خود عملکرد آنچنان قابل توجهی به ثبت 
نرسانده اند، ولی امیدوارند با کسب آمادگی بیشتر از نظر جسمانی و رسیدن به فرم ایده آل 
و مطلوب از نظر هماهنگی تیمی روند پیروزی را در پیش بگیرند و به رده های بالای جدول 

رده بندی صعود کنند. 
*مصاف با راه آهن در دومین بازی خارج از خانه لیگ

 این در حالیست که بازی آینده تیم فوتبال صبای قم حساسیت های بالایی دارد، زیرا صبای 
قم در حال حاضر با کسب سه امتیاز در مکان هم جدول رده بندی قرار دارد ولی همچنان 
تهدید تیم های پایین تر از خود را احساس می کند و برای آنکه جایگاهی مانند رتبه فعلی تیم 

پرسپولیس تهران نصیب این تیم نشود، باید از سد تیم راه آهن رده سیزدهمی عبور کند.
 بر اساس برنامه سازمان لیگ برتر فدراسیون فوتبال، تیم صبای قم در هفته چهارم بازی های 
پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور در تهران روز جمعه سی ام مرداد ماه در 

میهمانی تیم فوتبال راه آهن شهر ری به میدان خواهد رفت.
 بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ برتر فدراسیون فوتبال کشورمان، قرار است دیدار تیم های 
فوتبال صبای قم و راه آهن از هفته چهارم دور رفت فصل جاری رقابت های لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور از ساعت 18:15 عصر جمعه در ورزشگاه اختصاصی راه آهن در شهر قدس 

برگزار شود.

آگهی مزایده 
 آگهی مزایده تمامی ششدانگ پلاک ثبتی شماره 1/11 فرعی از 
1۸76 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مربوط به پرونده کلاسه 

1۳9۳۰۴۰۳۰۰11۰۰۰۴7۰
به موجب پرونده اجرائی کلاسه 9300490، له : بانک مهر  اقتصاد ، و علیه: آقای 
محمود موسوی)راهن( و آقای سجاد دلاوری )وام گیرنده( مستند سند رهنی شماره 
6424 مورخ 1392/3/19 دفتر خانه اس��ناد رس��می شماره 74 قم، در خصوص 
تمامی ششدانگ یکبابخانه به شماره پلاک ثبتی 1/11 فرعی از 1876 اصلی و مورد 
ثبت به ش��ماره 53707 در صفحه 172 و دفتر املاک جلد 305 به شماره چاپی 
472272 واقع در بخش قم به آدرس قم – خیابان نیروگاه – خیابان توحید – کوچه 
34-پلاک 137 کد پستی 3717988496 متعلق به آقای محمود موسوی از طریق 

مزایده به فروش می رسد:
حدود و مشخصات مورد مزایده:

شمالا: بطول 20 متر پی به پی پلاک 10 فرعی 
شرقا: بطول 8 متر پی به خیابان ده متری

جنوبا: بطول 20 متر پی به پی پلاک 13 فرعی
 غربا: بطول 8 متر پی به پی پلاک 7 فرعی 

حقوق ارتفاقی ندارد.
مشخصات اعیانی:

ملک دارای سه طبقه، زیرزمین به مساحت 52 متر مربع و همکف به مساحت 110 
متر مربع و طبقه اول 80 متر مربع اسکلت بنا احداثی دیوار باربر با مصالح بنایی و 
طاق ضربی آهنی می باشد . هر سه طبقه دارای پذیرایی، آشپزخانه ، اتاق خواب و 
سرویس بهداشتی است کف ساختمان موزاییک و دیوارها در زیر زمین و فوقانی تا 
1/5 متر سرامیک و بقیه سفید و همکف رنگ آمیزی شده است کابینت فلزی بوده 
کف حیاط سنگ و دیدارها سیمانکاری شده نما سنگ پلاک و امتیازات آب و گاز 

هر کدام یک انشعاب دو واحده و برق شهری دو انشعاب جداگانه است .

مبلغ ارزیابی ملک مورد مزایده با نظر کارش��ناس رسمی دادگستری بدین شرح 
اعلام می گردد:

ارزش عرصه به مساحت 160 متر مربع از قرار هر متر مربع 10/000/000 ریال 
جمعا به ارزش 1/600/000/000 ریال 

ارزش اعیانی زیرزمین به مساحت 52 متر مربع از قرار هر متر مربع 3/500/000 
ریال جمعا به ارزش 182/000/000 ریال

ارزش اعیان��ی طبقه همکف به مس��احت 110 متر مربع از ق��رار هر متر مربع 
4/200/000 ریال جمعا به ارزش 462/000/000 ریال 

 ارزش اعیان طبقه فوقانی به مساحت 80 مترمربع از قرار هر متر مربع 4/500/000 
ریال جمعا به ارزش 360/000/000 ریال 

 ارزش امتیازات آب و برق و گاز و سرپله و حیاط سازی 97/000/000 ریال
 کل ملک به ارزش به مبلغ 2/701/000/000 ) دو میلیاردو هفتصد و یک میلیون 

ریال( ریال ارزیابی گردیده است .
مزایده ملک مذکور از س��اعت 9 صبح الی 12 روز یکشنبه مورخ 1394/07/19 
در اج��رای ثبت قم واقع در خیابان س��احلی انجام می ش��ود مزایده از مبلغ پایه 
2/701/000/000 ری��ال) دو میلیارد و هفتصد و یک میلیون ریال( ش��روع و به 
بالاترین قیمت فروخته می شود حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی 
ب��ه عهده برنده مزایده خواهد بود در ضمن بدهی مل��ک اعم از مالیات و عوارض 
شهرداری و آب و برق گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم 
شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود خریداران می بایست کل مبلغ 
پایه را به عنوان س��پرده ش��رکت در مزایده به حس��اب این اداره واریز نمایند ودر 
صورت توافق بر واریز غیر نقدی براس��اس توافق اقدام خواهد ش��د و چنانچه روز 
مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد مزایده روز اداری بعد از تعطیل 
درهمان ساعت و محل انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات 

وصول خواهد شد.
رئیس واحد اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روز خوش 



علمی و سلامت

چهار نوشیدنی سالم که می تواند به خوش 
اندام شدن شما کمک کند 

چند نوشیدنی سالم و گوارا به شما کمک می کنند که سلامت و زیبایی اندام 
خود را حفظ کنید.

در این متن چند نوشیدنی و چای سالم و گوارا به شما دوستان عزیز پیشنهاد می شود 
که علاوه براین که طعم خوبی دارند و از خوردن آنها لذت می برید، سلامت و زیبایی 
اندام شما را نیز حفظ می کنند و حتی کاهش وزن و خوش فرم شدن شکم شما را 

نیز به همراه دارند.
  چای سبز 

ترکیبات مفید  این که حاوی  بر  نشان می دهد که چای سبز، علاوه  مطالعات 
و آنتی اکسیدان هایی است، که می تواند چربی های شکم را از بین ببرد، و آن را زیبا 
و خوش فرم کند، خطر ابتلا به سرطان و بیماری های قلبی را نیز کاهش می دهد، 
مصرف این نوشیدنی قبل از انجام تمرینات ورزشی موجب چربی سوزی بیشتر در 

طول تمرینات هوازی می شود.  
 چای سرد نعناعی

این نوشیدنی با طراوت در روزهای گرم سال و تابستان ها بسیار مفید و فوق العاده 
است، چای نعناعی سرد،شکمی صاف و زیبا را به شما هدیه می دهد، جالب است، 
بدانید نوشیدن این چای، باعث هضم سریع تر چربی های موجود در غذاهایی مثل 
استیک ها و برگرها و در نهایت فست فود ها، نفخ را برطرف کرده و به این ترتیب اندام 

شما را زیبا و متناسب می کند. 
نوشیدنی شکلات تلخ

و  فرم شدن  اندام و خوش  زیبایی  باعث  نوشیدنی  این  بدانید  است، که  جالب 
سفت شدن شکم می شود، این نوشیدنی پرطرفدار،با سرکوب کردن اشتهای کاذب 
و کاهش میل شدید به خوردن حجم زیاد مواد غذایی، باعث حفظ تناسب اندام و 
جلوگیری از چربی های اضافی و تجمع آن ها می شود، مصرف این نوشیدنی در وعده ی 
مهم صبحانه،یکی از بهترین گزینه ها برای این منظور خواهد بود، این کار، تا ساعات ها 
شما را سیر نگه می دارد و مانع از ریزه خواری در طی روز و در نهایت رو به رو شدن 

با یک اندام نا متناسب می شود. 
 نوشیدنی آناناس

با نوشیدنی یخ در بهشت آناناس هم می توانید یک شکم صاف و زیبا داشته باشید، 
آناناس به طور طبیعی دارای یک آنزیم به نام بروملین است، که موجب شکسته شدن 

پروتئین ها ، سهولت هضم و رفع نفخ می شود.

درون گرایی در بیماری اوتیسم 
فرد مبتلا به اوتیسم به طور مادرزادی توانمند ی برقراری ارتباط با محیط 

بیرون را از دست می دهد.
حمید رضا ترابی عضو انجمن MS  ایران گفت: بیماری اوتیسم به علت مجموعه ای 
از نا هنجاری های مختلف از قبیل: اختلالات عصبی، ژنتیکی، محیطی و ایمونولوژیکی 
ایجاد می شود، ولی نقش اصلی در ایجاد بیماری اوتیسم مربوط به نقص عملکرد مغز 

می باشد. 
چه  اگر  است؛  ناشناخته  همچنان  بیماری  این  بروز  اصلی  علت  داد:  ادامه  وی 
تئوری های جدید وجود مشکلی در عملکرد یا ساختمان سیستم عصبی مرکزی را 
علت آن می دانند، در فرد مبتلا به اوتسیم به طور مادرزادی قسمتی از مغز کارایی 
خود را در زمینه ارتباط با محیط بیرون از دست می دهد، مبتلایان به بیماری اوتسیم 
درون گرا هستند، در دنیای خودشان سیر می کنند،بیشتر این بیماران حرف نمی زنند یا 
اینکه برخی کلمات را پشت سر هم در طول روز تکرار می کنند، این افراد رابطه کلامی 

با دیگران ندارند و از صحبت های دیگران هم چیزی متوجه نمی شوند.
 عضو انجمن MS  ایران ادامه داد: بیشتر نوزادان و کودکان خردسال؛ موجوداتی 
بسیار اجتماعی هستند، که برای شکوفا شدن و رشد، نیاز و تمایل به تماس با دیگران 
دارند، آنها لبخند می زنند، در آغوش دیگران می آیند، می خندند و به بازی هایی مثل 
موشک و دالی بازی مشتاقانه پاسخ می دهند، اما گاهی کودک به این شکل تعامل 
برقرار نمی کند، در عوض به نظر می رسد در دنیای خویش است،وضعیتی که با 
رفتارهای عجیب و غریب، وجود مشکلات در برقراری ارتباط و فقدان کامل آگاهی 
اجتماعی یا علاقه به دیگران مشخص می شود، اینها خصوصیات یک اختلال تکاملی 

به نام اوتیسم است.
 وی ادامه داد: هنوز هیچ راهی برای پیشگیری از ابتلای کودک به اوتیسم یافت نشده 
است، با اینحال با درمان بموقع،بیماری بهبود یافته و مهارت های اجتماعی و کلامی 
کودک ارتقا می یابد، برای آشنایی با راههای مختلف بهبود کودک مبتلا به اوتیسم به 

مشاوران و متخصصان مراجعه کنید، درمان بهنگام برای کودک مفید است.

چگونه درد کلیه را از درد کمر تشخیص دهیم؟ 
وجود درد شدید در قسمت بالایی کمر و درد یک طرفه خصوصاً اگر همراه 

با تب و مشکلات ادراری باشد می تواند درد واقعی کلیه ما باشد.
اسحاق حسینی متخصص گوارش گفت:وجود درد شدید در قسمت بالایی کمر و 
درد یک طرف خصوصاً اگر همراه با تب و مشکلات ادراری باشد، می تواند نشان دهنده 

درد واقعی کلیه باشد. 
وی در خصوص درد کلیه در اثر عفونت کلیه یا آسیب دیدن به آن افزود:اگر پشت 
یا پهلوی فردی آسیب ببیند مثل برخورد ضربه افراد تصور می کنند که کلیه هایشان 

درد می کند اما اغلب اوقات اینطور نیست کلیه ها مشکل ندارد. 
این متخصص گوارش تصریح کرد:درد می تواند در اثر عفونت کلیه ایجاد شود، وجود 
سنگ کلیه در کلیه نیز باعث برخورد کلیه می شود حرکت سنگ در کلیه نیز باعث 
ایجاد درد می شود،وقتی سنگ کلیه شروع به حرکت می کند به سمت مثانه می رود.

 وی افزود: این بیماری دردهای شدید و متناوبی را ایجاد می کند که قولنج کلیه یا 
قولنج میزنای نامیده می شود. 

اسحاق حسینی گفت:درد کلیه از ناحیه زیر دنده ها شروع می شود و با انجام آزمایش 
و سونوگرافی پزشک به تشخیص قطعی می رسد.معمولاً کلیه درد ناشی از سنگ ها 
و تغییر شکلی است که روی می دهد و اگر رنگ ادرار فرق کرد مشکل از کلیه ها می 
باشد.معمولاً درد کمر ناشی از خم شدن یا بلند کردن اشیای سنگین و یا تغییر در 
فنداسیون بدن ایجاد می شود و اگر وجود درد شدید در قسمت بالایی کمر همراه با 

تب و مشکلات ادراری باشد می تواند درد واقعی کلیه ها باشد.
 حسینی در پایان خاطرنشان کرد.مصرف مایعات فراوان، مصرف داروهای ضد التهاب 
داروهای گیاهی و مصرف هندوانه و انجام حرکات عمودی بدن طناب زدن از جمله 

مواردی است که می تواند در دفع سنگ کلیه مؤثر باشد.

چگونه با روش های جالب و سرگرم کننده 
کالری بسوزانید! 

دوچرخه سواری ضربان قلب را افزایش می دهد و کالری بیشتری می سوزاند.
عبدالرضا کریم نیا کارشناس تربیت بدنی اظهار کرد: دوچرخه سواری نه تنها می تواند 
اوقات فراغت شما را پر کند،بلکه راهی عالی برای ارتقا فیزیک و اندام شما به شمار 

می رود.
 وی ادامه داد: برخی از بهترین فوایدی که با دوچرخه سواری می توانید به بدنتان 
برسایند، بالا بردن مصرف اکسیژن بدن، تقویت قدرت عضلانی پاها، تقویت توانایی 

بدن برای جلوگیری از ساخت اسیدلاکتیک و کاهش درصد چربی بدن می باشد. 
وی از دیدگاه قدرتی فواید دوچرخه سواری افزود: از دیدگاه قدرتی، دوچرخه سواری 
به دویدن به عنوان یک ورزش قلبی-عروقی ارجحیت دارد، چون در دوچرخه سواری 

شما به طور مداوم علیه یک مقاومت در حال ورزش کردن هستید.
  کارشناس تربیت بدنی افزود: دوچرخه سواری عمدتاً فعالتی آئروبیک یا هوازی)به 
جزء زمانی که از شیبی بالا می روید(است، این ورزش برای ریه ها که برای ارسال 
بیشترین میزان اکسیژن به داخل بدن منبسط می سوند و قلب که برای انتقال این 
اکسیژن به تمام بدن ضربان سریع تری پیدا می کند، مفید است، اساس تناسب اندام 

عمومی؛ قلب و ریه های قوی هستند. 
وی در ادامه تشریح کرد: تنها با چند کیلومتر دوچرخه سواری ماهیچه هایتان از 
فواید آن بهره مند می شوند، عضلات اصلی که به هنگام دوچرخه سواری استفاده 
می شوند، و پرورش می یابند، عضلات قسمت بالای ران، عضلات پشتی و عضلات 

ساق پا هستند. 
کریم نیا در ادامه داد: ورزش کردن مواد مصرفی به نام اندروفین ها را به داخل جریان 
خون رها می کند، اندروفین ها حس رضایت و خوشحالی را در بدن ایجاد می کنند، 
در نتیجه به کاهش استرس کمک می کنند، به طور طبیعی اگر در محیطی مطبوع و 

دلپسند دوچرخه سواری کنید، سطح رضایت شما بیشتر هم خواهد شد.
 عبدالرضا کریم نیا کارشناس تربیت بدنی، در پایان افزود: نقش تغذیه در هر ورزشی 
مهم است، درست مثل هر تمرین ورزشی دیگر، در ورزش کردن با دوچرخه هم 
بایستی تغذیه صحیح را جزء فاکتور های مهم قرار دهید، در جلساتی که مدت زمان 
دوچرخه سواری بیشتر و سرعت کمتر است، می توانید از چربی ها به عنوان سوخت 
بدن استفاده کنید،در نتیجه لازم نیست قبل از تمرین یک غذای پرکربوهیدرات میل 
کنید، اما اگر می خواهید یک ساعت یا بیشتر دوچرخه سواری کنید،برای اینکه عملکرد 
بهتری داشته باشید، بهتر است، قبل از تمرین یا در خلال دوچرخه سواری کمی 

کربوهیدرات مصرف کنید، تا سوخت لازم به عضلانتان برسد.

 برای کنترل و درمان چربی خون بالا در برخی موارد 
دارودرمانی مورد نیاز است اما با این حال در هر زمان در 
کنار مص�رف دارو و یا حتی برای پیشگیری از بیماری، 
توجه به دو اصل مهم شامل »بهبود الگوی غذایی« و 

»اصلاح الگوی زندگی« حیاتی است.
   کلسترول ماده ای مومی شکل و نرم است که هم در بدن 
انسان ساخته می شود و هم از طریق مواد غذایی با منشأ 
حیوانی دریافت می شود و تأمین مقدار متعادل آن برای حفظ 
سلامت بدن و عملکرد طبیعی مغز ضروری است اما بالا رفتن 
سطح آن در خون خطر بروز بیماری های قلبی و عروقی را 
افزایش می دهد. به گفته متخصصان، تری گلیسیرید نیز نوعی 
دیگر از چربی های خون است که بالا بودن سطح آن با افزایش 

احتمال سکته و بیماری های قلب و عروق همراه است.  
سایت اینترنتی ارگانیک در گزارش جدیدی آورده است برای 
کنترل و درمان چربی خون بالا در برخی موارد دارودرمانی 
مورد نیاز است اما با این حال در هر زمان در کنار مص�رف دارو و 
یا حتی برای پیشگیری از بیماری، توجه به دو اصل مهم شامل 
»بهبود الگوی غذایی« و »اصلاح الگوی زندگی« حیاتی است. 

در همین رابطه متخصصان تغذیه تأکید دارند:
 1- مقدار انرژی دریافتی خود را کنترل کنید و مصرف 
فیبرهای خوراکی را در برنامه غذایی خود افزایش دهید. انرژی 
دریافتی روزانه را به جهت پیشگیری یا درمان اضافه وزن و چاقی 
همواره در کنترل داشته باشید. دریافت فیبر غذایی، ویتامین ث، 
اسیدفولیک و سایر مواد مغذی ضروری را در برنامه غذایی روزانه 
افزایش دهید. برای این منظور می توانید به جای نان سفید از 
انواع نان تهیه شده با غلات کامل و سب�وس دار استفاده کنید. 
دفعات مصرف برنج سفید در هفته را کاهش داده و به جای آن 
از برنج قهوه ای یا برنج مخلوط با حبوبات یا سبزی استفاده 
کنید. همچنین از انواع سبزی های تازه به اشکال مختلف مثل 
سالاد، سبزی خوردن، خوراک سبزیجات در برنامه غذایی روزانه 
استفاده کنید. در میان وعده های روزانه بیشتر از میوه های تازه 

مصرف کنید.
  2- دریافت چربی های اشباع، چربی های ترانس و کلسترول 
را کاهش دهید. به همین دلیل متخصصان تغذیه توصیه 
می کنند از انواع محصولات لبنی کم چرب یا فاقد چربی مصرف 
کنید. مصرف خامه، سرشیر، کره و روغن حیوانی را محدود 
کنید. از روغن نباتی جامد، مارگارین و محصولات غذایی حاوی 
این نوع چربی ها شامل بیسکویت، کیک، شیرینی، شکلات، 
پفک و چیپس کمتر استفاده کنید. همچنین بهتر است 
به جای گوشت قرمز از ماهی، سویا )دانه، پروتئین و پنیر سویا( 
و حبوبات استفاده کنید. مصرف غذاهای چرب، سرخ کرده، 
غذاهای رستورانی و فست فودها را تا حد امکان کاهش دهید. 
در برنامه غذایی روزانه از انواع مغزها و دانه ها به مقدار متعادل 
و به شکل بی نمک استفاده کنید و هر روز دو تا سه عدد مغز 
گردو بخورید.   3- مصرف قند، شکر و محصولات شیرین 
را کاهش دهید. به جای قند و شکر از مقدار کمی خشکبار 
مثل کشمش و توت خشک و در طول روز استفاده کنید. 
مصرف انواع شیرینی ها، کیک، بیسکویت، کلوچه، آبنبات، 
شکلات، نوشابه، شربت و سایر فرآورده های حاوی شکر را تا 
حد امکان کاهش کنید.   4- الگوی زندگی خود را اصلاح 
کنید. وزن اضافی خود را کاهش دهید. هر روز 45 تا 60 دقیقه 
پیاده روی کنید. حتی المقدور دو یا سه نوبت در هفته ساعاتی 
را به ورزش های هوازی مورد علاقه تان بپردازید. از استعمال 
دخانیات جدا پرهیز کنید. با تغذیه مناسب و ورزش، سایز 
دور شکم خود را کاهش دهید. از مصرف نوشیدنی های الکلی 
بپرهیزید. در صورت ابتلا به دیابت زیر نظر پزشک، میزان قند 
خون خود را کنترل نمایید و بالاخره اینکه با خواب، استراحت 

کافی، آرامش و افکار مثبت از استرس و اضطراب دوری کنید. 
کلسترول هم خوب و بد دارد

ما دو نوع کلسترول در بدن داریم: خوب و بد. منظور از 
کلسترول بد همان ذرات LDL یعنی ذرات چربی با تراکم 
کم و نقش آن ها رساندن کلسترول به سلول های بدن می باشد. 
کلسترول بد سبب گرفتگی رگ ها و عوارض قلبی می شود. 
زیاد  تراکم  با  یا همان ذرات چربی   HDL برعکس ذرات
هستند که وظیفه جارو کردن کلسترول از بدن و رساندن آن 
به کبد را دارند، بنابراین در سالم نگه داشتن عروق نقش مثبت 

دارند و خطر ابتلا به عوارض قلبی را کاهش می دهند.
نکته جالب اینکه با خوردن بعضی از خوراکی ها و نخوردن 
برخی دیگر می توانیم میزان کلسترول بد یا همان چربی 
خطرناک مرسوم به LDL را کاهش دهیم و یا کلسترول 
خوب یا HDL را افزایش دهیم که بتوانیم رگ های بدن را 
سالم نگاه داریم حتی اگر زمینه ژنتیکی افزایش چربی خون 

را داشته باشیم.
حبوبات

حبوبات سریع الاثرترین و سالم ترین داروی ضد کلسترول 
می باشند و کلسترول خوب را نیز افزایش می دهند، حاوی 6 

نوع ترکیب مختلف کاهنده کلسترول از جمله فیبر هستند.
دانه های سویا

رمز اثر سویا در کاهش چربی خون در پروتئین آن نهفته 
است. پس سس سویا و روغن سویا کمتر این اثر را دارند 
اگرچه اثرات مفیدی در مطالعات و تحقیقات گوناگون از این 

دو محصول سویا نیز دیده شده است.
یک حبه سیر روزانه 

چه خام چه پخته تفاوتی ندارد. لیکن پودر سیر آماده در 
بر کاهش  دارد. سیر علاوه  اثر درمانی کمتری  فروشگاه ها 

کلسترول بد باعث افزایش HDL نیز می شود.
ج�و

ماده موثر کاهنده کلسترول درون همان فیبر محلول آن 
است. البته مصرف بیش از 55 گرم در روز اثر بیشتری ندارد.

روزانه نصف پیاز
پیاز برای مقابله با گرفتگی عروق، کاهش ریسک تومور در 
روده بزرگ، کاهش چربی خون- فشارخون و تری گلیسرید، 
کاهش ابتلا به سرطان معده، جلوگیری از بیماری های قلبی 

و از طرفی باعث افزایش HDL می شود. اگر نمی توانید روزانه 
نصف پیاز بخورید هر مقدار پیاز که مقدور باشد در بالا بردن 
سطح کلسترول خوب کمک خواهد کرد ولی هر چه پخته تر 
باشد اثر پیاز کمتر خواهد بود، البته پیاز پخته به دلیل اثرات 
دیگری که دارد همچنان ضد بیماری قلبی خواهد بود. هرقدر 

راجع به خوبی های پیاز بگوییم کم است.
ماهی آزاد

خوردن ماهی های چرب مانند ماهی آزاد، شاه ماهی، ساردین 
و تون که سرشار از اسیدهای چرب )امگا 3( هستند سبب 

افزایش HDL و کاهش بیماری قلبی می شوند.
بادام و گردو

به دلیل داشتن اسیدهای چرب مفید اثر خوبی در کاهش 
کلسترول دارند. ولی ازآنجایی که چربی دارای کالری زیادی 

است نباید در حد زیادی مصرف شوند.
میوه و سبزیجات

همان طور که اشاره شد به دلیل اثر محافظتی ویتامین C و 
E از تخریب HDL جلوگیری می کنند. مثلاً توت فرنگی و کلم 
بروکلی سرشار از ویتامین C هستند. حتی میوه گریپ فروت 
 LDL به دلیل داشتن یک نوع فیبر خاص نه تنها سبب کاهش
بلکه سبب برگرداندن روند تنگی عروق و سلامتی رگ ها 

می شود که البته آب گریپ فروت این اثر را ندارد.
روغن زیتون

اسید چربی است که تنها یک پیوند اشباع دارد. هم سبب 
کاهش LDL و هم سبب محافظت HDL می شود درحالی که 
سایر روغن های گیاهی که دارای اسیدهای چند غیراشباع 

هستند هر دو نوع LDL و HDL را کاهش می دهند.
روزانه دو عدد سیب کامل

به دلیل داشتن یک نوع فیبر محلول بنام پکتین سبب 
کاهش کلسترول می شود.

هویج
روزانه دو عدد هویج سبب کاهش کلسترول به میزان 10 
تا 20 درصد می شود چون علاوه بر پکتین حاوی بتاکاروتن 
نیز است که سبب افزایش HDL می شود. این اثر هویج در 
انواع خام، پخته، یخ زده، کنسرو شده، خردشده و آبْ هویج 
وجود دارد )البته جذب بتاکاروتن در بدن در نوع پخته شده 

آن بیشتر است.

5

ناسا نوعی موتور شاتل فضایی را آزمایش کرده که قرار است موشک »سیستم 
پرتاب موشکی« )SLS( را نیرودهی کند.

 این موشک قرار است سرانجام فضانوردان را به اعماق فضا ببرد. 
موتور RS-25 در مرکز فضایی Stennis در می سی سی پی به مدت 9 دقیقه روشن شد و این 

رقم برابر مدتی است که موتورها باید در طول یک پرتاب واقعی روشن شوند. 
هنگام عملکرد آزمایشی این موتور هیچ نوع ناهنجاری و مشکلی به وجود نیامد.

 در صورت پرتاب موشک سیستم پرتاب فضایی در سال 2018، تقویت کننده موشک آن 
توسط چهار موتور RS-25 نیرودهی می شود.

 اگرچه نسخه شاتلی موتور RS-25 دارای 491 هزار پوند نیروی پرتاب بوده، نیروی نسخه 
به روزشده سیستم پرتاب فضایی به 512 هزار پوند می رسد و این میزان، نیروی بیشتری برای 

بردن انسان و محموله به آن سوی ایستگاه بین المللی فضایی خواهد بود. 

کشف قابلیت مغز در کنترل آب سیاه و آلزایمر

امیدی دیگربرای درمان بهتر اختلالات شناختی

مکان یابی پرورش ماهی در قفس توسط محققان علوم شیلاتی کشور

کالسکه روباتیک ساخته شد

رییس مؤسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور از انجام مطالعات امکان سنجی و 
مکان یابی پرورش ماهی در قفس، در دریای خزر،  خلیج فارس و دریای عمان در 

راستای توسعه امنیت غذایی خبر داد.
 دکتر محمد پور کاظمی این موسسه را بزرگترین شبکه علمی در رشته علوم شیلاتی با 
سابقه 97 سال تحقیق و پژوهش دانست و افزود: این موسسه با شبکه علمی خود در شمال 
و جنوب و استان های غیر ساحلی و با بیش از250 محقق و دانشمند پروژه های تحقیقاتی 
را در حوزه علوم شیلات اجرایی کرده است.وی با اشاره به برخی از زمینه های تحقیقاتی این 
موسسه، اظهار داشت: یکی از اولویت های اصلی موسسه در سال جاری، انجام مطالعات امکان 
سنجی و مکان یابی پرورش ماهی در قفس در دریای خزر، خلیج فارس و دریای عمان است 
که با همکاری سازمان شیلات ایران در دستور کار داریم.پورکاظمی با تاکید بر این که در حال 
حاضر در بعضی از نقاط اقدام به مکان یابی استقرار قفس ها شده است، خاطرنشان کرد: این 

طرح در دریای خزر اجرایی شده و در دریای عمان و خلیج فارس در فاز عقد قرارداد برای 
اجرای این پروژه تحقیقاتی هستیم.وی به اهمیت اجرای این طرح اشاره کرد و یادآور شد: 
کشور ما با محدودیت جدی منابع آب مواجه است ولی از سوی دیگر در شمال و جنوب کشور 
ظرفیت های مناسبی برای پرورش آبزیان وجود دارد و این روش در بسیاری از کشورهای 
پیشرو چون نروژ متداول است به گونه ای که این کشور سالیانه یک میلیون 300 هزار تن 
تولید ماهی در قفس دارد.رییس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور بی نیاز بودن به زیر 
ساخت های پیچیده و یا عدم نیاز به احداث استخرهای پرورش ماهی را از مزایای این روش نام 
برد و یادآور شد: سازه های قفس در دریا مستقر خواهند شد و این قفس ها به گونه ای می توانند 
طراحی و مستقر شوند که در برابر امواج، جریان های آبی و تنش های دریا و توفان مقاوم باشند 
ضمن آنکه در صورت رعایت اصول علمی و الزامات مربوط، این روش موجب بر هم زدن تعادل 

اکولوژی دریا نخواهد شد.

مهندسان یک شرکت خودروسازی کالسکه روباتیکی ساخته اند که نه تنها در مواقع لزوم متوقف 
می شود، بلکه ایمنی نوزاد در حین گردش در فضای باز را نیز به حداکثر می رساند.

 این ابتکار جدید توسط مهندسان شرکت خودروسازی فولکس واگن آلمان ارایه شده است تا پاسخی مناسب به نگرانی 
والدینی باشد که نوزاد خود را برای گردش به فضای باز می برند.

یکی از مهمترین نگرانی های والدین در حین گردش با نوزاد قرار گرفته در کالسکه، حرکت ناخواسته آن در سطوح 
شیب دار و بروز اتفاقات دلخراش بعدی است.

مهندسان فولکس واگن با آگاهی از این نگرانی از مدتها پیش بر روی پروژه طراحی و ساخت کالسکه ای کار کرده اند 
که به طرز هوشمندانه ای متوقف می شود.

این کالسکه همچنین می تواند دنبال والدین و همراهان نوزاد حرکت کرده و در عین حال ایمنی نوزاد را نیز مد نظر 
داشته باشد. آنچه که مهندسان فولکس واگن ساخته اند مجهز به حسگر مخصوصی است که با عملکرد آن، کالسکه 

همواره در فاصله معینی از والدین و همراهان نوزاد حرکت می کند، حتی اگر آنها در حال دویدن باشند!
این فناوری هنوز در مرحله تولید پیش ساخته و طرح اولیه است و با آنچه که احتمالا در آینده ساخته خواهد شد 

تفاوتهای زیادی دارد.

زیردریایی خودکار
 بوئینگ برای تفحص اقیانوس ها

شرکت بوئینگ یک زیردریایی بدون سرنشین به نام Echo Seeker ارائه داده که 
قادر به تفحص بستر اقیانوس است.

 طبق برآوردهای سازمان ملی اقیانوسی و جوی آمریکا، بشر کمتر از پنج درصد اقیانوس ها 
را کنکاش کرده و زیردریایی خودکار جدید می تواند از این لحاظ بر زیردریایی های پیشین 

سبقت بگیرد.
سامانه ابداعی که 9.754 متر طول دارد، با باتری نیرودهی می شود و می تواند تا سه روز 

زیر آب بماند.
در زیر آب، فناوری Echo Seeke با سرعت 5.556 کیلومتر در ساعت حرکت می کند و 

این بدین معناست که قادر است در هر بار شارژ باتری ها، بیش از 418.4 کیلومتر را بپیماید.
می توان حدود 4.814 متر مکعب محموله را در داخل این زیردریایی جاسازی کرد و برای 

رفتن به دریا نیازمند یک محفظه حمل ونقل منفرد است.
برخلاف وسایط  بدون سرنشین هوایی که می توانند سیگنال ها را به ماهواره ها بفرستند یا از 
امواج رادیویی برای برقراری ارتباط با کنترلگرهای راه دور استفاده کنند، زیردریایی ها نمی توانند 

بدون رفتن به سطح آب از امواج رادیویی  استفاده کنند.
در حالت معمول، زیردریایی های بدون سرنشین از نوعی افسار برای برخورد با این موضوع 
استفاده می کنند و سیم های زیرآبی سیگنال های بین سطح و زیردریایی موجود در زیر آب 

را حمل می کنند.
با این حال، چنین شیوه ای کاوشگر زیرآبی را وادار می کند هر جا یک کشتی نظارتی موجود 
است، عملیات خود را انجام دهد اما خودکار بودن Echo Seeker بدین معناست که این 

زیردریایی قادر است برای مدتی به تنهایی عملیات تفحص را انجام دهد.

آزمایش موتور موشکی ناسا

محققان دانشگاه تگزاس در سن  آنتونیو بر این 
باورند مغز می تواند پیشرفت آب سیاه و بیماری های 

ناتوان کننده عصبی دیگر را کنترل کند.
 این نتایج دارای مضامین مهمی برای ارائه درمان های 

حفاظت از اعصاب به شمار می آید.
آب سیاه یا گلوکوما یک بیماری ناتوان کننده عصبی است 
که در آن بیمار، بینایی خود را از دست می دهد. دانشمندان 
مدت ها تصور می کردند پیشرفت آب سیاه مستقل از مغز 
است و توسط آن کنترل نمی شود. با این حال، یافته های 
مطالعه جدید نشان می دهد پیشرفت آب سیاه تصادفی نبوده 

و این که مغز در این قضیه دخیل است. در این تحقیق، 
بیماران مبتلا به آب سیاه ملایم یا شدید، بینایی شان را در 
یکی از چشمانشان حفظ کردند در حالی که بینایی چشم 
دیگرشان را از دست دادند )اثر اره(. این الگوی زوال بینایی 
در تضاد با زوال آن به دلیل تومور مغزی یا سکته است زیرا 
تومور یا سکته موجب می شوند هر دو چشم نقاط کوری را 
در یک مکان ایجاد کنند. تحقیق جدید نشان می دهد در 
آب  سیاه ارتباط بین چشم ها ادامه دارد و این موضوع فقط 
می تواند از طریق مغز رخ دهد. دانشمندان دریافتند اثر اره در 
ابتدایی ترین مراحل آب سیاه شروع می شود و آن ها سرنخ هایی 

درباره این که چه بخشی از مغز مسئول بهینه کردن بینایی در 
مقابل نابودی تدریجی بینایی در آب سیاه است، را شناسایی 
کردند.  پیشرفت آلزایمر و پارکینسون نیز که مانند آب سیاه 
دارای زیست شناسی ناتوان کننده عصبی هستند، ممکن 
نظر  به  و  کنترل شود  و  میانجی گری  مغز  توسط  است 
می رسد مکانیسمی از این دست در اختلالات ناتوان کننده 
عصبی دیگر نیز در کار باشد.  دانشمندان معتقدند چنانچه 
مغز ناتوانی عصبی را کنترل کند، آن ها قادر خواهند بود به 
دنبال فرصت هایی برای کندکردن یا متوقف کردن پیشرفت 

این بیماری ها بگردند.

دانشمندان دانشگاه لیدز در انگلستان ژنی را در موش ها تغییر داده اند که فعالیت آنزیمی موسوم به 
PDE۴B را مسدود کرده و این کار توانایی های شناختی این حیوانات را افزایش داد.

 در آزمایش های رفتاری انجام شده، موش هایی که PDE4B آن ها مهار شده  بود، توانایی های شناختی 
تقویت شده ای را از خود به نمایش گذاشتند.

این حیوانات اطلاعات جدید را سریع تر یاد گرفتند، رخدادها را مدت زمان طولانی تری به خاطر سپردند و 
تمرینات پیچیده  را بهتر از موش های معمولی انجام دادند. موش های دارای PDE4B مهارشده همچنین پس از 

چندین روز در مقایسه با موش های معمولی، یک رخداد ترسناک را کمتر به یاد آوردند.
خاطره کمرنگ شده ترس در میان موش های دارای PDE4B مهارشده می تواند برای دانشمندانی که به دنبال 

درمان هایی برای ترس پاتولوژیکی به ویژه اختلال استرس پس از سانحه می گردند، جالب باشد.
موش های دارای PDE4B مهارشده دارای اضطراب کمتری بودند و زمان بیشتری را در فضاهای باز و پرنور 

گذراندند در حالی که موش های معمولی فضاهای بسته و تاریک را ترجیح دادند.
موش های معمولی اغلب از گربه ها می ترسند اما موش های دارای PDE4B مهارشده ترس کمتری را در واکنش 
به ادرار گربه نشان دادند و این موضوع نشان می دهد مهارکردن این آنزیم می تواند رفتار خطرپذیر را تقویت کند.

ناتوانی های شناختی در حال حاضر درمان نشده اند و رویکرد جدید به عنوان هدفی امیدبخش برای ارائه 
درمان های بالقوه معرفی شده است.

یافته های جدید منحصر  به موش هاست و در انسان ها آزمایش نشده اند اما آنزیم PDE4B در انسان ها نیز 
موجود است.

محققان هم اکنون به دنبال تولید داروهایی هستند که به طور قابل توجهی PDE4B را مهار کنند. این داروها 
بر روی حیوانات آزمایش خواهد شد تا مشخص شود آیا آن ها برای انجام آزمایش های بالینی در انسان ها مناسب 

هستند یا خیر. 

خروپف، واکنش طبیعی یا غیر طبیعی 
گزارش / علی محمودی

خروپف یکی از عوامل اصلی سکته قلبی و فشار خون است.
شاید شما هم در خانواده خود کسی را داشته باشید که شب ها به خاطر خروپف 
نتوانید کنار او بخوابید و مجبور شوید حتما یا قبل از او به خواب بروید یا جای 

جداگانه ای را برای خواب انتخاب کنید.
 ما در اینجا قصد داریم که بررسی عوارض و راه های درمان خروپف بپردازیم تا هم 
خودمان از خطرات ناشی از خروپف آگاهی پیدا کنیم و هم اطرافیانمان خواب راحتی 

داشته باشند.
 چگونگی مکانیسم خروپف

خواجوی متخصص گوش و حلق و بینی در این باره می گوید: خروپف به ازای 
ارتعاش عضلات نرم حلق اتفاق می افتد.هرگاه انسداد در راه هوایی داشته باشیم و هوا 
با فشار خارج  شود، صدایی ایجاد می شود که ما از آن به خروپف تعبیر می کنیم که 
می تواند به علت شلی بافت های حلق و کام اتفاق بیفتد و یا این که توده ای این راه 

تنگ کرده باشد.
  سیگار کشیدن بهترین دلیل برای خروپف

وی پیرامون این نکته گفت: با سیگار کشیدن، راه بینی دچار تورم می شود و این 
ورم می تواند کام نرم و حلق را هنگام نفس کشیدن به ارتعاش در بیاورد و هنگامی 
که افراد به خواب می روند و عضلات شل تر می شوند این ورم شل تر شده و صداهای 

ناهنجاری  را تولید کند. 
رابطه خروپف و سن

وی در این باره توضیح داد: به طور معمول خروپف به سن ربط چندانی ندارد و 
زمانی که راه هوایی بسته شود این عارضه ایجاد می شود.به عنوان مثال در کودکان 
ممکن است که تنگی لوزه ها اتفاق بیفتد و آنها موقع تنفس دچار مشکل شوند و در 

خواب دچار خروپف گردند. 
در سنین بالا نیز به طور کلی عضلات شل می شوند، اما در خانم ها به خاطر 
هورمون های زنانگی عمدتا عضلات سفت تر است و کم تر اتفاق می افتد و به طور 
معمول بعد از سن یائسگی بروز خواهد کرد، اما در آقایان مخصوصا افراد سیگار و 
کسانی که تحرک کمی دارند مانند رانندگان ماشین  های سنگین که هیچگاه مراحل 
سوم و چهارم خواب عینی خواب عمیق را تجربه نمی کنند خروپف بیشتر اتفاق 

می افتد.
 این رئیس انجمن علمی جراحان گوش، حلق و بینی و گردن درباره عادات غذایی 
برای کاهش خروپف توضیح داد: معمولا افراد چاق و دارای چربی زیاد بیشتر دچار 
خروپف می شوند چون چربی در گردن جمع می شود و باعث اختلال در تنفس 

می شود که در نهایت تورم بافت ها در این ناحیه را ایجاد می کند.
 وی در ادامه گفت: غذا اثری روی خروپف ندارد ولی اگر فرد نسبت به ماده ای مثل 
فلفل یا ادویه حساسیت داشته باشد ممکن است موجب تشدید ورم بینی و یا حلق 

شود.همچنین هر چه معده پر تر باشد، میزان خروپف بیشتر خواهد شد.
 خروپف دریچه ای رو به سکته  قلبی

وی درباره این نکته گفت: سکته قلبی زمانی اتفاق می افتد که اکسیژن کم تر از مقدار 
نیاز وارد خون شود که نه تنها به عضله قلب، بلکه به تمام بدن فشار می آورد و می تواند 

اتفاقات تلخی را به بار بیاورد. 
وی درباره خطراتی که خروپف را به وجود می آورد نیز توضیح داد: سکته قلبی، 
آریتمی قلب، فشار خون و مشکل عصبی از عمده ترین آسیب هایی است که ممکن 
است خروپف به بدن  انسان وارد کند، اما عقب ماندن در کار و یا بیش فعالی مخصوصا 

برای کسانی که فعالیت بدنی کمی دارند از اثرات جانبی خروپف است.
 وی در پایان در خصوص درمان این عارضه گفت: ابتدا باید علت آن شناخته شود 
که به طور مثال راه هوایی به اثر توده بسته شده است، یا گرفتگی بینی وجود دارد و یا 
عضلات شل شده است لوزه سوم بزرگ شده است و سپس درمان های اولیه آغاز شود. 
وی در ادامه گفت: یکی از راه های درمانی انجام جراحی است که طی این عمل 
عضلاتی که دچار شلی می شوند را با کمک عواملی سفت می کنند و راه هوایی را 

باز می کنند.
 راه دیگر نیز ماسک های تنفسی است که هنگام خواب هوا را با فشار به بیمار 

می رساند که حاوی اکسیژن است و مشکل وی حل می شوود.
 وی در پایان نیز گفت: انواع و اقسام داروهای گیاهی و شیمیایی نیز توصیه می شود 

ولی هیچ کدام موثر نیست.

تنظیم چربی خون با تغذیه سالم
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اجتماعی 6

دلیل بن بست های زندگی هایمان چیست؟ 

معنای ظاهری برای »یجَْعَلْ لهَُ مَخْرَجاً« این است که بن بست هایی که پیش 
روی شما قرار می گیرد به حسب ظاهر بن بست است.

 تقوا بزرگترین سرمایه انسان است که شیطان تمام همت خود را برای گرفتن آن به 
کار می برد و تنها راه حفظ آن توکل بر خدای متعال است. متوکل واقعی هم آن کسی 
است که کارش برای خدا، امیدش به خدا و ترسش هم از خداست. پس سرمایه توکل 
موجب می شود که انسان بتواند تقوا به خرج دهد و آن وقت است که می تواند مقابل 

بن بست ها بایستد.
  راه نجات از همه بن بست ها

َّهُ مَخْرَجًا * وَیرَْزُقْهُ مِنْ حَیْثُ لَا یحَْتَسِبُ وَمَن  َ یجَْعَل ل قرآن می فرماید: »... وَمَن یتََّقِ اللهَّ
ُ لکُِلِّ شَیْءٍ قَدْرًا «)طلاق/2 و 3( َ باَلغُِ أمَْرِهِ قَدْ جَعَلَ اللهَّ ِ فَهُوَ حَسْبُهُ إنَِّ اللهَّ لْ عَلیَ اللهَّ یتََوَکَّ

در مورد این آیه رسول گرامی اسلام )صلی الله و علیه وآله( فرمودند: »آیه ای در قرآن 
است که اگر همه مردم به این آیه متمسک شوند برای آنها کافیست«، به وسیله این 
آیه گره همه مردم باز می شود و همه آن ها به مقصد می رسند. وقتی از حضرت سوال 
 َ شد که این آیه کدام آیه است؟ حضرت این آیه نورانی را تلاوت کردند »وَ مَنْ یتََّقِ اللهَّ
یجَْعَلْ لهَُ مَخْرَجاً * وَ یرَْزُقْهُ مِنْ حَیْثُ لا یحَْتَسِبُ«، اگر کسی تقوای الهی را پیشه کند 
و متقی باشد نتیجه اش این است که خدای متعال برای او راه خروج قرار می دهد و 
او را از آن زاویه ای که محاسبه نمی کرد تأمین می کند و رزق را به او می رساند، بعد 
ِ فَهُوَ حَسْبُهُ«، اگر  لْ عَلیَ اللهَّ به دنبال این مطلب خدای متعال می فرماید: »وَ مَنْ یتََوَکَّ
َ بالغُِ  کسی اهل توکل به خدای متعال باشد خدای متعال برای او کافیست، »إنَِّ اللهَّ
ُ لکُِلِّ شَیْ ءٍ قَدْراً«، و او را به مقصد خود می رساند و برای امور حدود و  أمَْرِهِ قَدْ جَعَلَ اللهَّ
تقدیراتی را معین کرده است.  از صدر این آیه نورانی استفاده می شود که اگر شرایطی 
برای انسان پیش آمد که آن شرایط به حسب ظاهر محدودیت و بن بست است، تنها 
راه خروج از این بن بست تقوای الهی است، گویا یک بن بست هایی پیش روی انسان 
است که فقط با تدبیر و تقدیر خود خدای متعال رقم می خورد و تنها راه برای نجات از 
این بن بست ها چه بن بست هایی که در مسیر فرد قرار می گیرد و چه بن بست هایی 
که در مسیر یک جامعه واقع می شود، تقوای الهی است.  اگر فرد یا جامعه ای بتواند 
در شرایط سخت و در شرایط دشوار به تکلیف الهی عمل کند نتیجه اش این است 
که راه خروج و نجات از این بن بست ها پیش رویش گشوده می شود. خدای متعال 
برای انسان و جامعه یک بن بست هایی قرار می دهد و اساس تکلیف هم در همین ها 
است؛ چون انسان هرچه به حسب ظاهر محاسبه می کند می بیند راهی برای عمل به 
وظیفه و تکلیف وجود ندارد زیرا به بن بست برخورد می کند؛ حال در این شرایط اگر 
انسان ترسید و تسلیم شرایط شد و پا روی تکلیف الهی خودش گذاشت همیشه در 
محدودیت باقی می ماند، اما اگر نترسید و طرف خدای متعال را گرفت خدای متعال 

راه عبور از این تنگنا را برای او باز می کند. 
اگر شرایطی برای انسان پیش آمد که آن شرایط به حسب ظاهر محدودیت و بن بست 
است، تنها راه خروج از این بن بست تقوای الهی است، گویا یک بن بست هایی پیش 
روی انسان است که فقط با تدبیر و تقدیر خود خدای متعال رقم می خورد و تنها راه 
برای نجات از این بن بست ها چه بن بست هایی که در مسیر فرد قرار می گیرد و چه 

بن بست هایی که در مسیر یک جامعه واقع می شود، تقوای الهی است
چرایی قرار گرفتن انسان در بن بست

یک معنای ظاهری برای »یجَْعَلْ لهَُ مَخْرَجاً« این است که بن بست هایی که پیش روی 
شما قرار می گیرد به حسب ظاهر بن بست است، اما در واقع تکلیف و امتحان است و 

الا برای خدای متعال که بن بست وجود ندارد! 
خدای متعال انسان را برای امتحان در این شرایط قرار می دهد و الا در شرایط عادی 
که همه طرف خدا را می گیرند. وقتی آدم امرش دائر می شود بین خدا و دنیا معلوم 

می شود که به کدام یک اعتماد و تکیه می کند؟ 
امتحان آنجایی است که خدای متعال ما را بین اسباب و خودش دائر می کند؛ اگر ما 
طرف اسباب را گرفتیم، همیشه در بن بست اسباب می مانیم و همیشه باید با اسباب و 
بت هایمان سر و کله بزنیم، ولی اگر طرف خدای متعال را گرفتیم، خدای متعال برای 
ما از این بن بست اسباب یک راه خروج ایجاد می کند »مِنْ حَیْثُ لا یحَْتَسِبُ«، و ما 
را از آنجایی که فکر نمی کردیم، تأمین می کند و دست هایی را به کار می اندازد که 
نمی بینیم. در روایت آمده که یکی از مصادیق آیه »مِنْ حَیْثُ لا یحَْتَسِبُ«، این است 
که برای دوستان ما اهل بیت که نمی توانند معارف را به دست بیاورند، عده دیگری 
)که اهل استفاده از این معارف نیستند( مأمور می شوند تا از معصوم بگیرند و به اینها 
برسانند »یجَْعَلْ لهَُ مَخْرَجاً * وَ یرَْزُقْهُ مِنْ حَیْثُ لا یحَْتَسِبُ«، این معنی ظاهری آیه 

است. 
اما معنای باطنی آیه این است که ما بن بست هایی داریم که بن بست اسباب است، 
َ عَلی  کُلِّ شَیْ ءٍ قَدیرٌ« )عنکبوت/20(،  هیچ چیز به خدای متعال قید نمی زند »إنَِّ اللهَّ
»إذِا أرَادَ شَیْئاً أنَْ یقَُولَ لهَُ کُنْ فَیَکُونُ« )یس/82(، این قوانینی که ما در عالم می بینیم؛ 
مثل اینکه آتش می سوزاند و یا آب غرق می کند، اینها خصلت ذاتی آب و آتش نیست 
که ما بتوانیم بگوییم چاره ای نیست آتش می سوزاند و آب غرق می کند، بلکه این 
تفکر یک نوع شرک است، چون اینها کاره ای نیستند و این قوانین فقط ظهور اراده 
خدای متعال است. هر جا شما خاصیتی می بینید ظهور اراده است، البته اراده خدای 
متعال برای ما قانون است؛ یعنی او اراده کرده آتش بسوزاند و این اراده او برای ما قانون 
است. نکته این جاست که خداوند می تواند این اراده را تغیر دهد؛ مثل اینکه خدای 
متعال اراده کرده است که در کویر زنده نمانیم، این برای ما قانون است ولی برای خدای 
متعال اراده است و می تواند آن را تغییر دهد.  خدای متعال انسان را در بن بست اسباب 
قرار می دهد؛ اگر کسی از اسباب ترسید و جانب اسباب را گرفت الی الابد در شرک 
می ماند، یعنی همیشه باید از زمین و آسمان و خورشید و ماه بگیرد، اگر اسباب آماده 
باشد کار انسان به راه است، اما اگر آماده نباشد تکیه گاه دیگری ندارد.  بن بست های 
ما همین اتکاء به اسباب است و اینها هستند که ما را در شرایط بن بست قرار می دهند؛ 

و الا واقعاً بن بستی وجود ندارد.
»یجَْعَلْ لهَُ مَخْرَجاً«، یعنی اینکه انسانی که باید در محاصره گناه قرار بگیرد و شیطان 
با تزیین، او را زمین بزند، اگر متقی شد از بن بست شیطان بیرون میاید و او دیگر نمی 

تواند این شخص را محاصره کند. 
هُمْ طائفٌِ مِنَ  این تعبیر قرآن شاید معنایش همین است »إنَِّ الَّذینَ اتَّقَوْا إذِا مَسَّ

رُوا فَإذِا هُمْ مُبْصِرُونَ« )اعراف/201( یْطانِ تذََکَّ الشَّ
اگر انسان متقی شد نسیم که چیزی نیست، طائف و گردباد شیطان دور او می چرخد 
یْطانِ« هُمْ طائفٌِ مِنَ الشَّ تا یک دستی برساند و مسحی کند و او را آلوده کند »إذِا مَسَّ

رُوا«، به جای این که  نتیجه تقوای الهی این است که همین که مسشان می کند »تذََکَّ
شیطان آنها را فریب دهد متذکرشان می کند »فَإذِا هُمْ مُبْصِرُونَ«. 

استادی این آیه را این گونه معنا می کرد، ایشان می فرمود: »شما اگر یک جنس 
عتیقه ای داشته باشید و قیمتش را ندانید، اگر دیدید عتیقه فروش ها دور خانه تان 
می چرخند می فهمید که خیلی قیمتی است پس پنهانش می کنید و از رفت و آمد 
آنها متذکر می شوید.  اگر دیدید شیطان فشار می آورد بدانید همان نقطه، سکوی 

پروازتان است. 
رُوا فَإذِا هُمْ  یْطانِ تذََکَّ هُمْ طائفٌِ مِنَ الشَّ اگر انسان متقی شد »إنَِّ الَّذینَ اتَّقَوْا إذِا مَسَّ
َ یجَْعَلْ لهَُ مَخْرَجا«. به حسب ظاهر بن بست را شیطان  مُبْصِرُونَ« و »وَ مَنْ یتََّقِ اللهَّ

ایجاد کرده ولی اگر متقی شدی از این بن بست نجات پیدا می کنی.
آدمی که تقوا پیدا می کند دیگر از بن بست غضب و شهوتش بیرون می رود و این 
می شود آن »یجَْعَلْ لهَُ مَخْرَجاً« باطنی.  انسانی که تقوا دارد، سر و کارش با اسباب 
برداشته می شود در دل کویر هم می گوید خدا رزاق است »هُوَ الرَّزَّاقُ ذُو القُْوَّةِ المَْتینُ« 
)ذاریات/58(، او اگر وسط دریا هم باشد نمی گوید سیرابم چون می داند که اینطور 
نیست، نه آدم وسط دریا سیراب است و نه در کویر تشنه است؛ وسط دریا می شود از 
تشنگی بمیری، در کویر هم می شود از آب گوارا سیراب شوی، این تقوای الهی است 

که انسان را نجات می دهد.

پس اندازی به نام امید
گاهی با تمام توان به سمت اهدافمان می رویم. در میانه راه گاهی مایوس 
می شویم، اما از آنجا که پس اندازی به نام »امید« داریم، به مسیرمان ادامه 

می دهیم.  
مطالعات نشان می دهد، عواملی، مانند آرامش روحی، خوش بینی، افزایش سازگاری 
با محیط، کاهش ترس و اضطراب، افزایش ظرفیت مقابله با حوادث باعث امیدواری 
می شود، که این امر تحت تأثیر اعتقاد به خداوند و خودباوری دینی است. فرد با ایمان، 

زندگی را پوچ و بی هدف نمی داند، بلکه با انگیزه به سوی هدف های خود می رود.
 چگونه به خودمان امید بدهیم؟

زندگی هر یک از ما سرشار از فراز و نشیب های متعددی است که برخی از آنها با کمی 
تلاش حل می شود و برخی نیاز به وقت و انرژی بیشتری دارد.هنگام عبور از گردنه های 
دشوار زندگی لازم است به خودمان انرژی و امید بدهیم. حقیقت این است که بهترین 

راهنما و کسی که در این مسیر می تواند به ما کمک کند خودمان هستیم. 
 برخی راهکارها که خودتان می توانید به کار ببندید: 

 تغذیه: تغذیه مناسب و استفاده از مواد غذایی مفید یکی از مهمترین شیوه هایی است 
که به طور مستقیم در انرژی مثبت و امید به زندگی شما موثر است.

پرهیز از استعمال سیگار و مواد مخدر، پرهیز از مصرف الکل، افزایش فعالیت بدنی و 
ورزش منظم، جلوگیری از چاقی و اضافه وزن، کنترل استرس و فشار روانی، خوش 
بینی و تفکر مثبت و داشتن فعالیت مغزی، هفت راه مهم برای افزایش سلامت جسم 

و امید به زندگی است. 
هدفمندی: اگر در زندگی مان هدف داشته باشیم و بدانیم دوست داریم به کجا برسیم 

در افزایش امید به شدت تاثیر گذار است.
 باورمندی: اعتقاد به وجود خداوند به عنوان پروردگار هستی بخش و کسی که زندگی 
ما را در مسیر صحیح هدایت خواهد کرد. همچنین اعتقاد به وجود خدا در مسیر 

دستیابی به اهدافمان و یاری رسانی وی در موفقیت ما بسیار تاثیر گذار خواهد بود.
قناعت:

 معمولا افرادی که در زندگی خود قانع هستند، دچار ناامیدی نمی شود.قناعت به این 
معنی نیست که فرد به قدری قانع باشد که دست از کار و کوشش برداشته و بگوید من 
از زندگی خود راضی هستم. به این معناست که اگر فردی ارتقا نیافت، ناامید نشود و 

قدر همانی که هست را بداند.
کار و کوشش: فردی که دست از کار و کوشش بردارد، ناامیدی به سراغ او می آید. چه 
بسا افرادی که در رفاه زندگی و جزء اقشار پردرآمد جامعه هستند، هیچ امیدی نسبت 
به این زندگی ندارند؛ زیرا خود را برای به دست آوردن آن شی و یا خانه و ماشین به 

زحمت نمی اندازد و زندگی آنها به بن بست می رسد.
  امید تمثیل درخت:

 آیت الله حائری می فرماید: درختی را اگر آب ندهند، برگهایش می افتد و افسرده 
می شود، وقتی به آن آب دادند، برگهایش راست می ایستد. انسان ناامید مانند یک 
درخت پژمرده است، اما وقتی که امیدوار می شود، مانند درختی است که تازه آن را 
آب داده اند وسرشار از نشاط می شود. فرد وقتی احساس کرد که توان کار و زندگی و 
برخورد با مشکلات را دارد، جرأت پیدا می کند که به سراغ مشکلات برود. انسان گاهی 
از شنیدن مشکلات سرش به درد می آید.وگاهی آنچنان مشتاق رویارویی با مشکلات 

است که دلش می خواهد به او بگویند بیا و این مشکل را حل کن.
گاهی انسان از حل مشکلات خودش عاجز است ولی گاهی اوقات علاوه بر اینکه مشکل 
خودش را حل کرده است، دستش برای حل مشکل دیگران نیز باز است و می خواهد 
که یک نفر به او بگوید مشکل مرا حل کن. آدمهایی که مشکل دیگران را حل می کنند، 
کمتر گرفتار اعتیاد و این گونه مسائل می شوند. بچه را نیز باید به نوعی تربیت کرد که 
وقتی بزرگ شد نه تنها بتواند مشکل خودش را حل نماید، بلکه یک مقدار وقت را هم 

برای حل مشکل دیگران صرف کند.

مشاور عالی سازمان سنجش:
کنکور برای ۱3 رشته پرطرفدار باقی می ماند

مشاور عالی سازمان سنجش با اشاره به اینکه طبق قانون باید تا سال 97 تعداد 
رشته هایی که پذیرش دانشجو در آنها صرفاً براساس سوابق تحصیلی است،  
افزایش یابد، گفت:  قرار است برای 1۳ رشته پرطرفدار در کنار سوابق تحصیلی 

کنکور نیز داشته باشیم.
حسین توکلی در خصوص سرانجام حذف کنکور و افزایش سهم سوابق تحصیلی اظهار 
داشت:  شورای سنجش و پذیرش دانشجو با اعضای قبلی و برحسب نیاز جلسات خود را 
در این رابطه تشکیل می دهد.وی افزود:  شورای سنجش و پذیرش دانشجو در تلاش است 
تا سال 97 تعداد رشته هایی که پذیرش در آن ها صرفاً بر اساس سوابق تحصیلی باشد را 
افزایش دهد. طبق قانون باید طی مدت زمانی 5 ساله، 85 درصد پذیرش در دانشگاه های 
کشور بر اساس سوابق تحصیلی و 15 درصد با توجه به آزمون باشد.مشاور عالی سازمان 
سنجش ادامه داد:  15 درصدی که برای آن آزمون برگزار می شود، مربوط به رشته های 

برتر و دانشگاه هایی است که شهریه برای آن پرداخت نمی شود.
توکلی با اشاره به این که برای افزایش سهم سوابق تحصیلی در پذیرش دانشگاه ها نیاز داریم 
تا امتحانات نهایی در سایر پایه های دوره متوسطه نیز برگزار شود، گفت:  شورای سنجش و 
پذیرش دانشجو تا سال 97 برای حذف کنکور و افزایش سهم سوابق تحصیلی فرصت دارد 

و هنوز مشخص نیست که سهم سوابق تحصیلی در کنکور 94 چگونه است.
وی عنوان کرد:  قرار است تا برای 13 رشته پرطرفدار مانند پزشکی، داروسازی، دامپزشکی 
و مهندسی علاوه بر سوابق تحصیلی، آزمون نیز برگزار شود که این آزمون توسط دانشگاه ها 

برگزار نخواهد شد بلکه به صورت متمرکز خواهد بود.

هشدار های انتظامی
از پذیرش هر گونه درخواست افراد ناشناس

 به منظور استفاده از خدمات بانکی به واسطه کارت شما 
اکیدا خودداری شود.

دفتر نظارت همگانی بازرسی فرماندهی انتظامی استان قم 

گزارش / سمیه رضایی

از آنجا که خانواده ها هنگام ورود به اماکن تفریحی تنها 
به دنبال رسیدن به آرامش خاطر و شادی هستند هرگز 
به ذهنشان خطور نمی کند که شاید این وسایل بازی از 

استاندارد کافی بهره مند نباشد.
آخر هفته که می شود خانواده ها برای گذران اوقات فراغت و داشتن 
شبی به یاد ماندنی مقصدی را انتخاب می کند که هم کودکانشان 
شاد شوند و هم خود اندکی از خستگی های روزمره رها شوند. در این 
میان نخستین گزینه ای که به ذهن خانواده ها می رسد، شهربازی  

است. 
مکانی که وقتی قدم به  آنجا می  گذاری، گوش هایت از هیاهو و 
فریادهای کودکان و جوانان که از شور و هیجان به وجد آمده اند 

سوت می کشد.
این روزها و در میانه تابستان بازار شهربازی ها حسابی داغ داغ است و 
کمتر کسی است که در شب های گرم این فصل سال در چهاردیواری 
خانه محبوس بماند و نشستن در خانه را بر رفتن به پارک ها و 
شهربازی ها ترجیح دهد، اما متاسفانه گاه آنچه می خواهیم پیش 
نمی آید و خوشی ما و فرزندانمان فدای بی توجهی ها و بی مسئولیتی 

برخی مسئولان می شود.
از آنجا که خانواده ها هنگام ورود به اماکن تفریحی تنها به دنبال 
رسیدن به آرامش خاطر و شادی هستند هرگز به ذهنشان خطور 
نمی کند که شاید این وسایل بازی از استاندارد کافی بهره مند نباشد، 
زیرا بر این گمانند مسئولانی هستند که وظیفه شان ایمن کردن این 

وسایل و تامین امنیت و سلامت جان کودکان است.
از این رو با فراغ بال به سوی دکه های بلیت فروشی می روند و با خرید 
بلیت، کودکانشان را بر صندلی هایی تکیه می دهند که هر لحظه 

امکان حادثه آفرینی را دارند.
بازی و سرگرمی سن  و سال نمی شناسد و شادی و هیجان حاصل 
از بازی  برای همگان طعم شیرینی دارد و این مسئله سبب شده که 
رفتن به شهربازی جزو برنامه های همیشگی اغلب شهروندان باشد، 
اما متاسفانه امکانات و زیرساخت های لازم برای این مهم در سطح 
شهرها  به اندازه مطلوب فراهم نیست و بسیاری از نقاط شهرها 
به ویژه شهر قم از فضای مناسب تفریحی خالی است و گاه حتی 
برخی اماکن تفریحی معروف در سطح شهر هم از امکانات لازم و 
استانداردهای مناسب بی بهره هستند و فرسوده بودن وسایل بازی و 

آموزش ندیدن اپراتورهای وسایل بازی بر مشکلات می افزاید.
*از مرگ رودخانه وحشی تا خروج قطار از ریل رنگین کمان

تحقیقات  و  استاندارد  اداره کل  از سوی  اطلاعات دریافتی  طبق 
صنعتی قم استفاده از 15 وسیله بازی مجموعه تفریحی رنگین کمان 
که یکی از اماکن تفریحی در شهر قم است، به دلیل منطبق نبودن با 

استاندارهای مربوطه ممنوع شده است.
از جمله این تجهیزات می توان به ماشین برقی کودک، آکروجت، 
تکان دهنده اسب، تکان دهنده زیردریایی، کارتینگ، سینما چهار 
بعدی ، قطار کودک و.... اشاره کرد که استفاده از آنها به دلیل عدم 

استاندارد با ممنوعیت روبه رو است.
همچنین در شهربازی شادی که از دیگر شهربازی های قم است نیز 
استفاده از یک وسیله بازی به نام رودخانه وحشی به دلیل نداشتن 

استاندارد ممنوع اعلام شد.
طبق گفته مسئولان استفاده از این وسایل زمانی امکان پذیر است 
که مشکلاتشان برطرف شود و از سوی شرکت بازرسی به آنها مجوز 
بهره برداری سالانه اعطا شده و تاییدیه خود را از سوی این اداره کل 
دریافت کنند. با این حال بسیار جای تعجب است که چرا برخی 
مسئولان و متولیان این اماکن سودجویی و رسیدن به منفعت های 
شخصی را بر سلامت و جان کودکان و هموطنان ترجیح داده و 

امنیت را فدای رسیدن به خواسته های خود می کنند.
محمود ایرانشاهی یکی از شهروندان قمی که شب گرم تابستانی را 
در جمع پر شور و حال خانواده در بوستان علوی می گذراند، می گوید: 
این بوستان تمامی شب های تابستانی پذیرای مردم قم و مسافران 

بسیاری از اقصی نقاط کشور است.
وی بیان می کند: متاسفانه در شهر قم زیرساخت های رفاهی و 
تفریحی در آن روند کندی داشته و بسیاری از مناطق شهر خالی از 

یک فضای مناسب برای تفریح و بازی کودکان است.
ایرانشاهی ادامه می دهد: حتی بسیاری از وسایل شهربازی های 
مطرح شهر هم از استاندارد مناسب برخوردار نیستند و به عنوان 
مثال وسایل بازی در همین بوستان چند ماه گذشته به دلیل نداشتن 

استاندارد پلمپ شد.
وی خاطرنشان می کند: طی سالیان گذشته نیز سقوط یک ترن در 

شهربازی 72 تن مرگ جوانی 23 ساله را رقم زد.
ایرانشاهی با اشاره بر اینکه پلمپ شدن این وسایل از سوی سازمان 

استاندارد و برخورد مسئولان با متولیان ذهنیتی منفی نسبت به 
این اماکن در شهروندان ایجاد می کند، می گوید: این مسائل سبب 
می شود که شهروندان دیگر اعتمادی به استفاده از این وسایل نداشته 
باشند و بازار استفاده از این وسایل راکد باقی بماند که برای جلوگیری 
از این اتفاقات لازم است مسئولان به جای پلمپ کردن تمهیدات 
ویژه را در نظر بگیرند و قبل از نصب و بهره برداری از این وسایل از 

استاندارد بودن و امنیت آنها مطمئن شوند.
*شهربازی تبلوری از توسعه فرهنگ

می گوید:  نیز  شهری  ریزی  برنامه  کارشناس  منتظری  محمد 
شهربازی های هر شهر نمادی از توسعه فرهنگی و اجتماعی آن شهر 

است.
وی بیان می کند: فراهم کردن زیرساخت های تفریحی و رفاهی برای 
مردم یکی از اصلی ترین مطالبات مردم است و با توجه به مشکلات 
معیشتی و اقتصادی موجود، این امر خواسته ای دور از انتظار نیست.

منتظری با بیان اینکه مشکلات معیشتی امکان رفتن به سفر را از 
بسیاری خانواده ها سلب کرده است، می افزاید: سلامتی تنها سلامت 
جان نیست بلکه روح هر فردی پس از مدتی دچار خستگی و 
پریشانی می شود که نیازمند است برای رسیدن به آرامش دوباره 
در فضا و محیطی شاد قدم گذارد که لازم است حداقل با فراهم 
کردن مراکز تفریحی مناسب و بنا شده طبق اصول این مهم را برای 

همشهریان به ارمغان آوریم.
کارشناس مسائل شهری تصریح می کند: متاسفانه برخی از پارک ها و 

فضاهای تفریحی شهر قم به مکانی برای سلب آسایش تبدیل شده اند 
و پیش آمدن اتفاقاتی ناگوار طی چند سال اخیر در برخی از این 

اماکن ضرورت توجه به این مراکز را می رساند.
منتظری با بیان اینکه شهرداری و سایر سازمان های مربوط باید 
به مراکز تفریحی به عنوان مکان جذب کننده توریست نگاه کنند، 
خاطرنشان می کند: لازم است با ارائه خدمات مطلوب و فراهم سازی 
بازی و برطرف کردن  از وسایل  بازرسان  بازدید مداوم  امنیت و 

خرابی ها به توسعه شهر کمک شود.
وی با اشاره به اینکه افزایش و ساخت مراکز تفریحی تاثیر بسزایی 
در فراهم نمودن اشتغال جوانان دارد، بیان می کند: مسئولان باید با 
اتخاذ تصمیمات درست و ارائه تسهیلات در این عرصه راه را برای 

سرمایه گذاران خصوصی باز کنند.
بر این اساس و به عنوان جمع بندی باید بگوییم امروز نیاز به شهر 
است.  نیاز جدی و ضروری  اغلب کلانشهرها یک  برای  بازی ها 
شهروندان برای پاسخگوی به نیازهای فراغتی خود به مکانی شاد 
احتیاج دارند که در آن امکانات ورزشی و هیجان انگیز مناسبی وجود 
داشته باشد. با این حال باید دقت نظر داشته باشیم که در میانه 
این شادی، نشاط و هیجان مهمترین نکته حفظ امنیت و سلامت 

شهروندان است.
مسئله ای که متاسفانه در برخی از شهربازی ها رعایت نمی شود و 
شادی های زودگذر را برای برخی از شهروندان به تلخی های مادام 

العمر بدل کرده است.

شهربازی هایی که با جان شهروندان بازی می کنند

مدیران موفق تنبیه را فراموش و انتقاد را می پذیرند
   مدیر موفق بودن کار بسیار سخت و طاقت فرسایی 
نیست. اگر شما می خواهید در کسب و کارتان یک 

مدیر موفق باشید کافی است چند نکته مهم را بدانید.
مدیران خلاق خوب و موفق بهترین انتصاب ها را در تیم 
خلاق خود انجام می دهند اما در عین حال شوق و توانایی 
مدیریت مستقل امور مختلف نیز در آن ها موج می زند. تغییر 
رویکرد به عنوان یک مدیر خلاق همیشه چندان کار ساده 
ای نیز نیست. شما چند نفر را می شناسید که بتوانند به طور 
همزمان نقش یک نویسنده، مدیر هنری و مدیر خلاق دون 
پایه را ایفا کنند؟ آن ها انسان هایی مردد هستند، بازخوردشان 
چندان روشن نیست یا از همه بدتر نمی توانند همه وقت خود 

را صرف کارشان کنند.
اشاره  به توصیه های چند مدیر خلاقیت موفق  در زیر 

می کنیم:
1 - با تعیین استانداردها و اهداف خلاقانه کاری کنید 

تا همه افراد آن ها را درک کنند
مردم نیاز دارند تا از قابلیت ها و انتظارات یک مجموعه اطلاع 
یابند این انتظارات باید در سطح بالا و روشن باشند، به خصوص 
در صورتی که در صدد اعمال یک سری تغییرات و بهبود مسیر 

پیشرفت امور باشید.  
2 - قابل دسترس باشید و هر گونه اضطراب را از بین 

ببرید
شما یک مدیر جدید هستید و افراد خلاق قبل از شما در 
شرکتتان به کار مشغول بوده اند. آن ها با انتصاب شما نگران 
بروز اتفاقات جدید هستند. آن ها علاقه به شناخت همه جانبه 

شما دارند.  
۳ - به دیدگاه کارمندانتان درباره کار توجه کنید و از 
آن ها بخواهید تا پیشنهادات خود را درباره شیوه بهتر 

کردن امور ارائه دهند
شما می خواهید از احساس کارمندان درباره خروجی خود 
باخبر شوید و آن ها نیز می خواهند از تمایلتان به شنیدن 
پیشنهاداتشان اطلاع یابند. آن ها قدر توجهتان را می دانند و 
شما نیز به سرعت از همکاری آن ها با خود در زمینه به اشتراک 

گذاری همان استانداردها آگاه می شوید.  
۴ - فرهنگ تعامل صادقانه را به وجود آورید

به همه افراد اجازه دهید تا در هر سطحی که هستند، افکار 
خود را درباره کار بیان کنند. در نهایت این شما هستید که 
باید تصمیم آخر را بگیرید اما اگر کارمندان احساس کنند که 
می توانند با شما صادق باشند، شما نیز فرهنگ بهتری را به 

وجود خواهید آورد.
  ۵ - هنگام مرور کارهای گذشته خاص و مفید باشید

ما همه تا به حال این حرف ها را شنیده ایم که برخی افراد از 
ناکارآمد بودن چیزی گلایه می کنند. هر مدیر خلاقی می تواند 
این حرف را بزند اما مسلما کاری بی معنی است. یک مدیر 
خلاق خوب و موفق واکنش مفیدی را از خود نشان می دهد. 
اگر ایده ای به کارتان نمی آید، آیا ریشه یک طرح خوب را 
می توان پیدا کرد؟ چناچه وجود دارد، آن را کشف کنید. در 
غیر این صورت زوایا و مسیرهای حرکت اعضای تیم خود را 
به آن ها پیشنهاد دهید. واداشتن کارمندان به حدس زدن 
ایده هایتان، بدترین کاری است که شما به عنوان یک مدیر 

خلاقیت همیشه می توانید آن را انجام دهید.
اما  دهید  انجام  را خود  کارها  از  - یک سری   6  

وظایفتان را به فرد دیگری نسپارید

با انجام همه امور، رقابت با اعضای تیمتان را به خطر بیندازید. 
از طرف دیگر، در صورت اثبات توانایی خود در مسیر اثبات ایده 
هایتان، آن ها نیز به افکار شما احترام خواهند گذاشت. کلید 
موفقیت بهترین انتصاب ها و سپس انجام بهترین عملکرد با 

استفاده از نیروهایی است که برای خود نگه داشته اید.
  7 - ضمن دادن یک شانس خوب به افراد، از دست 

افراد ناکارآمد رها شوید
با وجود رعایت همه نکات فوق، هنوز هم افرادی وجود 
دارند که به افزایش اعتبار یا شهرت سازمان یا آژانستان کمکی 

نمی کنند. آن ها را اخراج کنید.
  ۸ - افراد بهتر از خود را استخدام کنید

برخی مدیران خلاقیت با این موضوع مشکل دارند اما شما 
با جذب یک سری افراد با استعداد و کاری که آن ها را تشویق 
به انجامش می کنید، ارزیابی می شوید. آن ها شاید حتی به 

شما درس نیز بدهند.  
9 - بدون انجام هیچ گونه تلاش اضافی، قادر به بهره برداری 

بهینه از روز خود باشید
لازم نیست که شما حتما تا دقیقه آخر برای بهره برداری 
بهینه از روز خود تلاش کنید اما به خصوص در این مورد 
مطمئن شوید که به اندازی لازم و کافی برای حل یک مشکل 
سرمایه گذاری کرده اید. چنانچه شرایط ایجاب می کند، از هر 

گونه تلاشی چشم پوشی نکنید.  
1۰ - انتقاد را بپذیرید، اعتبار را نه

در صورت تایید یک کار، پشت آن بایستید. چنانچه رد شد، 
انتقاد ها را قبول کنید. کسب یک موفقیت عظیم، به دست 

اندرکاران و افراد پشت پرده اعتبار می دهد.
  11 - کار را نصفه نیمه انجام ندهید

انجام یک کار به طور نصفه نیمه به معنای اتلاف وقت است. 
در این صورت بهتر است از انجام آن انصراف دهید.

  12 - با وجود تلاش برای ایجاد یک رقابت سالم از 
وارد کردن ضربات بی امان اجتناب کنید

تضعیف  را  شرکت  پرسنل  روحیه  متعدد  های  انتصاب 
می کنند. هیچ کس وظیفه انجام هیچ کاری را بر عهده نمی 
گیرد و افراد نیز خود را مسئول حل مشکلات نمی دانند اما 
وجود اندکی رقابت خوب است. رقابت های دوستانه که در آن 
ها افراد یا تیم ها، همکاران خود را مشغول فعالیت می بینند، 

باعث طرح ایده های بهتر نیز می شود.
  1۳ - از بیرون شرایط را کنترل کنید

به نیرو های خلاق خود فرصت بدهید. با تعیین اهداف 
و استانداردها، آن ها از مسئولیت های خود آگاه می شوند. 
چنانچه در دسترس باشید، آن ها در صورت نیاز شما را پیدا 
خواهند کرد. در عین حال تلاش کنید تا آن ها همیشه 

پاسخگو باشند.
  1۴ - بدانید که هر کس با دیگری فرق دارد

با توجه به نقاط قوت و قابلیت های هر فرد، شغل او را تعریف 
کنید. همه افراد خلاق از قدرت تفکر و ایده پردازی به روش 
های مختلف برخوردار هستند. با اطلاع از روند فعالیت تیم های 
خود و انتصاب های شایسته، استفاده از استعداد ها در مسیر 

درست را یاد بگیرید.  
1۵ - تنبیه یک نوع استاندارد نیست

ارائه brief ها ) بریف توضیحاتی مکتوب، اساسی و چکیده 
درباره یک پروژه )برند( است که در حقیقت صورت مساله را 
با تمام جزئیات ممکن )اما مختصر( تشریح می کند. ( با تاخیر 
فراوان، همه چیز را در لحظه آخر تغییر می دهد. ممکن است 
ناگهان به این نتیجه برسید که چند کار دیگر یا مرور مدون 
امور را از یاد برده اید. با قدری برنامه ریزی همه این اشتباهات 

کاملا اجتناب پذیر است.  
16 - یک مدیر خلاق عالی را استخدام کنید

فردی واقعا با کفایت برای رسیدگی به تکالیف سازمان، 
برنامه ریزی و انتصاب اعضای تیم استخدام و حفظ کنید. شما 
مسلما نمی خواهید تا کارتان بیش از حد اداری شود. شما باید 

همچنان بر روی کار، ایده ها و اجرایشان تمرکز کنید.
  17 - افراد را بیش از حد خسته نکنید

حداقل گاهی اوقات فرستادن کارمندان به تعطیلات ضمن 
دادن انرژی تازه به آن ها، در زمینه کشف منابع جدید و الهام 
بخش، به شکلی خودکار، افراد را خلاق تر و پر بار تر خواهد 

کرد.  
1۸ - مهربان و بخشنده باشید: افراد خلاق برخی اوقات 
می توانند حساس و شکننده باشند. با این موضوع کنار بیایید. 
همه ما ترکیبی از تردید و پهلوانانی دروغین هستیم. بنابراین با 
ملایمت و مهربانی رفتار کنید. از وقت خود به دیگران ببخشید 

و در مواقع مناسب به تقدیر از کارمندانتان بپردازید.

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه خانم یگانه کیوانفر طی درخواست شماره 1/17486 مورخه 94/5/3 
با ارائه 1 برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ به 
شماره مسلسل 879375 ج 91 مربوط به پلاک 185/1/720 اصلی واقع بخش 
5 قم که ذیل صفحه 41 دفتر 210 که بنام )نامبرده( ثبت و سند مالکیت صادر و 
تسلیم شده که سند اولیه در اثر سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی را نموده لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون 
ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی 
ظرف 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
کاظمی – رییس ثبت اسناد منطقه 1 قم
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گفت و گو: مریم محمدپور

برگزاری انتخابات با حاشیه های زیادی همراه است و یکی از 
اصلی ترین موضوعات داغ روزهای منتهی به هر انتخاباتی در ایران، 
تایید یا رد صلاحیت ها از سوی شورای نگهبان و برگزاری انتخاباتی 

سالم است.
نجات الله ابراهیمیان، سخنگوی شورای نگهبان برای گفت 
و گو در این باره میهمان کافه خبر شد. او وقتی وارد ساختمان 
خبرآنلاین شد، دو کتاب در دستش بود، یکی »مجموعه قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران 1386« و دیگری »مجموعه قوانین 
انتخابات مجلس شورای اسلامی«. ابراهیمیان تشریفات یک مدیر 
عالیرتبه را نداشت. با یک پژو 405 و همراهی دو نفر از روابط 
عمومی شورای نگهبان. سخنگوی شورای نگهبان در سخنانش 
بیش از هر چیز به قانون استناد می کرد و تلاش داشت فرآیندهای 
مربوط به انتخابات را شبیه به یک آیین دادرسی قضایی بررسی 
کند. در سخنانش کسوت او به عنوان یک قاضی به وضوح عیان 
بود. کاری که این مرد 50 ساله تنکابنی تجریه زیادی در آن دارد 
و تاکیدش بر رعایت عدالت در کرسی قضاوت را به تصمیماتش در 
شورای نگهبان تسری داده است. او دادیار دادگستري، رییس شعب 
دادگاه عمومي و مستشاري، رییس شعب دادگاه تجدیدنظر استان 
تهران، مدیرکل امور پارلماني وزارت دادگستري و معاون دادستان 

انتظامي قضات بوده است.
ابراهیمیان یار تازه ای برای شورای نگهبان است. او از 23 تیر 
سال 92 به عنوان عضو حقوقدان وارد جمع 12 نفره شورای نگهبان 
شده و تاکنون تجریه حضور در برگزاری هیچ انتخاباتی را نداشته اما 
به واسطه تسلطش بر مفاد قانونی در تشریح موقعیت های انتخاباتی 

زبده است.
او در طول این مصاحبه  درباره موضوعات مختلفی همچون 
اعاده حیثیت کاندیداهایی که به اشتباه رد صلاحیت شده اند، 
لابی گری برای گرفتن تایید صلاحیت ها، شبهه دور در انتخابات 
مجلس خبرگان، شائبه عدم بی طرفی برخی از اعضای شورای 
نگهبان و قاعده ها و رویه های شورای نگهبان در بررسی صلاحیت 
کاندیداها سخن گفت. ابراهیمیان شائبه عدم بی طرفی برخی از 
اعضای شورای نگهبان را رد کرد و گفت: » امکان دارد تربیت 
اجتماعی، حقوقی، فقهی و اخلاقی افراد به گونه ای باشد که انتخاب 
شخصی اش را در زمان داوری کنار بگذارد« اما او این وضعیت را 
برای نمایش عدالت کافی ندانست و گفت: »بهتر است انتخاب های 
سیاسی خود را مثل مقام معظم رهبری مخفی کنیم و فقط در 
ورق رأی مان آن را نشان دهیم و در تریبون ها انتخاب های سیاسی 

مان را فریاد نزنیم.«
مشروح گفت و گوی او در کافه خبر را در ادامه بخوانید:

کاندیدا شدن برای هر فرد در جامعه یک حق شهروندی 
است، اما افرادی کاندیدا می شوند و بدون اینکه دلیلش به 
آنها اعلام شود، ردصلاحیت می شوند، آیا این به منزله نقض 

حق شهروندی نیست؟
در این زمینه باید به دو موضوع توجه کرد؛ یکی رد صلاحیت 
و دیگری عدم احراز صلاحیت. در رد صلاحیت شورای نگهبان و 
مراجعی که رد می کنند، به موجب قانون تکلیف دارند به شخصی 
که رد صلاحیت شده، دلیل را اعلام کنند و این امر اتفاق می افتد. 
البته من خودم تاکنون مستقیما درگیر برگزاری انتخاباتی نبوده ام 
اما بر اساس سوالاتی که پرسیده ام، بخش های مختلفی در شورای 
نگهبان وجود دارد که درگیر پاسخگویی به افرادی هستند که 
ردصلاحیت شده اند. در امور قضایی می گویند که فردی که قبلا 
اظهارنظر کرده یا نسبت فامیلی دارد در پرونده دخالت نکند. اما 
مقررات انتخاباتی، قانون اساسی و آیین نامه داخلی شورای نگهبان 
این جهات رد را پیش بینی نکرده است. اصولا قانون باید مقرر کند 
که عضو شورای نگهبان حق ندارد انتخاب سیاسی خود را آشکارا 

در تریبون ها اعلام کند.
موضوع دیگر عدم احراز صلاحیت است که موضوع جنبه فنی 
و حقوقی پیدا می کند به این علت که اگر یک فرد ناشناخته ای که 
سابقه فعالیت های سیاسی و اجتماعی ندارد کاندیدا شود، شورای 
نگهبان برای اینکه شرایط ایجابی صلاحیت مثل التزام به قانون 
اساسی و التزام به شرع را جستجو کند نیاز به اطلاعاتی دارد. اما 
اگر به اطلاعاتی در مورد این فرد دسترسی پیدا نکند، در آنجا 
اعلام می کند که صلاحیت این فرد برای ما احراز نشد. مثل اینکه 
شما می خواهید فرد امینی را برای نگهداری از مال باارزشی پیدا 
کنید، فراخوان می دهید و چند نفر می آیند اما شما شناختی نسبت 
به هیچیک ندارید، نه کسی آنها را تایید می کند و نه فعالیتشان 
بروز و ظهور خارجی داشته که شیوع پیدا کند که اینها آدم های 
امینی هستند. در مورد این فرد می گویید که ما نتوانستیم ایشان را 
بشناسیم. در این مورد دلیل مشخصی که بتوانید بگویید بر مبنای 
آن صلاحیت شما احراز نشد، وجود ندارد. بنابراین جز عدم احراز 
صلاحیت برای افراد شناخته نشده، در بقیه موارد، اگر اموری مانند 
سابقه کیفری یا فعالیت آشکاری که حکایت از سوءشهرت فرد 
دارد، احراز شود، به خود فرد برای رعایت حقوق شهروندی و قانون 

اعلام می شود.

اما اغلب افراد شناخته شده ای هستند که با سوابق 
پیشین نمایندگی یا اجرایی، رد صلاحیت می شوند و حتی 
در رسانه ها اعلام می کنند که دلیل ردصلاحیت به آنها ابلاغ 

نشده است.
 من مصداقی را سراغ ندارم. اگر کسی چنین ادعایی دارد، به 
شورای نگهبان مراجعه کند تا موضوع را مصداقی بررسی کنیم. 
چون بعضی وقت ها دلایل به خود شخص اعلام می شود ولی شاید 
خودش ترجیح می دهد درباره دلیل ردصلاحیتش سکوت کند و 

دلیل را مطرح نکند.

به نظر می رسد که هیچ نهاد فرا دستی ای بر شورای 
نهاد  یک  حدی  تا  شورا  این  و  ندارد  نظارت  نگهبان 
غیرپاسخگو به شمار می رود. اگر کسی شکایتی از این نهاد 
داشته باشد، باید به کجا مراجعه کند؟ به عنوان مثال اگر 
صلاحیت کسی تایید نشد و او در قبال دلایل رد صلاحیتش 

قانع نشد، باید چه کند؟
 در برخی نظام های حقوقی مسئله دعاوی انتخاباتی با یک 
فرمول حقوقی قضایی حل می شود، در برخی کشورها، اگر کسی 
به تصمیمات مسئولان انتخاباتی اعتراض داشته باشد، شکایتش 
در دادگاه های انتخاباتی مطرح می شود. دادگاه های انتخاباتی هم 
تصمیم می گیرند و هم رای می دهند و آن رأی، آخرین تصمیم 
قضایی است و شکایت از او دیگر ممکن نیست. ممکن است در 
برخی جاها برای این تصمیمات مرحله تجدیدنظر هم پیدا شود 
اما نهایتا مقامی که داوری اختلافات انتخاباتی را می کند، آخرین 
قضاوت را انجام می دهد. در دادگستری هم همین گونه است که 
اگر دو نفر اختلافی داشته باشند، این اختلاف را به دادگاه ارجاع 
می دهند، دادگاه ها دو نوع رأی صادر می کنند، بعضی از آرا در 
همان مرحله اول قطعی است ولو اینکه احتمال دهیم که 30 
درصد ممکن است آن دادگاه ها اشتباه کنند؛ اما به خاطر حفظ 
نظم و سرعت گردش امور دیگر اجازه تجدید نظرخواهی به آن 
رأی داده نمی شود. اما برخی از احکامی که دادگاه ها صادر می کنند 
قابل تجدیدنظر است و دادگاهی دیگری وجود دارد که در مقام 
رسیدگی تجدید نظر حرف آخر را می زند. در نتیجه اینکه یک 
مرجع رسیدگی به اختلافات انتخاباتی پیش بینی کنیم که ادله را 
بررسی کرده و حرف آخر را بزند و تصمیم آن قطعی باشد، امری 

غیرمعمول نیست.

تشکیل  نگهبان  شورای  خود  در  دادگاهی  چنین 
می شود؟

به آن  شورای نگهبان مطابق قوانین عادی ما نقشی شبیه 
دادگاه های رسیدگی به دعاوی انتخاباتی را دارد. چراکه محل طرح 
اعتراض  به ردصلاحیت ها که در مراحل مقدماتی صورت می گیرد 
شورای نگهبان است؛ مثل اینکه در مراحل قضایی دادگاه های بدوی 
یا مراجع بدوی رسیدگی داریم. شورای نگهبان در آخرین مرحله 
مثل نقشی که دیوان عالی کشور دارد، حرف آخر را درباره قبول 
یا رد صلاحیت در صورت اعتراض می زند. بنابراین اینکه حرف 
شورای نگهبان حرف آخر باشد، مطابق با قواعد است، خصوصا 

اینکه اختلافات و دعاوی مربوط به انتخابات باید در یک فرصت 
کم و محدود رسیدگی شود. ما آنقدر قدرت عمل و فرصت نداریم 
که مثل یک پرونده 10 سال به یک دعوا رسیدگی کنیم. فرمولی 
که قانون تعیین کرده از حیث زمان محدودی که در اختیار داریم  

قابل توجیه است.

نگهبان  شورای  فرادست  نهادی  یعنی  حساب  این  با 
نیست؟

 در مورد انتخابات و تطبیق قوانین با شرع و قانون اساسی، در 
آخرین مرحله شورای نگهبان را داریم و همانند دیوان عالی کشور، 

نهاد دیگری پس از آن وجود ندارد.

 یعنی شورای نگهبان به جایی پاسخگو نیست؟
 یعنی تصمیمات آن در جایی قابل رسیدگی نیست. این فقط 
در مورد شورای نگهبان نیست، خیلی از نهادهای رسمی طوری 
طراحی شده اند که آخرین حرف را می زنند. بنابراین تصمیمات 
شورای نگهبان قطعی و نهایی است، جز در مورد اختلاف بین 
مجلس و شورای نگهبان در تطبیق مصوبات که به موجب قانون 
اساسی برای حل اختلاف مجمع تشخیص مصلحت نظام ورود 

می کند و حرف آخر را می زند.

شورای نگهبان معمولا می گوید ملاک حال افراد است، 
یعنی اگر یک نفر یک دوره تایید و یک دوره رد شد، این 
رد صلاحیت باید دلیل متقنی داشته باشد که در دوره های 
یکی  داشته.  وجود  نقضی  موارد  اما  شود.  رد  نیز  بعدی 
است  رجایی  عاتقه صدیقی، همسر شهید  خانم  آنها  از 
انتخابات مجلس چهارم تایید شد، در  که صلاحیتش تا 
انتخابات پنجم رد شد و گفته شد که در انتخابات مجلس 
ششم دوباره تایید شد. مثال دیگر آقای بهزاد نبوی است 
که برای انتخابات میان دوره ای مجلس سوم، صلاحیتش 
تایید می شود، به فاصله چند ماه برای انتخابات مجلس 
مجلس  انتخابات  برای  صلاحیتش  و  می شود  رد  چهارم 
ششم تایید و برای مجلس هفتم رد می شود. این تفاوت نگاه 
در دوره های مختلف در مورد افراد خاصی که اتفاقا سیاسی 
هستند و جزو دسته شناخته نشده ها قرار نمی گیرند، چه 

دلایلی دارد؟
 با توجه به قوانین انتخاباتی و شروط و موانع آن، بعید نیست 
که ابتدا صلاحیت یک نفر رد شود و بعدا پذیرفته شود یا برعکس. 
هر دو حالت اتفاق افتاده است. علتش این است که شرایط و 
موانع، ممکن است تغییر کند. مثلا کسی سابقه سوء قضایی 
داشته، وقتی صلاحیتش بررسی می شده این شرایط  لحاظ شده 
و به اتکای آن گفتند که او شرایط کاندیداتوری را ندارد. اما چند 
ماه بعد او اعاده دادرسی می کند و از آثار مربوط به محکومیت 
رفع اثر می شود،. به این ترتیب دیگر آن حکم قضایی، مانع تلقی 

نمی شود.
همچنین شاید رد یا عدم احراز صلاحیت فردی مربوط به دو 
شرط التزام به قانون اساسی و التزام به شرع باشد که داوری درباره 
آنها ظریف تر است. مثل یک هیات منصفه که باید از مجموعه ای 
از قرائن، امارات و مشاهدات، امری را استباط کنند، اعضای شورای 
نگهبان نیز درباره این موضوعات استنباط های متفاوتی خواهند 
داشت. وقتی مجموعه مواضع سیاسی و سخنرانی های یک فرد 
را بررسی می کنند، همه دوازده نفر یک جور درباره آن داوری 
و قضاوت نمی کنند. یک مقاله که در آن این شائبه وجود دارد 
که نویسنده اش اساسا حکومت دینی را قبول ندارد و تفکرش 
سکولار است، ممکن است چند وجهی باشد؛ برخی استباط کنند 
فرد ملتزم به قانون اساسی نیست و برخی این استباط را نداشته 
باشند. در این شرایط رأی اکثریت افراد ملاک خواهد بود. نظر 
اکثریت درباره این دو معیار برخلاف شرط سنی، خیلی  عینی و 

اجماعی نیست.
بحث »التزام« نیاز دارد که ما تحلیل دقیقی از مجموعه شرایط 
و رفتارهای فرد داشته باشیم و بعد درباره آن داوری کنیم، امکان 
تغییر برآیند داوری اکثریت و اقلیت در طول زمان وجود دارد. 
در این امر، تغییر اعضای شورا نیز موثر است. مثلا من به نحوی 
درباره یک موضوع داوری می کنم، عضو دیگر شورا یا دبیر شورا 
نگاه دیگری دارد. برخی از ما سلایق مان با یکدیگر متفاوت است 
قرار داده  آنچه ملاک  اکثریت« است. طبیعتا  اما ملاک، »رأی 
می شود مانند این دو شرط، تابع ویژگی های شخصیتی هر کدام 
از اعضا و نگاه آنها به دلایل و مستندات پرونده است. این شرایط 
خیلی رند نیست. اگر بگویند شما نباید محکومیت کیفری داشته 
باشید، با مراجعه به سجل کیفری فرد مشخص می شود که چنین 
محکومیتی دارد یا ندارد، در مورد سن و تابعیت هم همینطور است. 
اما وقتی می خواهیم قضاوت کنیم یک فرد مدیر و مدبر هست یا 
خیر، این مفاهیم سیال، منعطف و کشدار است. دور از واقع نیست 
که ببینیم نظر یک نفر در طول زمان تغییر کرده، در این شرایط 

اکثریت آرا نیز ممکن است تغییر کند.

درباره  سال  چند  و  سی  این  در  که  شبهاتی  از  یکی 
شورای نگهبان وجود دارد، شبهه عدم بی طرفی است. 
شما در فرمایشاتتان شأن شبه قضایی برای شورای نگهبان 
قائل شدید، اگر این شأن را بپذیریم، در بسیاری از موارد 
نگهبان صدق  اعضای شورای  درمورد  دادرس  رد  قاعده 
تشکلی  عضو  نگهبان  اعضای شورای  از  بعضی  می کند. 
بودند که برای انتخابات های مختلف کاندیدا معرفی کردند 
یا صراحتا از تریبون نمازجمعه یا سایر سخنرانی هایشان 
از یک کاندیدا حمایت کردند. صرف اینکه بگوییم فقهای 
شورای نگهبان عدالت دارند، کافی است؟ آیا این شائبه 
نقض بی طرفی - که عموما درباره فقهای شورای نگهبان 
صدق می کند و نه حقوقدان ها- واهی است یا واقعا وجود 
دارد؟ شورای نگهبان برای رفع این شبهه باید اقدامی بکند 
یا خیر؟ سوال دیگرم به فرمایش آخر شما برمی گردد، فرض 
کنید شورای نگهبان قرار است مدیر و مدبر بودن یک فرد 
را تشخیص دهد. آیا این تشخیص را خودش انجام می دهد 
با مثل مجمع تشخیص و مجلس از کارشناسان و متخصصان 
کمک می گیرد، چون اکنون شورای نگهبان موسسه ای 
برای مسائل فقهی در قم راه انداخته است، اما ظاهرا برای 

مسائل سیاسی و اداری چنین اتفاقی نیفتاده است.
که  است  این  اولش  قسمت  دارد.  بخش  چند  شما  سوال   
آیا شورای نگهبان بی طرف است در حالی که برخی از اعضا در 
تشکل ها حضور دارند؟ از اینجا به بعد من به عنوان سخنگوی 
شورای نگهبان صحبت نمی کنم، به عنوان یک حقوقدان عضو 
شورای نگهبان نظر شخصی ام را می گویم. در بسیاری از کشورهای 
دنیا، شورای قانون اساسی از اعضایی تشکیل شده اند که مواضع 
و انتخاب های سیاسی روشنی دارند. به عنوان مثال شورای عالی 
قانون اساسی فرانسه در مقاطعی از برخی از سران اصلی جناح چپ 
تشکیل  شده بود یا چهره های برجسته  جناح راست در آنجا حضور 

داشتند. ما هم در شورای نگهبان اعضایی داریم - چه حقوقدان و 
چه فقیه- که به دلیل ایده های اساسی انقلاب اسلامی که تاکید 
دارد بی تفاوت نباشیم، دارای انتخاب های سیاسی هستیم. بنابراین 
داشتن انتخاب سیاسی عیب نیست. اما سوال این است که با وجود 
داشتن یک انتخاب سیاسی، می توان داوری بی طرفانه کرد؟ در 
همه جای دنیا قضاتش در انتخابات رأی می دهند و انتخاب سیاسی 
دارند با این حال به تصمیمات قضایی آنها احترام گذاشته می شود. 
اینکه یک عضو شورای  امکان  بله.  بنابراین پاسخ مثبت است، 
نگهبان انتخاب سیاسی داشته باشد اما تربیت اجتماعی، حقوقی، 
فقهی و اخلاقی او به گونه ای باشد که انتخاب شخصی اش را در 

زمان داوری کنار بگذارد، وجود دارد.
انتخاب های  که  است  این  می شود،  مطرح  که  بعدی  سوال 
شخصی، فرد را از راه تعادل و داوری بی طرفانه خارج نمی کند؟ 
جواب من این است که این اشخاص عمدتا اشخاصی هستند که از 
نظر سوابق شخصی و قابلیت های حرفه ای می توانند چنین کاری 

بکنند یعنی داوری بدون دخالت انتخاب سیاسی شخصی.
سوال مهم دیگری که مطرح می شود این است که اگر بدانیم 
اشخاص عادلانه رفتار می کنند، برای ایجاد نظم و آرامش در جامعه 
بگذاریم؟  نمایش  به  را  اجرای عدالت  باید  اینکه  یا  کافی است 
انگلیسی ها یک ضرب المثل حقوقی و قضایی دارند که می گوید 
"عدالت انجام دادنی نیست، دیدنی است". یعنی باید عدالت را 
به نمایش بگذاریم. اگر به فرمایشات مقام معظم رهبری در طول 
سال های مختلف خطاب به قوه قضائیه دقت کنیم، بیشتر به این 
نکته تاکید دارند که طوری رفتار کنند که مردم احساس کنند 
دادگستری ملجاء و پناه آنهاست. شما به قاعده رد دادرسی در آیین 
دادرسی اشاره کردید، در آنجا می گوید اگر یک قاضی قبلا نسبت به 
کسی اظهار نظری کرده یا نسبت خویشاوندی با او دارد، از تصمیم 
گیری اجتناب کند و پرونده را به قاضی دیگری واگذار کند. در اینجا 
منظور این نیست که در چنین شرایطی قاضی قطعا دچار لغزش 
می شود، خیر اینگونه نیست. من خودم را مثال می زنم، من چند 
سال سابقه قضایی دارم و در خودم این اعتماد و اعتقاد را می بینم 
که اگر پدر یا برادرم یک طرف دعوا باشند و حق با آنها نباشد، 
قاطعانه و بدون اینکه هیچ احساس خاصی داشته باشم، علیه آنها 
رأی دهم، من برای این کار تمرین کرده ام؛ در بسیاری از پرونده ها 
استاد دانشگاه من، وکیل پرونده بوده و شأن استاد برای من شأن 
بسیار بالایی است اما علیه موکل او رأی داده ام چون قانون این را 

می گوید و خداوند این را می خواهد.
عرض من این است که منظور از وجود مقررات مربوط به رد 
دادرس این نیست که این افراد حتما دچار لغزش می شوند؛ بلکه 
غرض این است که در صورت وجود جهات رد، اطمینان در عموم 
ایجاد نمی شود که قضاوت بی طرفانه بوده. شائبه ها متراکم می شود 
و ممکن است حالت بی اعتمادی در بخشی از جامعه ایجاد شود. 
برای اینکه از چنین امری احتراز شود، در امور قضایی می گویند 
که فردی که قبلا اظهارنظر کرده یا نسبت فامیلی دارد در پرونده 
دخالت نکند. اما مقررات انتخاباتی، قانون اساسی و آیین نامه داخلی 
شورای نگهبان این جهات رد را پیش بینی نکرده است. اصولا قانون 
باید مقرر کند که عضو شورای نگهبان حق ندارد انتخاب سیاسی 
خود را آشکارا در تریبون ها اعلام کند. البته شاید از روح مقررات و 
یا اصول حقوقی بتوان نتیجه گرفت که اعضای شورای نگهبان هم 
مانند مقام معظم رهبری بگوید من یک رأی دارم و کسی از رأی 

من خبردار نیست و کسی از جانب من حرفی نزند.
این است که نماینده  قاعده کلی درباره نمایندگان مجلس 
مجلس در اظهارنظر آزاد است، منتها تفسیر و استنباط این است 
که این آزادی نمی تواند مجوز ارتکاب جرم باشد، جرم امری تعریف 
شده است، اهانت و فحاشی جرم است. اما اگر نماینده مجلسی 
وزیری را مورد انتقاد قرار دهد و بگوید که شما خلاف قانون عمل 

کردید، این مصداق اهانت نیست.
در برخی از کشورها در مورد دادگاه های قانون اساسی در مورد 
مسائلی که به شورای قانونی اساسی ارجاع می شود، مقرر شده 
اعضای شورا حق ندارند اظهار نظر قبلی داشته باشند و نظرشان را 
افشا کنند. اما ما در قوانین انتخاباتی خود چنین امری را پیش بینی 
نکرده ایم. البته نظر بنده این است که برای اینکه تصمیمات ما 
احساس عدالت را ایجاد کند و شائبه را نزد بعضی ها از بین ببرد، 
بهتر است انتخاب های سیاسی خود را مثل مقام معظم رهبری 
مخفی کنیم و فقط در ورق رأی مان آن را نشان دهیم و در 
تریبون ها انتخاب های سیاسی خود را فریاد نزنیم. این کار برای 

نمایش عدالت موثر است.

 این شائبه ها به جایگاه شورای نگهبان ضربه نمی زند؟
نیز  بهتری  وضعیت  می توانیم  وضعیتی  هر  به  نسبت  ما   
که  است  این  من  شخصی  استنباط  و  برداشت  کنیم.  تصور 
متانت هر کدام از ما و عدم افشای مواضع انتخاباتی ما کمک 
می کند که اعتبار شورای نگهبان بیش از پیش حفظ شود. شما 
می توانید نظر شخصی بقیه اعضای محترم را از خود عزیزان 

سوال فرمایید.

 در این شرایط نیاز به اصلاح قوانین انتخاباتی یا آیین 
نامه داخلی شورای نگهبان وجود دارد؟

آیین  به  نگهبان   من شخصا عقیده دارم که ما در شورای 
رسیدگی و رفتار حرفه ای مفصل تر از آنچه که اکنون هست، نیاز 
داریم. ان شاء الله در آینده این فرصت فراهم شود که ما به آیین نامه 
داخلی خود بپردازیم. بعد از گذشت سی و اندی سال از شکل گیری 
شورای نگهبان باید پیشرفت کنیم. این پیشرفت باید در ساختار و 

قواعد مربوط به رفتارمان خودش را نشان دهد.

 پس آیین نامه داخلی شورای نگهبان باید تغییراتی 
داشته باشد.

 به نظرم می رسد که اگر آیین نامه داخلی را دقیق تر مورد توجه 
و عنایت قرار دهیم، می تواند به شورای نگهبان کمک کند که اگر 
اشخاصی شائبه هایی دارند، شائبه ها برطرف شوند. البته این ادعا 
که نسبت به شورای نگهبان انتقاد و نارضایتی زیاد است متکی به 
دلیل علمی نیست. دعوای انتخاباتی نیز مثل هر دعوایی، یک برنده 
دارد و یک بازنده. در بسیاری از اوقات کسانی که از اعمال قانونی، 
ناراضی هستند، مطبوعات را ابزار بیان نارضایتی خود قرار می دهند 
و اعلام می کنند که انتخاب شورای نگهبان درست نبوده است. اما 
به نظر من باید این موارد را دقیق تر بررسی کرد. من مطبوعات و 
مقالات را می خوانم مثلا درباره مسئله ای مثل نظارت استصوابی 
مطالبی نوشته می شود که نشان می دهد حتی مفهوم درستی از 
نظارت استصوابی نزد نویسنده و معترض وجود ندارد. بعضی فکر 
می کنند نظارت استصوابی به معنای نظارت سلیقه ای و دلبخواهی 

است در حالی که اینطور نیست.
برخی از شائبه ها باید رفع شود، برخی از مباحث به ویژه مباحث 
فقهی و حقوقی باید در فرصتی مناسب و دور از دعواهای سیاسی 
و در محیط های علمی با آرامش موضوع بحث قرار بگیرد تا ما به 

نتایج روشنی برسیم.

اصلاح طلبان برای کاندیداتوری در مجلس هفتم تصمیم 
گرفتند ثبت نام حداکثری انجام دهند تا ردصلاحیت آنها 
هزینه داشته باشد، البته شورای نگهبان نیز این هزینه 
نفر  هزار  از ۵  بیش  دوره صلاحیت  آن  در  و  پذیرفت  را 
تایید نشد. چند روز پیش خانم فائزه هاشمی در نشست 
مجلس  برای  را  سیاست  همین  دوباره  کارگزاران  حزب 
دهم پیشنهاد داد. با توجه به اینکه در ثبت نام حداکثری 
بسیاری از افراد ناشناخته هستند و امکان رأی آوری شان 
پایین است، به نظر شما این روند به نوعی بازی خوردن 

شورای نگهبان از یک جناح نیست؟
قواعد مربوط به مبارزات سیاسی، روشن است و قواعد مربوط به 
عمل شورای نگهبان و مجریان و ناظران انتخابات نیز قواعد حقوقی 
روشنی است. اینها نباید یکدیگر را تحت تاثیر قرار دهد، فعالان 
سیاسی در ایران، به موجب قانونی اساسی و قوانین عادی اختیار 
دارند در حدود قانون فعالیت سیاسی داشته باشند، سلیقه خود را 
در معرض نمایش بگذارند، بر سلایق خود اصرار بورزند. داوطلب 
شدن اشخاص برای مجلس شورای اسلامی و سایر انتخابات ها یک 
حق است و ما به هیچ وجه نمی توانیم این حق را از کسی سلب 
بکنیم. اگر 10 هزار نفر خود را صالح ببیند، حق دارند که برای 
کاندیداتوری ثبت نام کنند و ما در مورد عزم یک یا چند گروه 
سیاسی برای حضور و ثبت نام پررنگ به هر دلیلی نمی توانیم کار 
خلاف قانون انجام دهیم، آنها آزادند که ثبت نام کنند. از آن طرف 
وزارت کشور، نهادهای اجرایی و شورای نگهبان نیز قواعد روشنی 
برای احراز شرایط ثبت نام شوندگان دارند، آنها نیز باید قانون را 
اجرا کنند. بنابراین من هیچ داوری ای درباره اینکه هر کدام از 
سلایق سیاسی چه تعداد داوطلب معرفی کنند، به عنوان عضو 

شورای نگهبان ندارم.
اما از این به بعد کار به دست فعالان سیاسی، خیرخواهان کشور 
و کسانی که ایران اسلامی و قدرت و عزت آن و تقویت پایه های 
انقلاب اسلامی برایشان مهم است، خواهد بود. قبلا نیز عرض کرده 
ام ما باید توجه داشته باشیم که باید زمینی را که در آن مسابقه 
می دهیم، حفظ کنیم. باید ایران مقتدر و قوی داشته باشیم تا در 
سایه امنیت و اقتدار بتوانیم سلیقه های سیاسی و ایده های خود را 
به پیش ببریم. چه راست باشیم و چه چپ، نباید طوری رفتار کنیم 
که بستر مسابقه به خطر بیفتد. ممکن است برخی مسائل گروهی 
و سیاسی ما ایجاب کند که رفتاری را پیش بگیریم، اما اگر این 
رفتار به بی نظمی و تند و رادیکال شدن فضا منتهی شود، باید از 
خود سوال کنیم که آیا انتخاب سیاسی خوبی داشته ایم؟ آیا گروه 
ما، روش، منش و استراتژی مناسبی را انتخاب کرده است. هدف 
از انتخابات این است که بهترین ها با برنامه های موفق تر، قدرت 
بگیرند تا به حفظ عزت و اقتدار ایران اسلامی کمک کند. این 
استراتژی یک انتخاب سیاسی است که باید درباره اش فکر کنیم. 
به نظر من، در همه سلیقه های سیاسی داخل نظام افرادی به اندازه 
کافی هستند که واجد شرایط انتخاب شدن باشند و بتوانند بدون 
اینکه هزینه ای برای نظام ایجاد کنند، سلیقه سیاسی خود را در 
مجلس شورای اسلامی یا سایر نهادها نمایندگی کنند. بنابراین 
وقتی می توانیم دست به انتخاب عقلایی بزنیم، چرا باید هزینه ای 
را ایجاد کنیم که فقط برای شورای نگهبان نیست. اختلافات و 
خصومت ها نباید ما را از جاده عدالت منحرف کند. گاهی اوقات دو 
گروه سیاسی با هم دعوا می کنند و حواسشان نیست که هزینه ای 
که ایجاد می کنند برای گروه مقابل نیست، برای کل نظام است. 
این سخن من تنها یک توصیه خیرخواهانه و وطن پرستانه به تمام 

فعالان سیاسی است.

مشاهده شده که شورای نگهبان صلاحیت فردی را برای 
مجلس یا خبرگان رد کند، ولی همین فرد بتواند از مجلس 
رأی اعتماد بگیرد و وزیر شود. برای افکار عمومی این سوال 
پیش می آید که چطور یک نفر صلاحیت نماینده شدن را 
نداشته اما توانسته است وزیر شود؟ مشخصا آقای علوی در 
جلسه رأی اعتماد خود برای تصدی وزارت اطلاعات به این 
مسئله اشاره کردند که رهبری از ردصلاحیت ایشان ابراز 

تاسف کرده بودند.
 یک وقتی شورای نگهبان به یک نفر می گوید صلاحیت شما 
رد شده است به این دلیل که مثلا مانع مربوط به سابقه کیفری 
یا سوء شهرت در سابقه شما وجود دارد. این موارد ممکن است 
مانع از حضور افراد در سایر پست ها و سنگرها نیز بشود، اما وقتی 
می گوید عدم احراز صلاحیت، یعنی شورای نگهبان فقط می گوید 
که نتوانسته است آن فرد را بشناسد و داوری دیگری در مورد او 
نمی کند.پیش تر هم گفتم که شورای نگهبان بر اساس فرآیندهایی 
که در قانون هست، اگر صلاحیت کسی را احراز نکرد، دلیل حذف 
آن فرد از سیستم دولتی یا سایر مناصب نیست، چراکه به موجب 
قانون مکانیزم انتخاب وزیر با مکانیزم تایید صلاحیت برای مجلس 
از دو آیین متفاوت پیروی می کند. ممکن است با یکی از این 
مکانیزم ها شرایط لازم احراز نشود و با دیگری ممکن باشد. در 
مورد انتخاب وزیر، رئیس جمهور حق دارد که هر کسی را بخواهد 
به مجلس معرفی کند و نمایندگان مجلس حق دارند با رای گیری 
تصمیم بگیرند که فرد پیشنهادی برای وزارت مناسب است یا نه و 
شورای نگهبان نمی تواند در مورد تصمیم مجلس برای انتخاب وزرا 
اظهار نظر کند. دو آیین می تواند به دو نتیجه متفاوت منتهی شود 

و این امر چندان دور از ذهن نیست.

نگهبان می تواند صلاحیت کاندیداهای  اینکه شورای 
منتها  است،  درستی  حرف  کند،  تایید  را  خبرگان 
از  بعضی  و  فقها  تمام  وقتی  نمی شویم  دور  شبهه  دچار 
حقوقدان های شورای نگهبان، باید صلاحیت خودشان را به 

عنوان نامزدهای انتخابات خبرگان تایید کنند؟
 مسئله تایید صلاحیت خبرگان و شبهه دور در فرضی غیر 
از آنچه شما اشاره کردید، قابل طرح است. شبهه دور مربوط به 
این موضوع است که مقام معظم رهبری فقهای شورای نگهبان 
را تعیین می کنند و این فقها باید صلاحیت اعضای خبرگانی 
را تایید کنند که قرار است درباره رهبری نظر بدهند. که این 
موضوع جوابش این است که این شرایط از نظر منطقی دور 
رئیس  را  عالی  قضات  احکام  کشورها  از  بسیاری  در  نیست؛ 
جمهور صادر می کند اما اختلافات و دعاوی مربوط به همان 
رئیس جمهور و تشکیلات تحت نظرش را همان قاضی منصوب 
رئیس جمهور بررسی می کند. اینکه یک مقام عالی در کشوری، 
افرادی را منصوب کند که وظیفه آنها مربوط به همان مقام عالی 
باشد، موضوع رایجی در همه جای دنیاست. شما ممکن است 
سوال کنید که چه تضمینی وجود دارد؟ آنها سعی کرده اند با 
تاکید بر ویژگی های شخصی، فرهنگ تصمیم گیری مستقل و 
مثال  عنوان  به  کنند.  را حل  مربوطه  مشکل  رفتار حرفه ای، 
کسی که سابقه طولانی قضاوت و دادرسی و کارنامه درخشانی 
داشته باشد، وقتی رئیس جمهور می گوید تو عضو شورای عالی 
قانون اساسی هستی، فرهنگ و تربیت قضایی او تضمین کننده 
رعایت بی طرفی و استقلال اوست، لذا استقلال به عنوان یک 
فرهنگ در مورد این نوع انتخاب های متقابل تضمین کننده 
صحت عمل آن نهاد است. در مورد شورای نگهبان نیز همین 
طور است، ما باید اینگونه به ماجرا نگاه کنیم که وقتی رهبری 
تمرین زهد و  انتخاب می کند که سال های طولانی  را  کسی 
تقوا و ممارست در امور دینی داشته و در بعد از انقلاب فعالیت 
سیاسی بیطرفانه انجام داده است و حکم این افراد مدت دار 
باشد، چنین شخصیتی تضمین کننده استقلالی است که لازمه 

اینگونه مناصب است.
اما در مورد نکته ای که شما اشاره کردید که فقهای شورای 
قانون  موجب  به  هستند،  خبرگان  نمایندگی  داوطلب  نگهبان 
مصوب مجلس خبرگان در باب انتخابات در مواردی که عضوی 
از شورای نگهبان داوطلب باشد، نظارت در آن حوزه بدون حضور 
آن شخص انجام می شود، یعنی کسی که کاندیدای تهران است، 
نمی تواند بر حوزه تهران نظارت کند. اما کسی که کاندیدای حوزه 
قم باشد، می تواند بر حوزه تهران نظارت داشته باشد اما نقشی 
در نظارت در قم ندارد. در مورد رای گیری برای صلاحیت ها نیز 
من بر اساس اطلاعاتی که کسب کرده ام در این باره قاعده ای 
وجود ندارد اما ظاهرا رویه اینگونه است که وقتی که صلاحیت یکی 
از اعضای شورای نگهبان بررسی می شود، آن شخص در جلسه 

شرکت نمی کند.

نکته

اخبار

 حضور شبانه روزی مخالفان دولت در صداوسیما؛

ائتلاف ضرغامی- احمدی نژاد 
و یک داستان قدیمی

روزی که یاران ضرغامی نام حامیان گفتمان سوم تیر را برای خود برگزیدند 
کمتر کسی به آنان خورده گرفت چرا که در سیاست ایران هیچکس به اندازه 

ضرغامی شبیه احمدی نژاد نیست.
مهندس ضرغامی سابقه رفاقت سه دهه ای با محمود احمدی نژاد دارد. همان زمان که 
دانشجویان خط امام از دیوار سفارت بالا می رفتند، ضرغامی و احمدی نژاد دیرتر به صحنه 
رسیدند و بعد که دانشجویان خط امام در پست های حکومتی قرار گرفتند، دود این دیر 
رسیدن بیشتر به چشمشان رفت، اما زمانی که ورق برگشت و خط امامی های دهه شصت 

بدل به اصلاح طلبان دهه هفتاد شد، زمان انتقام آن نادیده گرفتن فرا رسید.
اگر کسی دادگاه  روزنامه سلام را که عباس عبدی و ابراهیم اصغرزاده و البته موسوی 
خوئینی ها را تحت فشار قرار داده بود، از یاد برده باشد و فراموش کرده باشد که محمود 
احمدی نژاد شاکی اصلی آن دادگاه بود، اما کمتر کسی است که تلاش های ضرغامی را 
در معاون پارلمانی صداوسیما فراموش کرده باشد که تمام تلاش خود را برای ضربه زدن 
به برخی نمایندگان، مثل محسن میردامادی و شمس الدین وهابی و محمد نعیمی پور 

فراموش کرده باشد.
اگر چه هیچ علاقه ای میان احمدی نژاد و بسیاری از اصولگرایان نیست، اما نگاه مشترک 
بارها و بارها به کمک اصولگرایان آمده است و این بار همین نگاه همرزمان زودتر رسیده 
به سفارت آمریکا در سال 58 اتحادی استراتژیک بین احمدی نژاد و ضرغامی به وجود 

آورده است.
حسین روستا آزاد )عضو شورای مرکزی جمعیت ایثارگران و رئیس وقت دانشگاه 
شریف( فریدالدین حداد عادل )فعال رسانه ای بسیاری از نشریات نهادهای مذهبی و نظامی 
و جریان اصولگرا( مهرداد بذرپاش )رئیس سابق سازمان ملی جوانان و مدیرعامل گروه 
خودروسازی سایپا( زهره الهیان )فعال سیاسی اصولگرا( و محمود فرشیدی )وزیر آموزش 
و پرورش دولت قبل( از جمله افرادی بودند که توسط دارابی دیگر عضو ارشد جمعیت 
ایثارگران تحت عنوان شورای راهبردی به شبکه های مختلف سیما فرستاده شدند تا در 
آخرین سال های دولت احمدی نژاد، دولت او که مغضوب قسمتی از اصولگرایان شده بود 

در صداوسیما تنها نماند.
محمد سرافراز نیز که در ابتدای کار سعی داشت با چابک سازی صداوسیما تا حدی مانع 
حضور افراد در این سازمان عریض و طویل شود، در ادامه کار وقتی با مقاومت و حملات 
رسانه های نزدیک به احمدی نژاد مواجه شد، تئوری چابک سازی را در گنجه گذاشت و به 

سراغ همان مسیر پیشین رفت.
هرچند ضرغامی هرگز برای اصولگریان اعتبار و جایگاه لاریجانی را نداشته تا به عنوان 
محور جریان اصولگرایی معرفی شود، اما اما به نظر می رسد او این روزها دست به کار شده 
است تا با استفاده از قدرت نفوذ بر صداوسیما و شهرت احمدی نژاد، لیستی برای انتخابات 

مجلس آماده کند.
به گزارش ایلنا، بده بستان بی حد و حصر دولت نهم و دهم با صداوسیما در مجموع 
شرایطی به وجود آورده است که صدای کارشناسان متعدد صداوسیما شبیه تندترین 
رسانه های مخالف دولت شده است و شاید ایران تنها کشور دنیا باشد که تلویزیون دولتی 

آن از جناح شکست خورده در انتخابات تا این اندازه حمایت می کند!
در این میان صداوسیما اگر تحت فشار مجبور شود گاهی از کارشناسان نزدیک به دولت 
نیز استفاده کند، از افرادی همچون صادق خرازی دعوت می کند که بارها و بارها انتقاد خود 
را از دانشجویان خط امام ابراز کرده است. با این حال آنچه نگران کننده است، تاثیرگذاری 

یک ماجرای قدیمی بر تصمیم های فراگیرترین رسانه دولتی جهان است.
قرابت احمدی نژاد و ضرغامی که راه سیاستمداران را به رسانه رسانه ملی باز کرده بود 
موجب شد برخی از همین چهره ها نیز راه مجلس را در پیش گیرند. نزدیک به صد نفر از 
مدیران صداوسیما، نامزد بالقوه انتخابات پیش رو به شمار می روند که در جدول زیر اسامی 
تعدادی از مشهورترین آنان را می بینید؛ افرادی که بسیاری از آنها از حامیان ضرغامی-

احمدی نژاد هستند، به همراه چهره هایی که پس از افزایش انتقادها به محمود احمدی نژاد 
تصمیم گرفتند فاصله خود را با این جریان کمی بیشتر حفظ کند.

وکیل شاکیان مرتضوی در پرونده تامین اجتماعی:

بخش مهم تخلفات مرتضوی 
هنوز به دادگاه ارسال نشده است

وکیل شاکیان مرتضوی در پرونده تامین اجتماعی گفت: بخشی از اتهامات 
پرداخت  و  زنجانی  بابک  به  شستا  شرکت های  واگذاری  مورد  در  مرتضوی 
کارت های هدیه به معاون رییس جمهور سابق و برخی از نمایندگان مجلس در 

مرحله دادسرا بوده و مقام قضایی برای آن تامین مناسب اخذ کرده است.
مصطفی ترک همدانی در مورد اظهارات سعید مرتضوی مبنی بر اینکه در پرونده 
کهریزک تبرئه و در پرونده سازمان تامین اجتماعی به حبس و جزای نقدی محکوم 
شده، گفت:  چنانچه فرض را بر صحت گفته های مدیرعامل سابق سازمان تامین اجتماعی 
بگذاریم، اینگونه نیست که کل محکومیت ایشان بایت جرائم و تخلفات صورت گرفته 

همین مقدار باشد.
به گزارش ایلنا، وی ادامه داد:  در شکایتی که اینجانب به اتفاق همکارانم در آذر ماه سال 
92 و پیش از وصول گزارش هیات تحیق وتفحص مجلس شورای اسلامی به قوه قضاییه، 
ارائه کردیم؛ موارد متعدد عناوین مجرمانه از مدیر عامل سابق سازمان تامین اجتماعی 
تحت عنوان خیانت در امانت،  اختلاس و اخلال در نظام اقتصادی صورت گرفت و خواستار 

رسیدگی و پیگیرد قانونی متهم در این موارد شدیم.
وکیل شاکیان مرتضوی در پرونده تامین اجتماعی با بیان اینکه پس از ما نماینده و وکیل 
سازمان تامین اجتماعی نیز با حضور در دادسرای کارکنان دولت علیه مدیرعامل سابق 
تامین اجتماعی اقامه دعوی کرد، افزود: بخشی از جرائم ارتکابی توسط آقای مرتضوی با 
موضوع اتهامی تحصیل مال از طریق نامشروع با صدور قرار مجرمیت و کیفرخواست در 
بهمن ماه سال گذشته به شعبه 79 دادگاه کیفری رسیدگی و تاکنون ادامه داشته است 
و عنقریب نسبت به شکایت و محورهای توضیح داده شده در گزارش تحقیق وتفحص در 

دادسرا اظهارنظر خواهد شد.
تامین  مدیرعامل سابق سازمان  علیه  ما  مورد شکایت  در  هنوز  کرد:   تاکید  وی 
اجتماعی قرار مجرمیت صادر نشده، اما از سوی مقام قضایی در مورد بخشی از اتهام ها 
در مورد واگذاری شرکت های شستا به بابک زنجانی و پرداخت کارت های هدیه به معاون 

رییس جمهور سابق و برخی از نمایندگان مجلس تامین مناسب اخذ شده است.
ترک همدانی ابراز امیدواری کرد هرچه زودتر قرار مجرمیت و کیفرخواست این بخش از 
پرونده تخلفات تامین اجتماعی صادر و پرونده برای رسیدگی به دادگاه کیفری ارسال شود.

جعفرزاده ایمن آبادی:

تیم دولت قبلی هوشمندانه در پی بازگرداندن 
احمدی نژاد به تیتر اخبار است

یک نماینده مجلس نهم گفت: تیم دولت قبلی به نحوه هوشمندانه ای جریان 
رسانه ای کشور را دنبال کرده تا بهانه های مختلف در تیتر اخبار قرار گیرند.

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در پاسخ به روند شکایت تعدادی از نمایندگان مجلس 
از احمدی نژاد در قوه قضاییه، تصریح کرد: قوه قضاییه انصافاً قوه مستقلی است و به نظر 
می رسد در زمان مناسب به این شکایت نیز رسیدگی می کند و نمایندگان مجلس نیز در 

این راه از قانون تمکین می کنند.
این نماینده مردم در مجلس نهم، همچنین ادامه داد: تیم دولت قبلی به نحوه 
هوشمندانه ای جریان رسانه ای کشور را دنبال می کند و به بهانه های مختلف علاقه دارند در 

تیتر اخبار قرار گیرند و احمدی نژاد را به تیتر اخبار بازگردانند تا فراموش نشوند.
این عضو فراکسیون ایثارگران مجلس شورای اسلامی، همچنین در مورد جرایم مالی 
برخی افراد منتسب به دولت قبل و لزوم رسیدگی به آنها در آستانه انتخابات پیش روی 
مجلس شورای اسلامی یادآور شد: با توجه به بیداری که در دستگاه های نظارتی بوجود 
آمده و قاطعیت قوه قضاییه، کسی در انتخابات آینده مجلس فرصت استفاده از پول های 

شبهه دار را نخواهد داشت.

سخنگوی شورای نگهبان:

اعضای شورای نگهبان انتخاب های سیاسی خود را فریاد نزنند
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در كسب عزّت و افتخارات دنيوى با هم به رقابت 
برنخيزيد و به زيور و نعمت آن، سرخوش نشويد و 

بر سختى و مشقّت دنيا، بى تابى مكنيد.

سه شنبه - بیست و هفتم مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3794 روزنامه

هاشمی و نوبخت؛ جمعه در قم
گفته می شود: وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی روز جمعه در مراسم ویژه روز پزشک در قم 
شرکت می کند.  سید حسن قاضی زاده هاشمی که روز جمعه برای دیدار با مراجع عظام به قم سفر می کند، 
سخنران پیش از خطبه های نماز جمعه قم خواهد بود. مراسم روز پزشک با حضور علی لاریجانی و محمدباقر 
نوبخت و سید حسن قاضی زاده هاشمی روز جمعه در سالن اجتماعات مرکز فقهی ائمه اطهار برگزار می شود.

روزنامه کیهان از مردم اصفهان عذرخواهی کند
گفته می شود: آیت الله سید یوسف طباطبایی نژاد نماینده ولی فقیه در استان اصفهان گفت: روزنامه 
کیهان در حالی مراسم تشییع شهدای غواص در اصفهان را هتک حرمت دانست که شور وصف ناپذیر و 
حرکت استکبار ستیزی مردم در تشییع شهدا حماسه ای تاریخی خلق کرد، لذا باید رسما از مردم اصفهان 

عذرخواهی کند.

حذف 11 پسُت دولتی و وزارتی در عراق
گفته می شود: حیدر العبادی نخست وزیر عراق روز یکشنبه به منظور مبارزه با فساد و سوء مدیریت، 
دستور حذف 11 پُست دولتی و وزارتی را صادر کرد. به گزارش رویترز از بغداد، العبادی با این دستور سه 
پست معاونت نخست وزیر و همچنین پست وزارت حقوق بشر، وزیر مشاور در امور زنان و استان ها و یک 
پست وزیر مشاور دیگر را حذف کرد. همچنین وزارت علوم و فناوری با وزارت آموزش عالی ادغام می شود. 
همچنین وزارت شهرداری ها با وزارت مسکن ادغام می شود. وزارت گردشگری و آثار باستانی هم قرار است 
با وزارت فرهنگ یکی شود. اکثر شهرهای عراق در چند هفته گذشته صحنه تظاهرات مردمی در اعتراض به 

فساد و کمبود خدمات عمومی بوده است.

انحصار شرکت مخابرات شکسته می شود
گفته می شود: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر آنکه دلیل اصلی واگذاری شرکت مخابرات 
شکستن انحصار دولتی و کاهش هزینه های مردم بوده است، گفت: وزارت ارتباطات در هفته دولت برای 
تعدادی از شرکت هایی که در حوزه تلفن ثابت فعالیت می کنند، پروانه کار صادر خواهد کرد. محمود واعظی 
افزود: شرکت مخابرات ایران مانند بسیاری از شرکت های دیگر مقداری از سودهای بدست آمده را بایستی 
صرف توسعه زیرساخت های مخابراتی به منظور ارائه خدمات کم هزینه تر به مردم کند که به طور حتم پس 

از گذشت زمان کوتاهی این اقدام برای شرکت مخابرات نیز سودآور خواهد بود.

تکذیب بازداشت یک طلبه در اصفهان
گفته می شود: منابع امنیتی استان اصفهان بازداشت یک طلبه در اصفهان همزمان با مراسم تشییع 
شهدای غواص را تکذیب کردند. منابع امنیتی استان اصفهان در واکنش به مطالب منتشره در برخی رسانه ها 
ازجمله شبکه های اجتماعی مبنی بر بازداشت یک طلبه در اصفهان همزمان با مراسم تشییع پیکر شهدای 

غواص، این مطالب را کذب، خلاف واقعیت و نوعی حاشیه سازی و حرکتی اختلاف افکنانه عنوان کردند.

ثبت ساعتی 19 طلاق در کشور 
گفته می شود: معاون دفتر سلامت خانواده وزارت بهداشت گفت: در سال 93 به ازای هر ساعت 19 
طلاق در کشور ثبت شد و متاسفانه 80 درصد مطلقه های کشور زیر 30 سال هستند. محمد اسلامی در 
همایش ازدواج و سلامت در جوانان در سخنانی پنج سال اول زندگی را حساس ترین دوران دانست و افزود: 
50 درصد طلاق ها در این دوره اتفاق می افتد و نیاز به مراقبت خانواده ها و کسب مهارت های لازم احساس 

می شود.

2۶۳ ایرانی هنوز در لیست تحریم ها هستند
گفته می شود:  نوذر شفیعی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس، از بررسی بخش دیگری از 
ابهامات »برجام« در این کمیسیون خبر داد و گفت: به گفته عراقچی، حدود 800 نفر از لیست تحریم ها خارج 

شده اند و 263 نفر هنوز در این فهرست قرار دارند.

برگزاری عروسی های هوایی در تهران!
گفته می شود: امروز برای برگزاری یک جشن عروسی شیک و به یاد ماندنی در تهران، عروس و 
دامادهای پولدار پایتخت نشین، هلی کوپتر را جایگزین ماشین عروس خود کرده اند. به گزارش تابناک، 
برگزاری مراسم عروسی می تواند یکی از اتفاق های خوشایند برای هریک از زوج های جوانی باشد که آماده 
تشکیل زندگی مشترک هستند، در این میان هر یک از کشورهای جهان، رسم و رسوم خاص و ویژه خود را 
برای برگزاری چنین مراسمی دارند؛ البته این امر بسته به شرایط افراد نیز متفاوت است، به طوری که برگزاری 

چنین مراسمی در شهر و روستا و حتی از شهری به شهر دیگر تفاوت های چشمگیری با یکدیگر دارند.

ازدواج ۳۶۰ دختر کمتر از 1۴ سال در کشور
گفته می شود: رئیس اورژانس اجتماعی سازمان بهزیستی گفت: در سال های گذشته 360 دختر در 
سن کمتر از 14 سالگی ازدواج کنند که متاسفانه 10 مورد از آنان کمتر از 10 سال سن داشتند. مجید 
ارجمندی در همایش منطقه ای نقش سلامت روانی- اجتماعی دختران در توسعه اجتماعی با اشاره به آمار 
دختران فراری در سال های گذشته تصریح کرد: بر اساس نتایج یک پژوهش ملی، بیشترین آمار مربوط به 
دختران فراری در سال های گذشته مربوط به دخترانی بود که به خاطر خشونت های فیزیکی پدر و مادر از 
خانه فرار می کردند ولی در حال حاضر اکثریت این قشر به خاطر اینکه در دامن اعتیاد و تعرض جنسی قرار 

نگیرند از خانه فرار می کنند.

۳1 ایرانی در فهرست برترین های جهان
گفته می شود: بنا بر اعلام مرکز توسعه و هماهنگی اطلاعات و انتشارات علمی معاونت تحقیقات 
و فناوری وزارت بهداشت، 31 دانشمند برتر علوم پزشکی کشور در فهرست یک درصد دانشمندان برتر 
پراستناد دنیا در رشته موضوعی مربوطه قرار گرفته اند. در این فهرست، دانشگاه های علوم پزشکی تهران با 
17 دانشمند، اصفهان با چهار دانشمند، تبریز با سه دانشمند، شیراز با دو دانشمند و دانشگاههای علوم پزشکی 
شهید بهشتی، مشهد، زنجان، بقیه الله و جهاد دانشگاهی هر کدام با یک دانشمند برتر قرار دارند. دکتر رویا 
کلیشادی، دکتر لیلا آزادبخت، دکتر ژاله ورشوساز و دکتر احمد اسماعیل زاده از اعضای هیات علمی دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان در گروه یک درصد دانشمندان پراستناد دنیا قرار گرفته اند. دانشگاه علوم پزشکی و 
خدمات بهداشتی درمانی اصفهان بعنوان یکی از دانشگاههای بزرگ دولتی استان و کشور حدود 13 هزار 

دانشجو و 600 عضو هیات علمی دارد

واکنش مشاور فرهنگی و رسانه ای فرمانده کل سپاه به مقاله کیهان
گفته می شود: حمیدرضا مقدم فر- مشاور فرهنگی و رسانه ای فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی- در واکنش به یادداشت روز شنبه کیهان به  قلم حسین شریعتمداری یادداشتی  منتشر کرد. 
در بخشی از این یادداشت آمده است: مقاله روز شنبه 94.5.24 جنابعالی را در کیهان در خصوص موضوع 
هسته ای و برجام خواندم، بسیار به فکر فرو رفتم، چگونه است که برادر انقلابی چون جنابعالی، اصرار دارد 
به مخاطبان خود تفهیم کند که رهبر انقلاب مثل من فکر می کند؟! مثل من تحلیل می کند؟! و مثل من 
می فهمد؟! و این در حالی است که حضرت آقا، هم در سخنرانی عید سعید فطر مواضع صریحی را در این 
خصوص اعلام کردند و هم مطالب شفافی را به شخصیت های نظام فرمودند و هم... . وی افزوده است: آیا 
اگر امر دایر باشد که جهت گیری پایگاه اطلاع رسانی مقام معظم رهبری را در این مورد بپذیریم یا نوشته 
جنابعالی را، به نظر کدام را باید انتخاب کنیم؟ آیا بیان صریح مقام معظم رهبری مبنی بر طی مسیر قانونی و 
تصویب یا عدم تصویب براساس مصالح ملی را به گوش جان بسپاریم و از شتابزدگی در استنتاج بپرهیزیم؟ 
یا به تشخیص خود آن چنان پا بفشریم و به دیگران القا کنیم به گونه ای که هر نوع نتیجه گیری غیر از مجاری 
قانونی مغایر نظر رهبری جلوه داده شود؟ آیا تصور نمی کنید در شرایطی که نیروهای انقلاب به یک پارچگی 
و وحدت کلمه بیش از گذشته نیاز دارند، این گونه موضع گیری کردن یک دوگانگی و شکاف بین نیروهای 
انقلاب ایجاد می کند؟ بهتر نیست به گونه ای موضع گیری کنید که حداکثر مواضع خود را اعلام کنید نه اینکه 

از زبان رهبری سخنی بگویید؟

روایت شرق از شب نشینی هاشمی با رحیمی در اوین
گفته می شود: مهدی هاشمی برخلاف نقل قول ها، شب اول زندان را در سوئیت محمدرضا رحیمی در 
بند 241 اوین گذرانده است. شبی که البته فرصت مناسبی را برای معاون اول دولت احمدی نژاد فراهم کرده تا 
درخواست هایی را از مهدی داشته باشد و خواهان پیگیری آنها شود. شرق نوشت: فاطمه هاشمی یکی از دختران 
آیت الله، این را می گوید و البته از برگزاری اولین ملاقات حضوری تعدادی از اعضای خانواده با مهدی، در شنبه ای 
که گذشت، خبر می دهد. فاطمه هاشمی می گوید که رحیمی از مهدی دو درخواست داشته است. یکی از این دو 
درخواست که فاطمه هاشمی درباره آن می گوید، پیگیری بازنشستگی رحیمی بوده است. او می گوید: »رحیمی 
خواسته تا درباره بازنشستگی او صحبت شود و کار بازنشستگی انجام شود؛ که من هم پیگیری هایی را در این باره 
انجام دادم«. فاطمه هاشمی البته از بیان درخواست دیگر رحیمی خودداری می کند. به گفته فاطمه شنبه گذشته 
با ملاقات حضوری موافقت کردند. من بودم، مادرم بود و پسر مهدی. یک ساعت، سه ربعی طول کشید تا مهدی 
را آوردند. نیم ساعت در کنار هم بودیم. زمانی که فائزه در زندان بود و برای ملاقات به زندان می رفتیم این اندازه 
مشکل نبود. مهدی گفت آنها در سالنی هستند به اندازه 73 متر. این سالن در زیرزمین است و 28 نفر هم در آن 
هستند. به مهدی تخت رسیده است، صبح ها به نرمش می روند و عصرها هم فوتبال دارند. مهدی گفت کنار او هم 
زندانی های سیاسی هستند و هم مالی. آدم های خوبی هستند؛ مثلا یک برقکار هست که به خاطر چک برگشتی 

دومیلیون تومانی در زندان است و دیگری هم به خاطر پنج میلیون تومان.

نامحرمانه

نماینده آیت الله سیستانی در ایران گفت: رسانه 
ها با استفاده از نیروها و ابرازها با بیان واقعیت ها در 

راستای تعالی اسلام قلم بزنند.
حجت الاسلام و المسلمین سید جواد شهرستانی روز 
یکشنبه در دیدار با اصحاب رسانه استان قم اظهار داشت: 

رسانه های معاند علیه ما تبلیغات انجام می دهند از این رو 
رسانه های داخلی باید به مقابله با آنها پرداخته و در راستای 

رشد و تعالی اسلام تلاش کنند.
علت  به  رسانه  اصحاب  افزود:  وی  ایرنا،  گزارش  به 
تاثیرگذاری مسوولیت بزرگی بر عهده دارند، لذا باید در این 

راستا از تمام ظرفیت خود به خوبی استفاده کنند.
رسانه قوی در کشور نداریم

وی با اشاره به اینکه متاسفانه رسانه قوی در کشور نداریم 
گفت: چندی پیش حادثه ای در سوریه رخ داد و تکفیری ها 
17 نفر از بهترین جوانان ما را سر بریدند و با یک تبلیغات 

معکوس آن را منتقل کردند.
شهرستانی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
ما بهترین متخصصان را در حوزه های مختلف داریم گفت: 
مجرب ترین متخصصان جهان سومی ها هستند که در مراکز 
علمی و بیمارستان ها و در هر صنعتی مشغول به تلاش 

هستند باید با برنامه ریزی از این متخصصان بهره مند شد.
وی افزود: باید به نیروهای متخصص در جامعه ارزش 
دهیم تا بتوانیم با مدیریت از توانمندی این افراد استفاده 

کنیم. 
وی با اشاره به اینکه نیمی از جامعه ما زنان هستند گفت: 
بانوان در جامعه تاثیر گذار هستند و می توانند ملتی را تعلیم 
و تربیت دهند. شهرستانی افزود: باید به قشر بانوان در حوزه 
های مختلف ارزش داد تا بتوانند رسالت خویش را انجام دهند 
همچنین در انجام کارها اخلاص و یاد خدا باعث موفقیت ها 
می شود. وی با بیان اینکه زبان مورد توجه رسانه ها قرار گیرد 
گفت: اصحاب رسانه ها باید با زبان های دنیا آشنایی پیدا 
کنند چراکه مکتب اسلام تنها برای ما نیست و برای انتشار 

آن باید به زبان های مختلف تسلط یافت.

اخبار
سرپرست مدیریت راهداری استان قم:

بزرگراه امام علی )ع( 
ایمن سازی می شود

سرپرست مدیریت راهداری اداره کل راه و شهرسازی استان 
قم گفت: بزودی عملیات نصب گاردریل سه موج با هزینه ای بالغ بر 
هشت میلیارد ریال در نقاط مرتفع و پلهای کمربندی امام علی )ع( 

شهر قم اجرایی می گردد.

داود طلوعی ضمن اعلام این خبر اظهارداشت: با اینکه کمربندی امام علی 
)ع( به یکی از شوارع شهری قم تبدیل شده است اما همچنان لزوم ایمن سازی 

آن در قالب اجرای طرح های مختلف در دستور کار این اداره کل قرار دارد.
طلوعی به اجرای طرح کنترل محدودیت سرعت در این بزرگراه به عنوان 
یکی از اقدامات زود بازده اشاره کرد و توضیح داد: در پی حوادث متعددی که 
به واسطه سرعت بالا و همچنین ورودی و خروجی های متعددی که در این 
بزرگراه به وقوع پیوسته این اداره کل با هماهنگی پلیس راه محترم اقدام به 
نصب تابلوهای محدودیت سرعت نمود. سرپرست مدیریت راهداری استان قم 
به دیگر اقدامات اجرایی در همین راستا پرداخت و اظهار داشت: نصب گاردریل 
سه موج در نقاط مرتفع و پل ها از اقدامات مهمی است که در راستای ایمن 

سازی بزرگراه امام علی )ع( به زودی آغاز خواهد شد.
وی هزینه اجرایی این طرح را بالغ بر هشت میلیارد ریال عنوان کرد.

دبیرکل جمعیت فرزندان شاهد و ایثارگران:

۵۰ هزار نفر عضو جامعه ایثارگری هستند
دبیرکل جمعیت فرزندان شاهد و ایثارگران از عضویت ۵۰ هزار 

نفری جامعه ایثارگر خبر داد.
به گزارش ایرنا، حسین اسماعیلی یکشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به 
اینکه جامعه ایثارگران در 16 استان دفتر دارند گفت: جمعیت فرزندان شاهد و 
ایثارگر از سال 1388 در سطح ملی فعالیت فرهنگی و اجتماعی خویش را آغاز 
کرده است و این اعضا در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت برنامه های متنوعی 
اجرا می کنند. وی افزود: این جمعیت در عرصه های علمی و پژوهشی فعالیت 
می کنند و به دنبال رفع دغدغه ها و نیازهای اجتماعی و معضلات کشور با 
بهره مندی از کار پژوهشی هستند. اسماعیلی با اشاره به اینکه جامعه ایثارگری 
چهار حوزه اساسی را دنبال می کند، گفت: در حوزه فرهنگی و اجتماعی، 
کارآفرینی و رفاه، رسانه و سیاستگذاری فعالیت می کند و در عرصه فرهنگی 
و اجتماعی 11 شرکت و موسسه زیر مجموعه دارد. وی افزود: در این حوزه 
به تولید کتاب، نشست ها و همایش های مختلف، مسائل مربوط به حوزه 
فرهنگ در فضای سایبری اقدام می کند. دبیرکل جمعیت فرزندان شاهد و 
ایثارگران ادامه داد: همچنین در این حوزه باشگاه پیام آوران حجاب و عفاف 
در سه استان شعبه دارند که 13 هزار نفر عضو آن هستند. وی با اشاره به 
حوزه رسانه گفت: خبرگزاری شاهد راه اندازی شده است و دو پایگاه تحلیلی 
و خبری نیز به ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه می پردازد. اسماعیلی 
افزود: در حوزه کارآفرینی و رفاه، هشت شرکت تعاونی و گردشگری برای 
ارتقای سطح درآمد و بحث مسکن ایثارگران فعالیت می کنند. وی ادامه داد: 
در حوزه سیاستگذاری در قالب حزب تلاشگران ایران اسلامی در خط مشی 
رهبر فرزانه انقلاب اسلامی با دو هدف دانش سیاسی و روش های سیاسی و 

انتخاباتی برنامه ریزی های لازم را انجام داده اند. 

مسئول دفتر قرآن و عترت اداره کل ارشاد قم خبر داد:

صدور مجوز فعالیت ۵ موسسه 
قرآن و عترت در قم

مسئول دفتر قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم گفت: پروانه فعالیت ۵ موسسه فرهنگی قرآن و عترت 

برای فعالیت قرآنی در قم صادر شد.
حجت الاسلام علی اکبر شفیعی با صدور مجوز فعالیت موسسات قرآن و 
عترت جدید اظهار کرد: با صدور پروانه فعالیت پنج موسسه فرهنگی قرآن 
و عترت توسط معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی این 
موسسات با دریافت مجوز به صورت رسمی با رویکرد آموزشی قرآنی در قم 
پا به عرصه فعالیت گذاشتند. وی به معرفی این پنج موسسه جدید پرداخت 
و گفت: موسسات نورالمجتبی قم با مدیر مسئولی سیدمحسن میرباقری، 
به سوی ظهور موعود با مدیر مسئولی محمدحسین رهنما، ریحانه الهی با 
مدیر مسئولی زهرا نجفی زاده، نور سراج مهدیه با مدیر مسئولی سیداحمد 
فاطمی نسب و همچنین موسسه انصار طاها با مدیر مسئولی حمزه علی 
اسلامی نسب، پنج موسسه فرهنگی قرآن و عترت هستند که به تازگی مجوز 
آنها صادر شده است. شفیعی همچنین از تمدید پروانه سه موسسه فرهنگی 
قرآن و عترت در قم خبر داد و افزود: بنا به درخواست موسسه های قرآنی 
تمهید با مدیر مسئولی عبدالکریم بهجت پور، خادم عرشیان زمین با مدیر 
مسئولی فاطمه فرهادی و عاشقان بقیع غریب با مدیر مسئولی زهره شاطری 

و پروانه این سه موسسه نیز تمدید شد.

موسوی تشریح کرد؛

اقدامات و حمایت های تامین اجتماعی 
در زمان بروز حوادث غیرمترقبه

مدیرکل تامین اجتماعی قم حمایت ها و اقدامات سازمان تامین 
اجتماعی در مواقع بروز حوادث غیرمترقبه را تشریح کرد.

سید مجتبی موسوی در کارگاه تخصصی امداد و نجات ویژه کارکنان 
این اداره کل با اعلام این خبر افزود: کمیته بحران اداره کل تامین اجتماعی 
قم جلسات ماهیانه منظم دارد و اطمینان می دهیم تمامی امکانات تامین 
وقوع حوادث  زمان  در  درمان  و  ای  بیمه  بخش  دو  در  استان  اجتماعی 
غیرمترقبه آماده خدمت رسانی به آسیب دیدگان و بازماندگان احتمالی است.

وی اظهار داشت: تامین اجتماعی قم با یک بیمارستان و 3 مرکز سرپایی از 
بالاترین آمادگی لازم برای خدمت رسانی برخوردار می باشد. مدیرکل تامین 
اجتماعی قم تصریح کرد: طبق قانون در مواقع بروز حوادث مترقبه، بیمه 
بیکاری برای کارگران کارگاههای آسیب دیده از بحران برقرار میگردد. وی 
خاطرنشان ساخت: در صورت وقوع حوادث غیرمترقبه، تامین اجتماعی قم 
آمادگی کامل دارد تا نسبت به برقرای فوری مستمری بازماندگان بیمه شده 
متوفی اقدام کند. در این کارگاه تخصصی یک روزه کارشناسان جمعیت هلال 
احمر و سازمان آتش نشانی قم به ارائه مباحث تئوری و عملی ویژه امداد و 

نجات پرداختند.

معاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم خبرداد:

غیر فعال بودن بیش از ۸67 تعاونی 
در استان قم

معاون امور تعاونی های اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
قم گفت: بیش از ۸67 تعاونی در قم غیر فعال است.

حسین خادمی از اجرایی شدن دستورالعمل نحوه تعیین وضعیت و 
بازسازی تعاونی های غیر فعال در استان قم خبر داد و افزود: بطور مرتب 
حداقل هر دو هفته یکبار جلسه تعیین وضعیت و بازسازی تعاون با حضور 
مسئولین  اتاق تعاون و اتحادیه های ذیربط و نمایندگان شرکت های تعاونی و 
کارشناسان  مربوطه برگزار و بطور متوسط در هر جلسه وضعیت پنج تعاونی 
مورد بررسی قرار می گیرد و نسبت به تعیین تکلیف آنها اتخاذ تصمیم می 
گردد. وی عدم فعالیت اقتصادی متوالی طی یکسال و نبود عملکرد مالی در 
زمینه موضوع فعالیت تعاونی را مشخصه بارز تعاونی غیر فعال عنوان و تصریح 
کرد: توقف فعالیت در یکسال متوالی و الحاق غیر فعال به هر یک از تعاونی ها 
همچنین بررسی موجه یا غیر موجه بودن دلیل یا دلایل توقف فعالیت بر عهده 

کمیته موضوع بند 4 ماده 54 قانون بخش تعاون است.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
روستایی استان قم از تأمین الکتروپمپ 

رزرو برای کلیه چاه ها خبر داد.
علیجان صادق ، اظهار داشت: با توجه به 
رشد روز افزون تکنولوژی و تنوع تولیدات 
در  پیشرفته  های   سیستم  از  استفاده 
تأسیسات آبرسانی با هدف افزایش راندمان 
بهره برداری و مدیریت انرژی امری ضروری 

است.
آب سطحی  قنات،  چاه، چشمه،  وی 
و آب شیرین کن ها را از منابع تأمین آب 
آشامیدنی روستا های تحت پوشش نامید و 
گفت: این منایع بسیار محدود هستند لذا 

باید به نحو مطلوب مدیریت شوند.
فاضلاب  و  آب  شرکت  عامل  مدیر 
روستایی استان قم با بیان اینکه تعداد 90 
حلقه چاه، 8 دهنه چشمه و 18 رشته قنات 

در تامین آب روستاهای تحت پوشش وجود دارد، افزود: شرکت آب و فاضلاب تمام تلاش 
خود را انجام می دهد تا آبرسانی از این منابع به بهترین نحو صورت بگیرد و لحظه ای دچار 

اختلال نشود.
وی از تأمین الکتروپمپ رزرو برای کلیه چاه ها خبر داد و گفت: معمولا در مکان هایی که 
آبرسانی امری ضروری است و وقفه در آن باعث ایجاد مشکلاتی می شود از پمپ های رزرو 

استفاده می شود تا در صورت توقف پمپ 
اصلی وارد مدار شده و از وقفه در آبرسانی 
جلوگیری می نماید که در این راستا چاه 
های استان به الکتروپمپ های رزرو مجهز 

شده اند.
صادق پور تصریح کرد: در سیستم های 
پمپاژ، پمپ را طوری انتخاب می کنیم که با 
توجه به شرایط کاری از نظر دبی و فشار بالا 

ترین راندمان را داشته باشد.
رزرو  الکتروپمپ  تأمین  بر  علاوه  وی 
برای کلیه چاه ها، استقرار سامانه پایش 
تأسیسات، پرداخت کلیه حقوق و مزایا و 
معوقات پرسنل و بازنشستگان و همچنین 
آبداران، مستند سازی املاک و مستحدثات 
از دیگر  از بخش خصوصی را  با استفاده 

اقدامات شرکت آبفا روستایی نام برد.
و  آب  شرکت  مدیره  هیئت  رئیس 
فاضلاب روستایی استان قم در پایان با بیان اینکه همه ما در مقابل بهینه مصرف کردن 
آب مسئولیم، عنوان کرد: اگر با قطعی آب مواجه شویم و سختی آن را لمس کنیم آن 
وقت ارزشش را بیشتر درک خواهیم کرد با این حال شرکت های آب و فاضلاب شبانه روز 
تلاش می کنند تا مشترکین آن ها همیشه به صورت مطلوب و با کیفیت از این مایه حیات 

برخوردار باشند.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم  خبرداد:

تأمین الکترو پمپ رزرو برای کلیه چاه ها

نماینده آیت الله سیستانی در ایران:

باید برای نیروهای متخصص در جامعه ارزش قائل شد

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در 
رشته های  حسابداری –  معماری کامپیوتر  در سال 

9۵-9۴ ثبت نام
 بعمل می آورد.

آدرس: انتهای خیابان دورشهر،  بلوار سمیه، 
جنب قنادی آرش پلاک 12

تلفن: ۳77۴7612- 77۴۳۴۵1
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فرمانده انتظامي استان قم با اشاره به اینکه کرامت، 
تضادي با اقتدار ندارد، گفت: رویکرد پلیس، رفتار 

کریمانه با مظلومان و اقتدار در برابر ظالمان باشد.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سردار کاظم مجتبایی در 
مراسم استقبال از پرچم متبرک آستان مقدس رضوي ضمن 
قدرداني از خادمان این آستان مقدس به دلیل همراهي 
و انتقال پرچم حرم حضرت علي بن موسي الرضا )ع( به 
استان قم و نیز فعالان و خدمتگذاران در هیئت ثارالله استان، 
عنوان داشت: میزباني این پرچم متبرک افتخار بزرگي براي 

مجموعه فرماندهي انتظامي استان است.
وي به دهه سراسر نور و برکت کرامت اشاره کرد و افزود: 
دهه کرامت از روز گذشته با میلاد کریمه اهل بیت حضرت 
فاطمه معصومه )س( آغاز شد، در این دهه میلاد حضرت 
احمد بن موسي )ع( شاهچراغ را داریم و در پایان این دهه 
نیز سالروز ولادت سراسر نور حضرت علي بن موسي الرضا 

)ع( است.
فرمانده انتظامي استان گفت: در آموزه هاي دیني و آیات 
قرآني، اولین کریم، خود خداوند است و پروردگار بر اساس 
دلایل و شاخصه ها، کرامت و فضیلت هایي را به بندگان 

و انسان هاي با گذشت، عزتمند و پرهیزکار عطا مي کند.

سردار مجتبایي با بیان اینکه خداوند، رسولان و امامان 
کریم هستند، اضافه کرد: پس دولتي که تحت لوا و پرچم 
دین خدا تشکیل مي شود و خدمتگذاراني که تحت تعلیمات 
و آموزه هاي قرآن، پیامبران و امامان فعالیت مي کنند، باید 
کریم باشند. فرمانده انتظامي استان عنوان داشت: پروردگار، 
انسان را خلیفه و جانشین خود بر روي زمین قرار داده است، 
پس انساني که مي خواهد جانشین خداوند روي زمین باشد، 
باید کریم باشد که این کرامت ویژگي هاي و خصوصیاتي 

دارد که باید به آن عمل شود.
سردار مجتبایي تقوا و پرهیزکاري را اولین خصوصیت 
کرامت دانست و افزود: توجه به تقوا و پرهیزکاري، انسان را 
به کرامت مي رساند، مسئولیت ها و ماموریت هاي پلیس، 
همگي در معرض خطرند و اگر به خوبي انجام شود، به 
بالاترین جایگاه کرامت رسیده و در غیر اینصورت و بروز خطا 

به پایین ترین سطح مي رسد. 
وي دومین لازمه رسیدن به کرامت را گذشت عنوان و 
تصریح کرد: انسان باید در زندگي از اشتباهات و نامهرباني ها 
کریمانه عبور کند، اگر قانون اختیارات و قدرتي را به پلیس 
داده است، این براي پیشرفت و اقتدار در جهت مقابله با ظالم 

و دفاع از حقوق مظلومان است.

فرمانده انتظامي استان افزود: رهبران و فرماندهان دین با 
نامهرباني هاي بسیاري مواجه بودند، اما گذشت کرده و حتي 
براي هدایت آن افراد دعا مي کردند، پس انسان نباید بر موج 
احساسات سوار شود، بلکه باید با منطق و گذشت رفتار کرده 

و نسبت به افراد زیردست خود با کرامت رفتار کند.
سردار مجتبایي در ادامه غرور، بد اخلاقي، ظلم به دیگران 
و خروج از وظایف قانوني را از آفت هاي کرامت برشمرد و 
گفت: باید این آفت ها را شناخته و از آن ها دوري کنیم و 
از خداوند طلب کنیم تا ما را در زمره کساني قرار دهد که 

کرامت او شامل حالشان مي شود.
وي با تأکید بر اینکه کرامت منافاتي با اقتدار ندارد، عنوان 
داشت: حضرت علي )ع( شبانه به مستمندان کمک مي کرد 
و با یتیمان و مظلومان رفتاري کریمانه داشت، ولي همان 
حضرت در میدان نبرد و در مبارزه با دشمنان و اجراي عدالت 

الهي، ذره اي کوتاه نمي آمدند.
فرمانده انتظامي استان در پایان خاطرنشان کرد: وجود 
حرم مطهر حضرت علي بن موسي الرضا )ع( در خراسان 
و حضرت فاطمه معصومه )س( در قم، بیشترین و بالاترین 
افتخار براي ماست و باید بالاترین بهره برداري را از کریم و 

کریمه اهلبیت )ع( ببریم.

از  قم  استان  زیبای  هنرهای  هنرستان  مدیر 
موفقیت دانش  آموزان قمی در سی و سومین دوره 
مسابقات فرهنگی هنری دانش آموزان کشور خبر 

داد.
محمدرضا سعیدتهرانی با اشاره به مسابقه پرسش مهر 
که هر ساله توسط رئیس جمهور مطرح می شود گفت: 
این مسابقه ابتدا در سطح آموزشگاه برگزار می شود که 
برگزیدگان آن به مراحل ناحیه ای، استانی و کشوری راه 

پیدا می کنند.
وی افزود: شرکت کنندگان در این مسابقه از روش های 
مختلف به سؤال رئیس جمهور پاسخ می دهند و در واقع 
جشنواره فرهنگی هنری دانش آموزی در امتداد سوال 

ریاست جمهوری است.
مدیر هنرستان هنرهای زیبای استان قم خاطرنشان 
کرد: بخش هنری این مسابقه از تاریخ 21 تا 24 مرداد 
ماه در نیشابور برگزار شد و بخش مربوط به پسران از امروز 

آغاز می شود.
زیبای  هنرهای  هنرستان  کرد:  عنوان  سعیدتهرانی 
استان قم در بخش هنری این مسابقه با 19 نفر شرکت 
کرد که خوشبختانه توانستیم در بخش های مختلف حائز 

رتبه برتر شویم.
هنرهای  هنرستان  عروسکی  نمایش  داد:  ادامه  وی 
زیبای قم در این مسابقه به عنوان کار برتر، کارگردانی برتر، 

دکور، عروسک سازی و نمایش حائز رتبه برتر شد.
مدیر هنرستان هنرهای زیبای استان قم یادآور شد: 
هنرستان هنرهای زیبای قم همچنین در رشته های فیلم 
کوتاه، انیمیشن، پوستر و نقاشی ایرانی گل و مرغ نیز حائز 

رتبه برتر شد.
با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  سعیدتهرانی 
و  آموزش  نظیر  ادارات  برخی  بی مهری های  از  گلایه 
پرورش و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: همه 
موفقیت های هنرستان هنرهای زیبای قم مرهون حضور 

اساتید سطح بالا و همکاری آنها با ما بوده است.
وی ابراز امیدواری کرد: با وجود مدیریت جدید اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، مدیرکل جدید در توسعه 
کارها مساعدت کند تا هنرجوهای بیشتری را تربیت کنیم.

مدیر هنرستان هنرهای زیبای استان قم عنوان کرد: با 
گسترش تعداد هنرجویان موفقیت بیشتری برای هنرستان 
هنرهای زیبا کسب می شود، زیرا دانش آموزان مستعد این 
هنرستان در مسابقات و جشنواره های مختلف حائز برترین 

رتبه ها بوده اند.
سعیدتهرانی با اعلام اینکه 90 درصد از هنرجوهای 
هنرستان هنرهای زیبای قم در دانشگاه های معتبر تهران 
در  برتر  رتبه های  کسب  کرد:  بیان  می شوند  پذیرفته 
مسابقات و جشنواره ها و کسب رتبه های دو و سه رقمی در 
کنکور سراسری گویای ظرفیت علمی و هنری هنرجویان 
این هنرستان است که حمایت هر چه بیشتر مسئولان 

امر را می طلبد.

فرمانده انتظامي استان قم عنوان کرد:

رویکرد پلیس، رفتار کریمانه با مظلومان و اقتدار در برابر ظالمان

برای هشتمین سال متوالی صورت گرفت

درخشش دانش آموزان هنرستان هنرهای زیبای قم در کشور

بهترینهای هشتمین جشنواره دوسالانه 
رسانهای بخش کشاورزی یادواره شهید 

آوینی  معرفی شدند. 
دراین جشنواره که دراستان کرمانشاه 
وزیرجهادکشاوزی  حضورمعاون  با  و 
برگزارگردید،1۵2۳ اثر در 1۴ بخش رادیو، 
پویانمایی،  فیلمنامه،  فیلم،  تلویزیون، 

چندرسانه ای، انیمیشن، نشریه، هندبوک، 
عکس،  اسلایدویژن،  پوستر،  بروشور، 
کلیپ، ونشریات الکترونیک باهم به رقابت 
هیئت   7 مذکور  درجشنواره  پرداختند. 
داوری بخش های اصلی جشنواره شامل 
تلویزیون، رادیو، فیلم، فیلمنامه، پویانمایی، 
نوشتاری، اسلایدویژن وعکس و 7 بخش 

محتوایی شامل زراعت، باغبانی، اموردام، 
وزنان  وخاک  آب  شیلات،  دامپزشکی، 
داوری  وبه  تشکیل  وعشایری  روستایی 
پرداختند. دراین راستا اداره کل دامپزشکی 
به  و  انیمشن حضور  دربخش  قم  استان 
افتخاروجایزه  دیپلم  تندیس،  دریافت 

بهترین انیمیشن )ماهی سالم( نائل آمد.

درهشتمین جشنواره دوسالانه شهید آوینی صورت گرفت:
اهداءتندیس، دیپلم افتخاروجایزه بهترین انیمیشن به دامپزشکی استان قم


